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فعال سیاسی اصلاح طلب درباره آسیب های موجود در جریان روزنامه صبح ایران
اصلاحات گفت: به اسم مصلحت اندیشی مرزهای هویتی جریان های 
اصلاح طلبی مخدوش می شود و شماری با عنوان اصلاح طلبی و با 
رویکرد باقی ماندن در قدرت در پی تهی کردن اصلاحات از محتوای 
خود هستند. »علی تاجرنیا« با اشاره به اینکه هر کسی در داخل 
جریان اصلاح طلبی از ظن خود درباره موضوع اصلاح اصلاحات 
سخن می گوید؛ گفت: از زمانی که جریان اصلاح طلبی محدود به 
احزاب و جریان های سیاسی شد، بخشی از این جبهه بیشتر به دنبال 

حضور در قدرت به هر شکل هستند. بر همین اساس چهره هایی

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اصل از نظر یک اصلاح طلب 
شرکت در انتخابات است مگر شرایطی فراهم شود که نتواند شرکت 
کند.  مصطفی تاجزاده دیشب در جمع گروهی از فعالان سیاسی 
راهی  هیچ  اصلاح طلب  جریان های  افزود:  مشهد  در  اصلاح طلب 
ندارند جز اینکه بر انتخابات تکیه کنند اما این به آن معنا نیست در هر 
انتخاباتی به هر قیمتی باید شرکت کنند. جهت گیری ما باید به سمت 
انتخابات آزاد باشد و این جهت گیری در هیچ شرایطی نباید گم شود. 
شعار نیز باید انتخابات آزاد باشد چون ایران برای همه ایرانیان است.   

وی انتخابات آزاد را راه نجات ملتها توصیف و بیان کرد: کشورها اگر 

علی تاجرنیا: 

ناخالصی ها باید از جریان اصلاحات حذف شود
مصطفی تاجزاده:

 اصل از نظر اصلاح طلبان شرکت در انتخابات است

معاون وزیر اقتصاد خبر داد

واگذاری و ادغام ۱۰ هزار شعبه بانکی

رهبر معظم انقلاب  سیاست های کلی نظام قانون گذاری را ابلاغ کردند؛

سه قوه موظفند اقدامات را زمانبندی و 
پیشرفت ها را گزارش نمایند 

»حسن غریب«سرپرست دادستانی قم شد

رکود کم سابقه در معاملات ملک

عقبگرد قیمت
 در بازار مسکن

 معاون بانک و بیمه وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت:۱۰ 
هزار شعبه بانکی در سراسر کشور واگذار و ادغام خواهد شد 
که از محل آن ۸۰ هزار میلیارد تومان از منابع بانک ها آزاد 
می شود.  »عباس معمارنژاد« عصر شنبه در نشست خبری 
با اشاره به اصلاح نظام بانکی و بودجه کشور افزود: باید تا ۱۵ 
آبان ماه بودجه شرکت های دولتی تهیه و به مجلس ارائه شود.

معاون وزیر اقتصاد اضافه کرد: بر این اساس تا پایان مهر ماه 
به این شرکت ها مهلت داده ایم تا گزارشات خود را در اختیار 
سازمان بودجه قرار دهند. معمارنژاد اضافه کرد: ۷۳ شرکت 
مادر تخصصی در کشور فعالیت دارند که ۳۷۰ شرکت در زیر 
مجموعه آنها قرار دارند؛ دولت در این شرکت ها بیش از ۵۰ 

درصد سهم دارد. وی با اشاره به ناترازی مالی بانک ها گفت: 
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نگاهی آماری به دیدارهای رئیس جمهور در آمریکا؛

سفر روحانی به نیویورک، نشانه منزوی نبودن ایران

هزینه های انجام مبلغ بودجهشرح هزینه
شده

مازاد بودجهکسر بودجه

ردیف ۱۰۱۰۵ حقوق کارگران 
روز مزد

60/000/0005/000/000-55/000/000

ردیف 2۰۵۰۱ نگهداری و 
تعمیرات جزئی ساختمان و 

تاسیسات

300/000/00066/499/000-233/501/000

ردیف 2۰۵۰۳ تعمیرات 
ماشین آلات و وسایط نقلیه

80/000/0008/180/000-71/820/000

ردیف 2۰۵۰۵ هزینه جشن و 
پذیرایی

400/000/000221/754/000-178/246/000

ردیف 2۰۵۱۰ حق المشاوره 
و حسابرسی )تهیه مطالب 

آموزشی(

600/000/00068/000/000-532/000/000

ردیف 2۰۵۱4 هزینه های 
بیمه دارایی های ثابت

36/000/00018/154/386-17/845/614

ردیف 2۰۵۱6 هزینه رفاهی 
کارکنان

300/000/000115/000/000-185/000/000

ردیف 2۰6۰2 سوخت خودرو 
88/213/600-100/000/00011/786/400ها

ردیف 2۰6۰4 بهای برق 
2/491/000-40/000/00037/509/000مصرفی

ردیف 2۰6۰۵ بهای گاز 
39/202/000-40/000/000798/000مصرفی

ردیف 2۰۷۰۱ خرید لوازم 
جزئی ساختمان

100/000/0004/905/000-95/095/000

ردیف 2۰۷۰2 خرید لوازم 
مصرفی اداری

400/000/00015/369/000-384/631/000

ردیف 2۰۷۰۳ لوازم یدکی 
ماشین آلات

120/000/0002/350/000117/650/000

ردیف ۳۱۱۰۱ تعمیرات و باز 
سازی بنا ها

068/000/00068/000/000

ردیف ۳۱۳۰۱ خرید لوازم 
مصرف نشدنی

440/000/00076/200/000363/800/000

جمع کل هزینه های وظیفه 
خدمات اداری

719/504/78668/000/0002/309/495/214

بیلان مالی سازمان ساماندهی
 مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی 

تفریق بودجه تا 1398/06/30

میانگین قیمت مسکن شهر تهران در حالی شهریورماه مجددا وارد کانال ۱2 میلیون تومان شد که سرعت رشد ماهیانه آن از 
میانگین ۵ درصد به منفی 2.4 درصد طی دو ماه اخیر رسیده است. بازار مسکن شهر تهران دومین افت ماهیانه قیمت را تجربه 

کرد و خرید و فروش تقریبا قفل شده است. آمار نشان می دهد تعداد معاملات در شهریورماه به پایین ترین حد خود دست کم 

اصولگرایان ممکن است 
به خودشان ببازند
مخالف حضور زنان در ورزشگاه ها نیستم

اختلافات اصولگرایان مهندسی شده نیست

در انتخابات لیست سومی وجود نخواهد داشت

محمدرضا باهنر: 

استاندار قم با بیان اینکه اشاره به اینکه شوراهای اسلامی این استان کم ترین آسیب را دارند، 
گفت : شوراها باید در سطح محلی خود به مقام تصمیم گیری برسند هر چند در این راستا 

قوانین ملی و مصحلت کشور را باید مورد توجه قرار دهند.
 بهرام سرمست عصر دیروز در دومین نشست ادوار شورای اسلامی استان قم که در سالن 
رضوان شهرداری قم با بیان اینکه در این نشست به دنبال تبادل ادوار تبادل ایده و تجربه 
میان اعضای ادوار مختلف هستیم، اظهار کرد: شوراها جایگاه مهمی در کشور دارند و باید 
مقام مطالبه گری و نظارتی خود را حفظ کنند. وی با طرح این سئوال که دولت و دولتمردان 
تا چه حدی خود را نیازمند مشورت و مشورت پذیری می دانند؟ تصریح کرد: اکنون در حد 
شعار دولتمردی نداریم که بگوید ما شوراها را قبول نداریم اما امیدواریم دولتمردان همگی 

نسبت به شوراها باور داشته باشند تا بتوانند یاور این مجموعه ها باشند.

فرمانده انتظامی استان قم از اجرای 2۱ عنوان  برنامه  اصلی همزمان با هفته ناجا در این 
استان  خبرداد. سردار عبدالرضا آقاخانی پیش از ظهر دیروز در نشست خبری که به مناسبت 
هفته نیروی انتظامی در فرماندهی انتظامی قم برگزار شد،با بیان اینکه هفته ناجا در امسال 
با عنوان »پلیس هوشمند، امین مردم« نامگذاری شده است، اظهارداشت: این هفته از ۱۱ 

مهرماه آغاز شده و تا ۱۷ ادامه دارد.
وی با اشاره به اجرای 2۱ برنامه همزمان با هفته نیروی انتظامی در قم افزود: برنامه های درنظر 
گرفته شده شامل پیاده روی خانوادگی،  کوهپیمایی و انجام برنامه های ورزشی برای خانواده 
کارکنان، غبارروبی مزار شهدا، گفتگوهای خبری، آموزش همگانی در مدارس و مساجد، 
بازدید خانواده ها از مجموعه های میراث فرهنگی استان، طرح مردم یاری در مناطق محروم از 

نظر بهداشتی، درمانی و امدادرسانی و سخنرانی در میعادگاه های نماز جمعه پیش

استاندار قم :

شوراهای اسلامی استان قم کم ترین آسیب را دارند
فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

اجرای 2۱ عنوان برنامه همزمان با هفته ناجا 
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عکس: اصغر خمسه

مدیر عامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری گلستان با توجه به 
اینکه سازمان تازه تاسیس شده است خاطر نشان کرد : طی 3 سال گذشته 
مجموعه در حوزه اهداف و فعالیت های مربوطه عملکرد قابل قبولی را ارائه داده 

است .
عرض  ضمن  ما  نگار  خبر  با  اختصاصی  گفتگوی  در  فیاضی  مهندس 
تسلیت بمناسبت ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان ابا عبدالله الحسین 
)ع(  اظهارداشت: مطابق اساسنامه سازمان و در راستای ساماندهی صنوف 
و مشاغل مزاحم شهری با رویکرد انتقال ، جابجایی ، سامان بخشی ، تغییر 
فعالیت ، نوسازی مشاغل ، همکاری با اصناف و اتحادیه های صنفی و در جهت 
بهره برداری و نگهداری از میادین و بازار های ثابت و محله ای به منظور عرضه 
محصولات و اقلام مصرفی شهروندان اقداماتی از سوی سازمان مذکور انجام 

گردیده که نقش اساسی در این حوزه داشته است. 
این کارشناس ارشد مدیریت و  برنامه ریزی شهری در ادامه اهداف سازمان 
را اینگونه بر شمرد و تصریح کرد : مهترین اهداف آموزش شهروندی و ارتقاء 
آگاهی های عمومی در زمینه ساماندهی مشاغل شهری اصلاح الگو های خرید 
، نگهداری و مصرف محصولات و بستر سازی لازم به منظور جلب مشارکت های 

عمومی با استفاده از ظرفیت های شهری می باشد. 
هم چنین در ادامه  فعالیت های 6 ماهه اول سال 98 را تشریح نمود که عبارت 

اند از : 
- برگزاری نمایشگاه های فصلی و دوره ای با همکاری مجمع امور صنفی و 
اداره صنعت معدن و تجارت )صمت( شهرستان به منظور عرضه تولیدات ، 

محصولات و لوازم مایحتاج ضروری شهروندان در شهر گلستان 
- ساماندهی 29 باب واحد تجاری متعلق به شهرداری به منظور ایجاد در آمد و 

اشتغال در شهر که قابل بهره برداری نبودند.
- تلاش در جهت حفظ چهره عمومی شهر )رفع سد معابر از اطراف بازار ها ، 

کیوسک ها و صنوف مزاحم (
- برنامه ریزی در جهت انتقال صنوف مزاحم به محل مناسب شهری 

- شرکت فعال در جلسات مربوط به سازمان 
- برگزاری جلسات هیات مدیره و شورای سازمان و بررسی و اجرای مصوبات 

- مطالعه و بررسی جهت احداث و ایجاد کشتارگاه دام )صنعتی( در شهر 
گلستان

- انتقال سنگ فروشان و آهن فروشان به محل مناسب جهت ادامه فعالیت و 
اقدام به برنامه ریزی جهت انتقال نمایشگاه داران و متصدیان فروش خودرو از 

حاشیه جاده ساوه جهت کاهش بار ترافیکی شهر
- در سنوات گذشته کلیه کیوسک های سطح شهر علی رغم در آمد مناسب 
امتناع  نیز  از پرداخت عوارض به شهرداری  پروانه فعالیت  بر نداشتن  علاوه 

مینمودند که با مجوز شورای اسلامی شهر و تلاش سازمان با تشکیل جلسات 
متعدد کمیسیون بند 20 ماده 55 نسبت به ساماندهی ، تشکیل پرونده )شناسه 
کیوسک ( و عقد قرارداد و اخذ عوارض برای کلیه متصدیان مذکور صورت گرفت.

مهندس فیاضی در پایان گفت : خداوند منان را شاکریم که قدم در راستای 
خدمت رسانی به شهروندان فهیم و صبور شهر گلستان برداشته و از شهردار به 
عنوان رئیس شورای سازمان و نیز اعضای شورای اسلامی شهر به جهت تعامل 
سازنده تشکر نموده و امید است بتوانیم در جهت رشد و پویایی شهرمان کوشا 

باشیم.

مدیر عامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری گلستان مطرح کرد

مهم ترین هدف سازمان ، جلب مشارکت های عمومی 

ضمنا سایر دریافت ها و در آمد وصولی تا مورخ 98/06/31 جمعا به مبلغ 
916/500/000 ریال می باشد.
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اخبار

نیاز منطقه خلیج فارس به 
همگرایی

پایان جنگ  از  به خصوص پس  و  اخیر  طی چهار دهه 
تحمیلی ایران و عراق ، جمهوری اسلامی ایران بارها اعلام 
کرده که هشت کشور حوزه خلیج فارس قادر هستند بدون 

دخالت و حضور قدرت های فرا مرزی با همکاری و هماهنگی از امنیت این حوزه مهم 
استراتژیک ،انرژی و اقتصادی حفاظت کنند. 

اخیرا وزیر امور خارجه و رییس جمهوری کشورمان رسما اعلام داشته اند که ایران حاضر 
به انعقاد قرارداد عدم تجاوز و مودت با کشورهای جنوبی خلیج فارس است و بدین وسیله 
بجای خرید امنیت از قدرت ها فرامرزی کشورهای همجوار خود حافظ امنیت فیمابین 

باشند.
برای آسیب شناسی همگرایی و مودت بین کشورهای حوزه خلیج فارس باید شناختی 
از پیشینه تاریخی و شکاف ها و چالش های موجود بین ایران و کشورهای جنوبی خلیج 
فارس داشت. حوزه خلیج فارس از مصب اروند رود در مرز ایران و عراق شروع و تا شبه 
جزیره مسندم در عمان به طول 865 کیلومتر  و عرض حدود 370 کیلو متر امتداد دارد. این 
منطقه شامل کشورهای ایران،عراق،کویت، بحرین، عربستان سعودی، قطر ،امارات عربی 
متحده و عمان است. ایران پر جمعیت ترین کشور منطقه و تقریبا بیش از نیمی از جمعیت 
این حوزه را در خود دارد. خلیج فارس بعنوان بخشی از خاورمیانه یک حوزه ژئوپولتیک 
منحصر به فرد را با توجه به وجود منابع غنی نفت و گاز در این منطقه و اهمیت آن برای 
حمل و نقل دریایی کشورهای همجوار تشکیل میدهد. ساختار قومی، زبانی ، فرهنگی ، 
نژادی و شکاف مذهبی و پیشینه تاریخی این حوزه موجب ایجاد تفرقه، رقابت و سوء ظن 

گردیده است.
شیخ نشین های جنوب خلیج فارس با توجه به جمعیت اندک و به لحاظ تاریخی امنیت 
آنها به قدرت های خارجی وابسته بوده است. از اوایل قرن نوزدهم نظر به افول قدرت 
دولتهای ایران و عثمانی انگلستان با شبکه ای از قراردادها خلیج فارس را به دریاچه ای 
بریتانیایی تبدیل کردند و تا خروجشان از خلیج فارس و شرق سوئز در سال 1971 از نظر 
سیاسی، امنیتی و اقتصادی تسلط کاملی بر کشورها جنوبی داشتند. پس از خروج بریتانیا 
امنیت و ثبات منطقه به آمریکائی ها و دولتهای وابسته  وقت ایران و عربستان واگذار شد. 
بعد از انقلاب اسلامی از انجا که کشورهای جنوبی خواهان ثبات طولانی مدت، مقابله با 
تهدیدهای داخلی، تروریسم، افراط گرایی، تامین امنیت انرژی و توسعه بودند؛ با کمک 
آمریکا شورای همکاری خلیج فارس را در مقابل ایران انقلابی تشکیل دادند و هر چه 
توانستند به عراق در جنگ با ایران کمک مالی و تسلیحاتی کردند. در ضمن آمریکا و تا 
حدودی انگلستان طی قراردادهای مختلف قول مشارکت گسترده دفاعی، تسلیحاتی و 
توسعه تجارت دادند و با دادن تعهدات امنیتی و دفاعی پایگاههای دریایی و هوایی متعددی 
را در این کشورها ایجاد نمودند. این شبکه های دفاعی-امنیتی بین آمریکا و کشورهای 
حوزه جنوبی تا انجا پیش رفته که امنیت خلیج فارس، امنیت ملی امریکا محسوب می 
شود. به این شبکه های دفاعی-امنیتی می بایست حضور ،قراردادها و پایگاههای بریتانیا 

را اضافه کرد.
چالش ها و رقابت موجود بین ایران و عربستان سعودی،  برادر بزرگ کشورهای عضو 
شورای همکاری، چندگانه اند. نخست شکاف مذهبی شیعه و سنی ، که عربستان خود 
را مدافع و مروج سنت و سنی مذهبان می داند و ایران اسلامی را مدافع و مروج تشیع در 
جهان اسلام تلقی میکند. دوم رقابت در زمینه انرژی و نفت و گاز که عربستان همیشه سعی 
در تعدیل قیمت ها و تولید با توجه به منافع حامیان خودش میباشد. سوم جهت گیری 
متفاوت در سیاست خارجی دو کشور که چالشی جدی است. ایران خواهان خروج امریکا 
از منطقه و عربستان خواهان حضور پر رنگ تر امریکاست. و نهایتا سیاست و رقابت ایران و 
عربستان برای برتری جویی و تفوق طلبی در منطقه خاورمیانه بطور کلی و در خلیج فارس 

به طور اخص تر است.
با این اوصاف ، یعنی حضور قدرت های فرامنطقه ای که اساس سیاست انها تفرقه بینداز 
و حکومت کن میباشد و چالش های مذهبی، امنیتی و تفوق طلبی در منطقه ، همگرایی 
امنیتی و مودت در کوتاه مدت مشکل به نظر میرسد. ولی میتوان با دیپلماسی فعال و روزنه 

های ایجاد شده به این همگرایی نزدیک شد.
نخست انکه با طرح پیشنهاد انعقاد قرار دادهای عدم تجاوز و مودت با کشور های عضو 
شورای همکاری در واقع بر ترس آنها از ایران فائق امد و فلسفه اتحاد این کشورها با امریکا و 
انگلیس را برای دفاع و امنیت بی اثر نمود. ایران در ضمن باید در عمل نشان دهد که قصدی 
برای تسلط سیاسی و ایدولوژیک بر این کشورها ندارد و صرفا به امنیت جمعی حوزه خلیج 
فارس می اندیشد که ثبات و امنیت انرژی و تجارت منطقه تداوم داشته باشد و بدون دخالت 
و حضور قدرت های فرا منطقه ای قابل انجام باشد.این سیاست اگر با دیپلماسی فعال و 
ظریفی اعلام و اجرا گردد،  با توجه به تحولات سالهای اخیر امکان پذیر است. ایران در حال 
حاضر به اندازه کافی قدرتمند است و میتواند با همگرایی کشورهای این حوزه پرچم دار 

حفظ امنیت این ابراه در مقابل خطرات احتمالی باشد.
طی سالهای اخیر مرکز ثقل قدرت های بین المللی از خاورمیانه به پاسفیک در حال 
انتقال است، و زمان آن رسیده که قدرتهای منطقه ای همگرایی را جدی بگیرند. ایالات 
متحده آمریکا طی سالهای اخیر تمایل چندانی به حضور نیروهای زمینی در منطقه ندارد و 
دولت فعلی امریکا معتقد است که دوستان امریکا  دنبال گرفتن سواری رایگان هستند و لذا 
خودشان باید هزینه های دفاع از انها را بپردازند، و دیگر حاضر به دفاع از کشورهای جنوبی 

بطور رایگان نیستند.
دولت ترامپ معتقد است حوزه خلیج فارس باتلاقی است که باید از ان پرهیز کرد. علاوه 
بر این آمریکا در بخش انرژی در تلاش است وابستگی خود را به نفت خلیج فارس کاهش 
و به صفر برساند. در واقع به نظر میرسد که امریکایی ها تمایل دارند روابط تجارت محور با 
این حوزه داشته باشند و نه امنیت محور.  بنابر این با توجه به شکست های عربستان در 
جنگهای نیابتی خاورمیانه و ضربه پذیر بودن این کشور و سیاست های جدید منطقه ای و 
انرژی امریکا زمان برای طرح پیشنهادات همگرایی و مودت مناسب بوده و سیاست معقول 
حکم میکند که حاکمان عربستان سعودی به سیاست قطر و عمان بپیوندند و باب مذاکرات 

را با ایران به منظور همگرایی و دفاع مشترک منطقه ای در پیش گیرند.

نشاط سیاسی در گرو
 امیدواری مردم

مردم اگر امید داشته باشند که با رأی و نظرشان، اشکالات 
موجود کشور اصلاح میشود، قطعا مشارکت پرشوری در 

انتخابات ها از جمله انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی که در اسفندماه سال 
جاری برگزار میشود، خواهند داشت. امیدواری مردم به اصلاح امور البته موضوعی نیست 
که فکر کنیم با چند سخنرانی و دادن شعار تحقق پیدا میکند بلکه این امیدواری باید در دل 
و جان افراد جامعه نفوذ کند؛ و این مهم تحقق پیدا نمی کند مگر با حضور کاندیداهایی با 
سلایق مختلف در انتخابات و ایجاد فضای باز سیاسی و امن؛ و البته بدور از فضای صرفا 
امنیتی که ممکن است باعث بی تفاوتی برخی افراد و فعالان سیاسی، نسبت به فعالیت 

جدی در انتخابات شود.
در شرایطی که دشمنان ایران اسلامی با انواع فشارهای اقتصادی و تحریم ها، دلخوش 
به این هستند که مشارکت مردم ایران در انتخابات پیش رو پایین باشد، قطعا حضور پرشور 
مردم در این انتخابات، بیش از پیش اهمیت دارد و در این شرایط است که مسئولان مستقیم 
امر انتخابات از جمله شورای نگهبان و هیئت های نظارت و اجرایی، می توانند با اهتمام 

بیش از پیش نسبت به ایجاد فضای باز سیاسی، انتخاباتی پرشور را پایه ریزی کنند.
از دیگر الزامات حضور پرشور مردم در انتخابات، مشارکت فعال و با انگیزه فعالان سیاسی 
از جریان های مختلف سیاسی کشور است؛ چه آنکه همین فعالان انتخاباتی بعنوان 
همراهان همیشه نظام و انقلاب هستند که تنور انتخابات را داغ کرده و مردم را به مشارکت 
حداکثری ترغیب می کنند؛ و البته حضور با انگیزه فعالان سیاسی در انتخابات، مستلزم 
دو نکته کلیدی است؛ اولین مورد این است که احساس فضای امنیتی وجود نداشته باشد 
و بجای آن احساس فضای امن و همینطور فضای باز سیاسی برای همه فعالان سیاسی-
انتخاباتی ایجاد شود و دومین مورد، ایجاد فرصت های برابر سیاسی برای همه جریانات 

فعال در انتخابات است.
*روزنامه نگار

معاون وزیر اقتصاد خبر داد

واگذاری و ادغام ۱۰ هزار شعبه بانکی
 معاون بانک و بیمه وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت:10 هزار شعبه بانکی در سراسر 
کشور واگذار و ادغام خواهد شد که از محل آن 80 هزار میلیارد تومان از منابع بانک ها آزاد 

می شود. 
»عباس معمارنژاد« عصر شنبه در نشست خبری با اشاره به اصلاح نظام بانکی و بودجه 

کشور افزود: باید تا 15 آبان ماه بودجه شرکت های دولتی تهیه و به مجلس ارائه شود.
معاون وزیر اقتصاد اضافه کرد: بر این اساس تا پایان مهر ماه به این شرکت ها مهلت داده 
ایم تا گزارشات خود را در اختیار سازمان بودجه قرار دهند. معمارنژاد اضافه کرد: 73 شرکت 
مادر تخصصی در کشور فعالیت دارند که 370 شرکت در زیر مجموعه آنها قرار دارند؛ دولت 
در این شرکت ها بیش از 50 درصد سهم دارد. وی با اشاره به ناترازی مالی بانک ها گفت: 
برخی بانک ها دارای اموال و دارایی های موهوم و منجمد هستند که در پی حل این مشکل 
هستیم.  معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه امسال 60 هزار میلیارد تومان از محل فروش اموال 
مازاد بانک ها پیش بینی شده است، اضافه کرد: شرکتهایی مانند گروه سرمایه گذاری 
امید، نیروگاه جهرم، گروه توسعه ملی و کشت و صنعت کارون واگذار شده یا آماده واگذاری 
هستند. معمارنژاد اضافه کرد: از سال 96 تا کنون 14 هزار میلیارد تومان از اموال مازاد بانک 
ها فروخته شده است. وی همچنین به کاهش شعب بانکی اشاره کرد و گفت: پیش بینی 
می شود که 10 هزار شعبه بانکی در سراسر کشور واگذار شود که از محل آن 80 هزار میلیارد 

تومان از منابع بانک ها آزاد می شود.

صادق چهرقانی*

علی اصغر زرگر*

رهبر معظم انقلاب  سیاستهای کلی نظام قانون گذاری را ابلاغ کردند؛

سه قوه موظفند اقدامات را زمانبندی و 
پیشرفت ها را گزارش نمایند 

حضرت آیت الله خامنه ای در اجرای بند یک اصل 110 قانون اساسی، سیاست های 
کلی نظام قانون گذاری را ابلاغ و با توجه به اهمیت موضوع در حاشیه آن مرقوم کردند: 
سیاست ها به قوای سه گانه ابلاغ شود. سه قوه موظف هستند اقدامات را زمانبندی و 
پیشرفت ها را گزارش کنند.  به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، متن سیاست های کلی نظام قانون گذاری مصوّب مقام معظم رهبری که پس از 

مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام تنظیم شده است، به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

سیاست های کلی نظام قانون گذاری
١- توجه به موازین شرع به عنوان اصلی ترین منشاء قانون گذاری در تنظیم و تصویب 

طرح ها و لوایح قانونی.
2- ارزیابی و پالایش قوانین و مقررات موجود کشور از حیث مغایرت با موازین شرعی 
و قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و ایجاد سازوکار لازم برای تضمین اصل چهارم 

قانون اساسی.
٣- تعیین سازوکار مناسب برای عدم مغایرت مقررات با قانون اساسی.

4- نظارت بر عدم مغایرت یا انطباق قوانین با سیاست های کلی نظام با همکاری شورای 
نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام و تصویب قوانین لازم برای تحقق هریک از 

سیاست های کلی نظام.
5- تعیین حدود اختیارات و صلاحیت مراجع وضع قوانین و مقررات با ارائه تعریف روشن 
و مشخص از »قانون«، »آیین نامه، تصویب نامه و بخشنامه موضوع اصل 138«، »قانون 
آزمایشی و اساسنامه موضوع اصل 85«، »برنامه و خط مشی دولت و تصمیمات موضوع 
اصل 134«، »آراء وحدت رویه و ضوابط موضوع اصل 161« و سایر مقررات و همچنین 
طبقه بندی و تعیین هرم سیاست ها، قوانین و مقررات کشور بر اساس نص یا تفسیر اصول 

قانون اساسی حسب مورد، از طریق مجلس شورای اسلامی.
6- تعیین حدود اختیارات مجلس در اصلاح لوایح با رعایت اهداف لایحه.

7- تعیین محدوده اختیار مجلس در تصویب ساختار و مفاد بودجه سالانه کل کشور 
)پیش بینی درآمدها، هدف گذاری ها، موارد هزینه و...( با تصویب قانون لازم و اصلاح 

آیین نامه داخلی مجلس.
8- تعیین وظایف دولت و مجلس در مورد تعداد وزرا و وظایف و اختیارات آنان، وظایف 
قانونی رئیس جمهور موضوع اصل 60 و 124 قانون اساسی و هر گونه ادغام، الحاق، 

انتزاع و ایجاد سازمان های اداری، از طریق تصویب قانون.
9-رعایت اصول قانون گذاری و قانون نویسی و تعیین سازوکار برای انطباق لوایح و 

طرح های قانونی با تأکید بر: - قابل اجرا بودن قانون و قابل سنجش بودن اجرای آن.
- معطوف بودن به نیازهای واقعی. - شفافیت و عدم ابهام. - استحکام در ادبیات و 
اصطلاحات حقوقی. - بیان شناسه تخصصی هر یک از لوایح و طرح های قانونی و علت 
پیشنهاد آن. - ابتناء بر نظرات کارشناسی و ارزیابی تأثیر اجرای قانون. - ثبات، نگاه بلندمدت 
و ملی. - انسجام قوانین و عدم تغییر یا اصلاح ضمنی آنها بدون ذکر شناسه تخصصی. - 
جلب مشارکت حداکثری مردم، ذی نفعان و نهادهای قانونی مردم نهاد تخصصی و صنفی 
در فرآیند قانون گذاری. - عدالت محوری در قوانین و اجتناب از تبعیض ناروا، عمومی بودن 

قانون و شمول و جامعیت آن و حتی الامکان پرهیز از استثناهای قانونی.
10- تعیین عناوین قوانین جامع، تبویب، تنقیح و تعیین شناسه قوانین موجود کشور 

در طول برنامه ششم توسعه.
11- تعیین ساز و کاری از سوی مجلس شورای اسلامی برای تشخیص قابلیت طرح در 

مجلس )موضوع اصل 75 قانون اساسی( قبل از طرح و اعلام وصول.
12- ضابطه مندسازی و تعیین نصاب بالا برای ارجاع به مجمع تشخیص مصلحت نظام 

در موارد تعارض مصوبه مجلس با نظر شورای نگهبان.
13- بازنگری در مصوباتی که بر اساس مصلحت در مجمع تشخیص مصلحت نظام 

تصویب شده است از حیث تعیین دوره اعتبار مصلحت.
14- رعایت صلاحیت ذاتی قوای سه گانه در قوانین مربوط به تشکیل نهادهایی از قبیل 
شوراهای عالی؛ بازنگری در قوانین موجود این نهادها؛ پیش بینی ساز و کار کارآمد قانونی 

لازم برای تضمین عدم مغایرت مصوبات آنها با قوانین عادی.
15- تعیین اولویت های قانون گذاری با محوریت: گره گشایی از امور اجرایی کشور، 
اصول اجرانشده قانون اساسی، سند چشم انداز، سیاست های کلی نظام، برنامه پنج ساله 

توسعه و مطالبات رهبری.
16- رعایت تدابیر فرماندهی کل نیروهای مسلح در قانون گذاری برای نیروهای مسلح.

17- ترویج و نهادینه سازی فرهنگ رعایت، تمکین و احترام به قانون و تبدیل آن به یک 
مطالبه عمومی.

 
مصطفی تاجزاده:

 اصل از نظر اصلاح طلبان شرکت در انتخابات است
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اصل از نظر یک اصلاح طلب شرکت در انتخابات 

است مگر شرایطی فراهم شود که نتواند شرکت کند. 
مصطفی تاجزاده دیشب در جمع گروهی از فعالان سیاسی اصلاح طلب در مشهد افزود: 
جریان های اصلاح طلب هیچ راهی ندارند جز اینکه بر انتخابات تکیه کنند اما این به آن 
معنا نیست در هر انتخاباتی به هر قیمتی باید شرکت کنند. جهت گیری ما باید به سمت 
انتخابات آزاد باشد و این جهت گیری در هیچ شرایطی نباید گم شود. شعار نیز باید انتخابات 
آزاد باشد چون ایران برای همه ایرانیان است.   وی انتخابات آزاد را راه نجات ملتها توصیف 
و بیان کرد: کشورها اگر انتخابات آزاد داشته باشد از ثبات برخوردار خواهند بود.  راه حل 
تمام کشورهای منطقه نظیر سوریه برای برقراری امنیت، اصلاح قانون اساسی و انتخابات 
آزاد است. او ادامه داد:  هم اینک با دو نیروی برانداز در چالش هستیم، یکی براندازهای 
عملی که با رفتار خود روز به روز جمهوری اسلامی را بی آینده تر می کنند و روز به روز فساد 
هم گسترش می یابد.  اینها شعارشان دلسوزی جمهوری اسلامی است اما هیچ نیرویی به 
اندازه آنها سعی نمی کند  آگاه و یا ناآگاه جمهوری اسلامی را براندازد. وی افزود: یک عده 
برانداز نیز به صورت تبلیغی و نظری می گویند جمهوری اسلامی فاسد و ناکارآمد است و 
باید سرنگون گردد تا مشکلات جامعه حل شوند. اینها کاملا دست به دست هم داده اند 
و هر دو نیز هدف کاریشان این است که مردم هیچ امیدی به انتخابات نداشته باشند.  لذا 
در مایوس سازی جامعه اشتراک دارند، کاملا طرفدار ترامپ هستند و از جنگ و تحریم 
هم استقبال می کنند. این فعال سیاسی گفت: طبق قانون اساسی، مجلس یگانه مرجع 
قانونگذاری در کشور می باشد اما ببینید چقدر دست و بالش بسته شده است. یکسری 
نهادهای موازی مثل شورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای مجازی و غیره فعال هستند 
که به آنها اجازه قانونگذاری داده شده و اگر مصوباتشان با مجلس تعارض پیدا کند مصوبات 
همانها اولویت پیدا می کند. در تحقیق و تفحص نیز که از وظایف مجلس است تقریبا 
تمام نهادهای انتصابی از نظارت استثنا شده اند و همچنین در مقابل نطق نمایندگان هم 
جبهه گیری می شود.  نماینده ای می خواهیم که این وضعیت را به چالش بکشد. وی افزود: 
بخش قابل توجهی از مشکل اقتصادی به سیاست خارجی کشور بر می گردد. یا باید فضای 
امنی برای ایران باشد و بدن تحریم بتوانیم بیشترین استفاده را از جهانی شدن ببریم یا اینکه 
در همین فضای مسموم بمانیم و در فضای امنیتی شده علیه ایران کار را دنبال کنیم. با 
شرکت در انتخابات باید به جامعه بگوییم پیام شما را شنیده ایم و می خواهیم حرکت نو را آغاز 
و از حمایت ملی برای عقب زدن انسدادطلبان استفاده کنیم. همچنین به جریان اسنداد 
بگوییم کسانی را می فرستیم که وقتی آمدند شما هیچ کاری نمی توانید بکنید.   تاجزاده 
گفت: تسلیم جو نمی شویم، شرکت در انتخابات حقمان است بنابراین از همه فضای 
انتخابات استفاده می کنیم. اگرنامزدهایمان تایید شدند که فهرست انتخاباتی می دهیم.  
اگر هم تایید نشد فهرست نمی دهیم.  اگر در شهرهایی نامزدها تایید شدند می گوییم در این 
شهرها امکان انتخابات آزاد فراهم بوده و در انتخابات شرکت می کنیم. در برخی شهرها نیز 
که تایید نشویم می گوییم اجازه برگزاری انتخابات آزاد را به ما نداده اند لذا مسئولیتی نداریم. 

مسئولیت ناکارآمدی کشور بر گردن کسانی است که اجازه نمی دهند انتخابات آزاد باشد.  
اصلاحات پرچمدار تغییر است 

وی همچنین گفت: اصلاحات پرچمدار تغییر است و اگر این پرچم را از دست دهد 
شکست می خورد،  این بحث انتزاعی و شعاری نیست.  بودن یگ گفتمان به درمیان 
گذاشتن صریح دیدگاهش در خصوص مبرمترین مسائل کشور با جامعه است.   این 
فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: اصلاحات اگر شکست بخورد فقط یک جریان سیاسی 
شکست نمی خورد بلکه یک روند شکست می خورد زیرا انقلاب از جایی شروع می شود که 
مردم اصلاح کنند اما سیستم اصلاح ناپذیر باشد.   وی ادامه داد: از منظر یک اصلاح طلب 
که می خواهد همه تحولات را با حفظ امنیت و ثبات کشور صورت دهد و فکر می کند به 
هم ریختن اوضاع زیانهایش برای کشور بیشتر از سود احتمالی است، معتقدم انتخابات 
بی بدیل است و کنار گذاشتن انتخابات جز انفعال، ضعف و کناره گیری بی تاثیر هیچ 
نتیجه ای ندارد. بزرگترین اهرمی که می تواند فشار حداکثری ترامپ و آمریکا را خنثی کند 
مشارکت حداکثری مردم ایران در انتخابات است.  هر فرد و جناحی نیز که مانع این حضور 

شود همسو با ترامپ است.  

سخنگوی شورای نگهبان گفت: شورای نگهبان هر جا که تشخیص دهد پول نقش مؤثری 
در انتخابات داشته و انحرافاتی را ایجاد کرده است، با خاطیان برخورد می کند. 

عباسعلی کدخدایی  صبح دیروز در نشست خبری خود  درباره ورود پول های کثیف در 
انتخابات اظهارداشت : ملاک و میزان برای شورای نگهبان قانون انتخابات است و درباره 
مسئله مذکور محورهای اصلی مفاسد اقتصادی و اخلاقی و همچنین مخالفت با حاکمیت، 

ملاک ما خواهد بود.
سخنگوی شورای نگهبان درباره نقش پول در انتخابات اظهارداشت: همه مسئولان و مردم 
نگران هستند و ما در این باره نیازمند قانون قوی هستیم اما با وجود این، شورای نگهبان هر 
جا که تشخیص دهد پول نقش مؤثری در انتخابات داشته و انحرافاتی را ایجاد کرده است، 
با خاطیان برخورد می کند. وی در پاسخ به سؤالی درباره مخالفت نمایندگان مجلس با 
شفافیت آراء تصریح کرد: شفافیت خوب است اما تشخیص کارشناسانه مصوبات برعهده 
مجلس شورای اسلامی است و شورای نگهبان صرفا مطابق مصوبات با قانون اساسی و 
موازین، شرع را بررسی می کند. کدخدایی درباره اصلاح قانون انتخابات افزود: قانون 
انتخابات ما ناقص و حداقلی است، به ویژه آنکه ما درباره تبلیغات و هزینه های انتخاباتی نیاز 
به یک قانون جامع داریم اما هر چه تلاش کردیم هنوز دست ما خالی است و از نمایندگان 
مجلس می خواهیم نسبت به اصلاح قانون انتخابات عمل کنند، چرا که هر چقدر شفافیت 

در این زمینه بیشتر شود، نگاه ها به رویه های انتخابات دقیق تر می شود.
فعالیت انتخاباتی کاندیداها در فضای مجازی رصد می شود

سخنگوی شورای نگهبان در واکنش به سؤالی مبنی بر اینکه سخنان اخیر آیت الله جنتی 
در انتقاد از مجلس دهم و دولت شائبه هایی را در اصل بی طرفی ایجاد کرده است، گفت: 
آیت الله جنتی در جایگاه رئیس مجلس خبرگان رهبری این مطالب را مطرح کرد و وی 
بحث جوانگرایی را به صورت کلی مطرح کرد و نگاه وی به بخش و گروه خاصی نبود و تصور 

نمی کنم کسی با جوانگرایی مخالف باشد.
وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه چگونه فعالیت های انتخاباتی افراد در فضای مجازی 
رصد می شود، گفت: هر آنچه آشکار است، از سوی شورای نگهبان دیده خواهد شد و مورد 
ارزیابی قرار می گیرد و همان طور که در رسانه های مختلف فعالیت های انتخاباتی ارزیابی 
می شود، در فضای مجازی هم اینگونه است و ما بررسی می کنیم و اگر مغایرتی وجود داشته 
باشد، برخورد می کنیم. کدخدایی درباره طرح شفافیت آراء شورای نگهبان تصریح کرد: ما 
با این نظر موافق بوده و در این عرصه پیشگام هستیم و بارها مشروح مباحث شورای نگهبان 
را روی سایت خود قرار داده ایم و سایر جلسات هم به مرور روی سایت قرار می گیرد اما درباره 
مباحث انتخاباتی منع قانونی داریم و بررسی صلاحیت ها باید به صورت غیرعلنی باشد اما با 
وجود این اگر قانون تکلیف کند که ما همه جلسات خود را علنی کنیم، ما تابع قانون هستیم 

و این اقدام را انجام خواهیم داد.
نمایندگان مجلس صرفا در تصمیمات نمایندگی مصون هستند

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سؤالی مبنی بر دستگیری دو نماینده مجلس و 
مصونیت نمایندگان در قانون اظهارداشت: مطابق با اصل 86، نمایندگان صرفا پیرامون 
تصمیمات نمایندگی و اظهاراتی که در صحن مجلس مطرح می کنند، مصون هستند اما 

اگر جرایمی را مرتکب شوند، دیگر مشمول این قانون نخواهند بود.
وی درباره نظر شورای نگهبان پیرامون تشکیل وزارت بازرگانی گفت: هنوز مصوبه ای از 
مجلس در این باره به شورای نگهبان واصل نشده است و پس از آنکه این مصوبه به ما برسد 

درباره آن اعلام نظر می کنیم.
کدخدایی در پاسخ به سؤالی پیرامون پدیده ورود پول های کثیف به انتخابات اظهارداشت: 
شورای نگهبان بر اساس اختیارات خود باید صلاحیت نامزدهای انتخابات را مورد بررسی 
قرار دهد و اگر از نهادهای ذیربط چون نیروی انتظامی گزارشی به ما برسد که چنین پدیده 
شومی وجود داشته و صحت آن هم برای ما محرز شود، در بررسی صلاحیت ها تأثیرگذار 
خواهد بود. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سؤالی پیرامون همایش چهل سالگی 
قانون اساسی گفت: مسئولان پژوهشکده شورای نگهبان اطلاع رسانی دقیقی در این باره 

خواهند کرد و احتمالا نشست خبری هم در این باره خواهند داشت.
وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه رئیس سازمان برنامه و بودجه گفته است که در بودجه 
99 صرفا بودجه نهادهای سیاستگذار اعلام می شود و آیا این مسئله برخلاف قانون است یا 
خیر، گفت: بنده هم مثل شما این مطلب را در رسانه ها دیده ام اما طبق قانون بودجه شامل 
همه دستگاه ها می شود و بودجه همه دستگاه ها باید اعلام شود و ما پیش از این هم تأکید 

کردیم که بودجه شرکت های دولتی هم باید ارائه و شفاف شود.
ملاک بررسی صلاحیت افراد قانون است 

کدخدایی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه در حوزه های انتخابیه کوچک برخی از 
نمایندگان مجلس ششم فعالیت انتخاباتی خود را برای ورود به انتخابات مجلس آغاز کرده 

اند و موضع شورای نگهبان در این باره چیست، گفت: ملاک بررسی صلاحیت افراد از سوی 
شورای نگهبان قانون است و برای ما مهم نیست که کاندیداهای انتخابات عضو کدام یک از 

مجالس و گروه های سیاسی بوده و هستند.
سخنگوی شورای نگهبان درباره بررسی قانون تجارت در مجلس گفت: طبیعتا قانون 
تجارت فعلی دارای اشکالات متعددی است و اقدام مجلس در اصلاح این قانون امری 
مبارک است اما قطعا نمایندگان اقتضائات و شرایط اقتصادی کشور را هم در نظر می گیرند و 

اگر از نظر شورای نگهبان این قانون مغایرتی نداشته باشد، اجرا خواهد شد.
افزایش وزارتخانه ها منع قانونی ندارد

کدخدایی درباره راه اندازی سامانه شفافیت اموال مسئولان و اینکه آیا اعضای شورای 
نگهبان هم اموال و دارایی های خود را ثبت می کنند، گفت: قطعا همه اعضای شورای 

نگهبان هم باید اموالشان را در این سامانه ثبت کنند و بنده هم اموالم را ثبت می کنم.
وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا از  نظر قانونی تفکیک وزارتخانه ها و افزایش تعداد 
وزرا ایرادی دارد، گفت: افزایش وزرا منعی در قانون ندارد و تشخیص مجلس شورای اسلامی 
است که با پیشنهاد دولت یک وزارتخانه جدیدی را تشکیل دهد اما ممکن است مباحثی 

درباره بار مالی مطرح شود که هنوز در این باره نمی توانم اظهارنظر کنم.
سخنگوی شورای نگهبان در واکنش به سؤالی درباره واسطه گری برخی افراد با شورای 
نگهبان برای تأیید صلاحیت ها، اظهارداشت: اگر دیدید کسی در این مسیر حرکت می 

کند، خبر دهید که با آنان هم ما و هم نهادهای نظارتی برخورد کنیم.
وی درباره تشکیل کمیته انتخابات از سوی قوه قضائیه بیان کرد: ما همواره در بحث 
انتخابات با قوه قضائیه همکاری می کنیم اما هنوز چنین جلسه ای نداشته ایم و هماهنگی 
با قوه قضائیه در این راستا بسیار مهم است و در جلوگیری از تخلفات انتخاباتی کمک می 

کند، چرا که در مواردی نیاز به برخورد قوه قضائیه است.
هیچ نماینده ای به دلیل نظر و رأی خود مورد مواخذه شورای نگهبان

 قرار نمی گیرد
کدخدایی در پاسخ به سؤالی مبنی بر تأثیر شفافیت آراء در بررسی صلاحیت افراد گفت: 
بارها گفته ام که هیچ نماینده ای به دلیل نظر و رأی خود مورد مؤاخذه شورای نگهبان قرار 

نگرفته است اما اگر مطلبی مطرح کرده که در چارچوب قانون نبوده، بحث دیگری است.
سخنگوی شورای نگهبان درباره بیطرفی وزارت کشور و هیئت های اجرایی در انتخابات 
اظهارداشت: قطعا همکاران ما در وزارت کشور و هیئت های اجرایی باید بیطرف باشند و هر 

گونه اقدامی خلاف آن از سوی هیئت های نظارت ما مورد رصد قرار می گیرد.
وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه گفته می شود لایحه تجارت در مجلس در 10 دقیقه 
به تصویب رسید و موضع شورای نگهبان در این باره چیست، تصریح کرد: نحوه رسیدگی 
ها در مجلس ارتباطی به شورای نگهبان ندارد و مربوط به مقررات داخلی مجلس است و ما 

صرفا مطابقت مصوبات با قانون اساسی و شرع مقدس را مورد بررسی قرار می دهیم.

سخنگوی شورای نگهبان :

پول نقش انحرافی در انتخابات داشته باشد، برخورد می کنیم

 رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به آثار سوء 
رفتار آمریکا در عرصه بین المللی گفت: از کشورهای 
بزرگ انتظار داریم نسبت به تحریم های آمریکا علیه 
به  آمریکایی ها  اگر  که  چرا  نباشند  بی تفاوت  ایران 
زورگویی عادت کنند، به زودی به شما نیز زور می گویند.
»علی لاریجانی« روز شنبه در دیدار گدام دارمندرا 

سفیر هندوستان در تهران روابط ایران و هندوستان را 
مرتبط با ریشه های مشترک دو کشور دانست و اظهار 
ظرفیت  و  است  بزرگی  کشور  هندوستان  داشت: 
ویژه ای برای توسعه روابط میان دو کشور وجود دارد که 

باید از این فضا استفاده شود.
وی عنوان کرد: برخی کشورها نمی خواهند روابط 
دوستانه اقتصادی میان دو کشور توسعه یابد، عنوان 
نباید به این کشورها اجازه  ایران و هندوستان  کرد: 
موفقیت دهند و باید در جهت توسعه روابط اقتصادی 

میان دو کشور تلاش کنند.
به گزارش خانه ملت رئیس مجلس شورای اسلامی 
در ادامه با بیان اینکه ایران و هند دو تمدن قدیمی و 
آثار  آمریکا  روابط  داشت:  اظهار  هستند،  ریشه دار 
سوئی در شرایط بین المللی داشته و آمریکایی ها قواعد 
متعارف را برهم زده اند، لذا در حال حاضر کشورهای 
بزرگ باید مسئولیت خود را شناخته و به آن عمل کنند.
کشورهای  از  شرایط  این  در  داد:  ادامه  لاریجانی 
کوچک که تاب تحمل تحریم های قدرت های بزرگ 
را ندارند انتظاری نداریم اما از کشورهای بزرگ انتظار 
داریم نسبت به تحریم های آمریکا علیه ایران بی تفاوت 
نباشند چرا که اگر آمریکایی ها به زورگویی عادت کنند، 
به زودی به شما نیز زور میگویند. وی در ادامه تأکید 
کرد: ایران و هند می توانند در حوزه انرژی و تکنولوژی 

جدید و ایجاد امنیت و ثبات در منطقه مکمل یکدیگر 
باشند.

رئیس مجلس شورای اسلامی با تأکید بر ضرورت 
کشور،  دو  میان  پارلمانی  ظرفیت  از  استفاده 
خاطرنشان کرد: بالاخره جمهوری اسلامی از تحریم 
عبور می کند و شرایط سخت به پایان می رسد لذا افق 
روشنی پیش روی ما قرار دارد و در این میان، اولویت 
نگاه جمهوری اسلامی در حوزه دیپلماسی همواره با 

شرق است.
هندوستان بر تحکیم روابط با ایران

 تأکید دارد
در  نیز  تهران  در  هندوستان  سفیر  دارمندرا  گدام 
این دیدار با اشاره به تأکید کشورش بر تحکیم روابط 
مقامات  میان  متعددی  دیدارهای  گفت:  ایران،  با 
دو کشور در سطوح عالی برگزار می شود که بیانگر 
پیشرفت تدریجی روابط است و هندوستان نیز طی این 
دیدارها علت تأخیر در اجرای برخی پروژه ها را توضیح 

داده است.
سفیر هندوستان در تهران در پایان با بیان اینکه روند 
گفت و گوها میان هند و ایران باید ادامه پیدا کند تا 
وحدت افزایش یابد، اظهار داشت: اکنون که انتخابات 
پارلمان هندوستان برگزار و رئیس مجلس انتخاب شده 

است، از شما دعوت می کنیم به دهلی سفر کنید.

علی لاریجانی در دیدار سفیر هندوستان :
کشورهای بزرگ نگذارند آمریکا به زورگویی عادت کند

 فعال سیاسی اصلاح طلب درباره آسیب های موجود در جریان اصلاحات گفت: به اسم 
مصلحت اندیشی مرزهای هویتی جریان های اصلاح طلبی مخدوش می شود و شماری 
با عنوان اصلاح طلبی و با رویکرد باقی ماندن در قدرت در پی تهی کردن اصلاحات از 

محتوای خود هستند.
»علی تاجرنیا« با اشاره به اینکه هر کسی در داخل جریان اصلاح طلبی از ظن خود درباره 
موضوع اصلاح اصلاحات سخن می گوید؛ گفت: از زمانی که جریان اصلاح طلبی محدود 
به احزاب و جریان های سیاسی شد، بخشی از این جبهه بیشتر به دنبال حضور در قدرت 
به هر شکل هستند. بر همین اساس چهره هایی در حد دبیران کل برخی از احزاب هم 
در مجلس عملکردی ندارند و صدایی از آن ها به گوش نمی رسد و بحث و حرف جدیدی 

ندارند.
وی افزود: میان افکار عمومی تصور بر این است که اصلاح طلبی به نوعی بهانه ای برای 
به قدرت رسیدن برخی افراد است و این افراد ناخالصی های جریان اصلاح طلب را افزایش 

می دهند.
نماینده مجلس ششم تصریح کرد: رویکرد اصلاحات، ضدیت با فساد، تلاش در جهت 
تعمیق دموکراسی و حقوق بشر با تکیه بر خواست و رای مردم است و جامعه احساس میکند 
که این آرمان ها در سال های گذشته کمرنگ شده و شماری از چهره های حرفه ای سیاسی، 
با عنوان اصلاح طلبی با رویکرد باقی ماندن در عرصه قدرت در پی تهی کردن اصلاحات 
از محتوای خود هستند. با توجه به این شرایط اصلاحات نیازمند بازتعریف در همه حوزه 

هاست تا به نوعی ناخالصی ها حذف شود.
تاجرنیا ادامه داد: به اسم سیاست ورزی و مصلحت اندیشی مرزهای هویتی جریان های 

اصلاح طلبی از سوی بخش هایی از این مجموعه کاملا مخدوش می شود که نمونه آن را 
در آخرین انتخابات مجلس دیدیم که اسم لیست امید و اصلاح طلبی، عده ای در مجلس 

حضور پیدا کردند که عملکرد آن ها به هیچ عنوان همراهی و هدف را دنبال نمی کرد.
فعال سیاسی خاطرنشان کرد: بدون شک در موضوع اصلاح رویه اصلاح طلبی تنها با 
تغییر اشخاص نمی توان نتیجه گرفت و نیازمند بازنگری در خط مشی ها و رفتارها هستیم اما 
نمی توان تاثیر حضور اشخاص را هم انکار کرد. در همین مجلس فعلی افرادی مانند محمود 
صادقی یا پروانه سلحشوری هستند که شاید جزو چهره های شاخص اصلاح طلبی نبودند 
اما اکنون کاملا اثرگذار هستند. از طرف دیگر هم مشاهده می شود چهره هایی هستند که 
بسیار هم مدعی بوده اند اما در عمل نتوانستند همان حداقل های هواداران اصلاح طلبی 

را هم تامین کنند.
وی با تاکید بر اینکه در بازسازی جریان اصلاحات هم باید روش ها اصلاح شود و هم 
آدم های متناسب با این روش ها انتخاب شوند؛ افزود: افرادی که همه تلاش خود را معطوف 

به حضور در قدرت می کنند نمی توانند اصلاحی را سازمان دهی کنند.
تاجرنیا درباره ایده هایی مانند پارلمان اصلاحات در روند بازسازی اصلاحات گفت: مهم 
این نیست که ساختار چه نامی داشته باشد بلکه مهم این است که مورد تایید اکثر اصلاح 
طلبان باشد و نقش احزاب در آن برجسته تر از نقش احزاب و چهره ها باشد. ترکیب فعلی 
شورای عالی سیاستگذاری به اسم چهره ها ملی، سبب شده است که از افزوده شدن 

ظرفیت جدیدی به این مجموع جلوگیری شود و تغییرات صورت گرفته در ظاهر باشد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: موضوعاتی مانند پارلمان اصلاحات در صورتی 

می تواند اثرگذار باشد که به فراگیر شدن این جریان و مقبولیت بیشتر آن کمک کند.

علی تاجرنیا: 

ناخالصی ها باید از جریان اصلاحات حذف شود

 دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات کشور رجوع به آرای مردم 
در قالب انتخاباتهای متعدد را نشانه پویایی نظام جمهوری 
اسلامی عنوان کرد و گفت: در دوران دفاع مقدس یازده بار 

در ایران انتخابات برگزار شد.
کشور،  وزارت  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
برگزاری  جریان  در  شنبه  روز  موسوی  سیداسماعیل 
چهارمین دوره آموزشی مجریان و دست اندرکاران انتخابات 
جمهوری  دشمنان  داشت:  اظهار  مقدس  مشهد  در 
اسلامی در آستانه برگزاری انتخابات دهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی، به دنبال ایجاد شبهه و دلسرد کردن مردم 
هستند؛ ولی نقشه آنان نقش بر آب خواهد شد چرا که 

مردم همانند گذشته بسیار هوشیارانه عمل خواهند کرد.

وی افزود: از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی و در شرایط 
جنگ تحمیلی، انتخابات هیچ گاه تعطیل بردار نبوده و 
در آن زمان 11 بار به آرای عمومی رجوع شده است که 
این موضوع گویای باور نظام اسلامی به مشارکت مردم در 
تعیین سرنوشت خودشان است. درحقیقت، پویایی نظام 
اسلامی, ناشی از برگزاری انتخابات های متعدد و مشارکت 
معنادار مردم در عرصه های مختلف سیاسی و اجتماعی 

است.
مدیرکل انتخابات وزارت کشور با بیان این که تلاش ما 
بر این بوده که آموزش های انتخابات، جامع و کامل باشد, 
آموزش  دهگانه  های  دوره  از  دوره  چهارمین  در  گفت:  
انتخابات, اعضای ستاد انتخابات و فرمانداران استان های 

تهران، قم و مازندران شرکت داشتند.
بخشداران  و  انتخابات  کل  مدیران  موسوی  گفته  به   
استان های سیستان و بلوچستان، کرمان و کهگیلویه و 
بویراحمد و روسای هیات های بازرسی استان های یزد, 

فارس و سمنان نیز در این دوره حضور یافتند.
سخنگوی ستاد انتخابات کشور خاطرنشان کرد: در این 
همایش ها تاکید بر آن است که ما و همه مجریان و دست 
اندرکاران برگزاری انتخابات بایستی در تمام مراحل کار, 

قانون را ملاک عمل قرار دهیم.
وی عنوان کرد:  در شرایط جنگ تحمیلی 11 بار انتخابات 
برگزار شده که این موضوع گویای باور جدی نظام اسلامی 

به مشارکت مردم در تعیین سرنوشت خودشان است.

دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات کشور :

رجوع به آرای مردم نشانه ای آشکار از پویایی نظام اسلامی است
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کشنده ترین بیماری های خاموش را
 به موقع بشناسید

تشخیص دیرهنگام کشنده ترین بیماری های خاموش، ممکن است عواقب وخیمی 
مانند مرگ را در پی داشته باشد.

بسیاری از بیماری ها در دسته ی قاتلان خاموش قرار می گیرند، زیرا این بیماری ها 
علائم هشداردهنده ی خود را پنهان می کنند. افراد می توانند سال ها با انواع خاصی 
از سرطان، اختلالات خود ایمنی و شرایطی مانند فشار خون و کلسترول بالا زندگی 
کنند، بدون اینکه حتی بدانند بیمار هستند. در ادامه با نمونه هایی از خطرناک ترین این 

بیماری ها که ممکن است فرد در حال حاضر مبتلا به آن باشد، اما نداند، می پردازیم.
بیماری سلیاک

از آنجا که رژیم های فاقد گلوتن در بین افرادی که به بیماری سلیاک مبتلا نیستند هم 
شایع است و بسیاری از افراد بدون اطلاع از این بیماری چنین رژیم غذایی دارند بنابراین 
ممکن است حتی شما هم بدون اطلاع خودتان، به این بیماری باشید. سلیاک، یک 
بیماری خود ایمنی مرتبط با گلوتن است و این ماده در محصولاتی مانند گندم، جو و 
چاودار یافت می شود. در صورت ابتلا به این بیماری هنگام خوردن محصولات حاوی 
گلوتن ممکن است خستگی، درد مفاصل، میگرن یا علائم افسردگی را تجربه کنید. 
هیچ دو مورد سلیاک دارای علائم یکسان نیست و در بزرگسالان بیش از 200 علائم 

احتمالی وجود دارد که در صورت عدم درمان، می تواند به روده کوچک آسیب برساند.
پوکی استخوان

پوکی استخوان به دلیل از دست دادن تراکم استخوان رخ می دهد، اما علائمی به 
همراه ندارد. این بیماری مسئول بروز بیش از 2 میلیون استخوان شکسته در هر سال 
است که فرآیند رخ دادن آن گاهی اوقات سال ها طول می کشد. افراد مسن به ویژه باید 
اطمینان حاصل کنند که به میزان کافی ویتامین D و کلسیم دریافت می کنند تا از آسیب 

به استخوان جلوگیری کنند.
دیابت

در بیماری دیابت نوع 2، بدن در تنظیم قند خون دچار مشکل می شود و نمی تواند 
هورمون انسولین را به درستی استفاده کند. برخی از بارزترین علائم دیابت شامل 
احساس خستگی، تشنگی و افزایش اشتها است. با توجه به اینکه این علائم موارد غیر 
معمولی در زندگی روزمره نیستند، اعتماد به آن ها برای اطمینان از اینکه فرد مبتلا به 

دیابت است، دشوار است.
سرطان روده بزرگ

سرطان روده بزرگ یکی از شایع ترین و کشنده ترین سرطان ها در جهان است. این 
بیماری به صورت پولیپ های غیر سرطانی و بی ضرر در روده بزرگ شروع می شود که 
با گذشت زمان می توانند به سرطان تبدیل شود. اگرچه این سرطان نوعی بیماری قابل 
درمان است، اما اگر افراد مورد غربالگریقرار نگیرند، می توانند سال ها با آن زندگی کنند و 
پس از بروزاسهال، یبوست یا خون در مدفوع متوجه وجود آن شوند که این مرحله، فراتر 

از مراحل اولیه است.
لیپوسارکوم

لیپوسارکوم نوعی سرطان است که در بافت چربی ایجاد می شود و تومور هایی ایجاد 
می کند که حتی نمی توانید متوجه آن شوید. متأسفانه، این تومور ها بسیار شبیه به 
لیپوم ها هستند، که مجموعه ای از سلول های چربی هستند که دقیقاً در زیر پوست رشد 
می کنند. این تومور ها در بازو ها و پا ها ممکن است برای ماه ها یا سال ها کشف نشده 

باشند، در حالیکه وجود یکی از آن ها برای تهدید زندگی قرد کافیست.
مراکز درمانی سرطان هشدار می دهند که در صورت عدم درمان به موقع، تغییرات 

جدی تر لیپوسارکوم در کبد و ریه ها گسترش می یابد.
بیشتر بخوانید: کُشنده ترین بیماری ها را بشناسید

COPD
بیماری انسدادی مزمن ریه )COPD( گروهی از بیماری های ریه است که تشخیص 
زود هنگام دشوار است. علائمی مانند سرفه، احساس سفتی در سینه و نفس نفس زدن 
معمولًا قبل از تشخیص قطعی ایجاد می شود. با این وجود، شما می توانید این علائم را 

در شرایط مختلف مانند کار بیش از حد یا در جریان افزایش سن هم تجربه کنید.
کشنده ترین بیماری های خاموش را به موقع بشناسید

بیماری کبد چرب
این بیماری هنگامی رخ می دهد که چربی در کبد ایجاد و باعث التهاب و آسیب به 
سلول های کبدی می شود. کبدچرب بدون هیچ علائمی بروز می کنند و محققان هنوز 
علت آن را نمی دانند. افراد مبتلا به دیابت نوع دو، فشار خون بالا، اختلال متابولیک یا 

چاقی، احتمالًا به این بیماری مبتلا خواهند شد.
 بیماری لایم

این بیماری نادر است، اما طبق تحقیقات، شما بیماری لایم می تواند از یک نیش کنه 
منتقل شود. در اوایل این بیماری مانند آنفولانزا به نظر می رسد و ممکن است فرد دچار 

لرز، تب یا احساس خستگی شود.
بیماری عروق کرونر

بیماری عروق کرونر، نوعی بیماری قلبی است که شریان هایی که خون قلب را حمل 
می کنند باریک و سخت می شوند و خونرسانی قلب را محدود می کنند. درد قفسه سینه 
یا گرفتگی آن، شایع ترین علائم این بیماری است. اما ریفلاکس اسید، ذات الریه، 
مشکلات کمر و حتی حملات هراس و استرس هم می تواند باعث درد قفسه سینه شود، 
بنابراین ممکن است به سادگی احتمال این بیماری را کنار بگذارید. اگر درد قفسه سینه 
بیش از پنج دقیقه طول بکشد، احتمالًا مربوط به قلب است و باید در اسرع وقت به دنبال 

مراقبت های پزشکی باشید.

طبیعی ترین تنقلاتی که دندانپزشکان
 هرگز توصیه نمی کنند!

برخی از طبیعی ترین موادغذایی می توانند برای دندان ها و لثه های شما بسیار مضر 
باشند.

در حالی که ما اغلب به چگونه سالم نگه داشتن قسمت های مختلف بدن اهمیت 
می دهیم، بسیاری از ما از سلامت دهان و دندان خود، حتی  در حد روزانه دو بار مسواک 
زدن، هم غفلت می کنیم. آنچه ما می خوریم نقش مهمی در سالم نگه داشتن دندان های 

ما دارد و تغذیه خوب برای دندان ضروری است.
در گفتگو با برخی از دندانپزشکان، مواد غذایی مضری را که به دندان های ما آسیب 
می رسانند را جویا شدیم، اگر شما هم دندان هایی سالم و سفید می خواهید، از خوردن 

مکرر موادی که در ادامه این مطلب آورده ایم، خودداری کنید.
تخمه

شکستن تخمه  با دندان های جلو به فرم و ظاهر آن ها آسیب می رساند و باعث ترک 
خوردن آن ها می شود، این کار که برای برخی افراد تفریحی خوشایند محسوب می شود 

لبه های دندان را ورقه ورقه می کند که به مرور زمان موجب شکستگی آن ها می شود.
میوه خشک شده

خوردن میوه های خشک به همان اندازه که به دلیل دارابودن مواد مغذی مفید است، 
می تواند برای سلامت دندان ها مضر باشد. به ویژه که این مواد غذایی سرشار از قند و 

بسیار چسبنده است و در شیار های دندان را پر می کندد.
پاپ کورن یا ذرت بو داده

شاید تماشای یک فیلم جذاب به همراه این اسنک لذتبخش باشد، اما خوردن پاپ 
کورن نیمه پخته، نه تنها ممکن است موجب شکستن دندان ها شوند، بلکه باعث ایجاد 

درد لثه هم می شود.
پاستیل

پاستیل به دلیل خاصیت چسبندگی بالا مدت زیادی با دندان در تماس است، از این رو 
در مواجهه با  قند موجود در آن، باکتری های دهان اسید.

بیشتری تولید می کنند که برای سلامت دندان ها بسیار مضر خواهد بود.
نوشیدنی های قهوه

اگر به مصرف نوشیدنی به ویژه از نوع کافئین دار آن عادت دارید، باید بدانید قرار گرفتن 
مداوم در معرض قند این نوشیدنی ها در طی یک ساعت یا بیشتر، کار بزاق برای مبارزه با 
قند ها و اسید های تولید شده توسط باکتری های موجود در دهان را دشوار می کند. بزاق 
محافظ خوبی برای دندان هاست و با حملات مداوم قند ناشی از مصرف نوشیدنی های 

شیرین، به مرور زمان غدد بزاقی از ادامه کار خود جلوگیری می کنند.
یخ

یخ برای مینای دندان خیلی سخت است و باعث ایجاد ترک یا شکستگی در آن ها 
می شود.

آبلیموی داغ
نوشیدن آب لیمو داغ، اگرچه به اعتقاد بسیاری از افراد در صبح، فواید زیادی دارد، اما 
به عقیده دندانپزشکان که این نوشیدنی برای دندان ها مضر است. در واقع مصرف مکرر 
نوشیدنی و غذا های اسیدی به مرور مینای دندان را از بین می برد و به لایه های درونی تر 

دندان یا همان عاج دندان، که زردتر و حساس ترند، آسیب می رساند.
نوشیدنی های انرژی زا

نوشیدنی های انرژی زا فوق العاده اسیدی و حاوی قند زیادی هستند. نوشیدن آن ها 
حجم اسید دهان را بالا برده و مینای دندان را در معرض پوسیدگی قرار می دهد.

درد قلب معمولا به واسطه فعالیت 
و  گیرد  می  شکل  استرس  و  بدنی 
شرایط با استراحت بهبود می یابد. 
فعالیت  با  ارتباطی  سردل  سوزش 
این شرایط  بدنی ندارد. در عوض، 

معمولا با گوارش غذا مرتبط است.
ایست  بسیاری  افراد  روزه،  هر 
قلبی ناگهانی را تجربه می کنند که 
تقریبا  و  است  بار  فاجعه  رویدادی 

همواره به مرگ منجر می شود.
حمله قلبی شایع ترین دلیل ایست 
توفانی  که  است  ناگهانی  قلبی 
و  ایجاد کرده  را در قلب  الکتریکی 
توانایی این اندام برای پمپاژ خون به 
سمت مغز و دیگر بخش های بدن را 
مختل می کند. در صورتی که شوک به قلب وارد نشده و این اندام به ریتم مطلوب خود باز نگردد، فرد طی چند 

دقیقه جان خود را از دست خواهد داد .
تا همین اواخر، پزشکان معتقد بودند که این رویدادها بدون هیچ هشداری رخ می دهند. اما مطالعه ای جدید 
نشان داده است که حداقل نیمی از بیمارانی که ایست قلبی را تجربه می کنند، 24 ساعت پیش از بروز این شرایط 
علائمی را تجربه کرده اند. درد سینه و تنگی نفس شایع ترین علائم هستند. بسیاری از افرادی که این علائم را 
تجربه می کنند، آنها را نادیده گرفته و متاسفانه، این تاثیر چشمگیری بر آنچه در ادامه رخ می دهد، خواهد داشت. 
نرخ بقای افرادی که پس از تجربه این علائم با مرکز فوریت های پزشکی تماس گرفته بودند، 32 درصد بود، در 

شرایطی که این نرخ برای افرادی که دریافت کمک پزشکی فوری را نادیده گرفته بودند برابر با 6 درصد بود.  
اما چطور تشخیص دهیم که به کمک پزشکی نیاز داریم؟ همه ما در طول زندگی خود درد در نقاط مختلف بدن 
و البته گاهی اوقات سینه را تجربه می کنیم. همچنین، اگر فعالیت بدنی با شدت متوسط تا شدید داشته باشیم، 

در نهایت، ممکن است با کمبود نفس مواجه شویم.
افزون بر این، سیگنال هایی که بدن برای ما ارسال می کنند می توانند گیج کننده باشند. اما زمانی که سیگنال 
ها از سینه سرچشمه می گیرند، احتمال بروز مشکلی جدی زیاد است. با این وجود، افراد بسیاری اغلب فکر می 

کنند که دلیل احساس درد آنها با سوزش سردل مرتبط است.
نخستین و مهم ترین نکته این است که اگر به مساله ای مشکوک هستید آن را با دقت بررسی کنید.

برخی نشانه ها نیز وجود دارند که می توانند به تمایز بین دردی که از قلب سرچشمه می گیرد و یک سوزش 
سردل ساده کمک کنند که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- درد قلب معمولا به واسطه فعالیت بدنی و استرس شکل می گیرد و شرایط با استراحت بهبود می یابد. سوزش 
سردل ارتباطی با فعالیت بدنی ندارد. در عوض، این شرایط معمولا با گوارش غذا مرتبط است.

- درد قلب معمولا با عوامل خطرآفرین برای بیماری قلبی از جمله سن بالا، سابقه خانوادگی بیماری قلبی، سابقه 
فشار خون بالا، دیابت، کلسترول بالا، و/یا سابقه استفاده از تنباکو مرتبط است. سوزش سردل ارتباطی با عوامل 

خطرآفرین بیماری قلبی ندارد.
- درد قلب معمولا به مرور زمان تشدید می شود و در نهایت، میزان فعالیت یا استرس کم نیز می تواند موجب بروز 

درد شود. سوزش سردل معمولا به صورت تصادفی شکل می گیرد.
- درد قلب بعید است که خودبخود در نیمه شب شکل بگیرد. سوزش سردل به طور کلاسیک افراد را دو تا سه بار 

طی شب از خواب بیدار می کند.
- درد قلب ممکن است با تنگی نفس، تعریق، و احساس نابودی و مرگ همراه باشد. سوزش سردل معمولا یک 

علامت واحد است.
- درد قلب واکنشی به مصرف داروهای ضد اسید نشان نمی دهد. سوزش سردل معمولا با مصرف داروهای 

ضد اسید بهبود می یابد.
- درد قلب بعید است که زیر قفسه سینه احساس شود. سوزش سردل می تواند در ناحیه شکم احساس شود.

مساله این است که هیچ کدام از این شرایط مطلق نیستند و بر همین اساس باید به آنچه بدن بیان می کند و 
شواهد موجود به خوبی توجه داشته باشید.

اگر علامت و نشانه ای جدید را در سینه خود تجربه می کنید، به ویژه اگر با عوامل خطرآفرین بیماری قلبی مواجه 
هستید، این شرایط را نادیده نگیرید. برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید. اگر درد سینه یا احساس 
سوزش در این قسمت از بدن را تجربه می کنید که با گذشت زمان، به ویژه بیش از 30 دقیقه، از بین نمی روند یا با 

احساس نیاز برای دریافت کمک فوری مواجه هستید، بلافاصله به اورژانس مراجعه کنید.

هر یک از داروهایی که برای تسکین درد مصرف می کنید، از نمونه های بدون 
نسخه مانند ایبوپروفن و آسپرین تا داروهای تجویزی، می توانند احتمال ابتلا 

به یبوست را افزایش دهند.
افراد بسیاری در سراسر جهان از یبوست مزمن رنج می برند و اگر حداقل 

یک اجابت مزاج راحت در طول روز ندارید می توانید از جمله این افراد باشید.
یبوست می تواند به دلایل مختلفی شکل بگیرد، اگرچه بیشتر مردم کمتر 
نسبت به داروهای مصرفی خود و ارتباط آن با یبوست مشکوک می شوند. اما 
برخی داروها می توانند شرایط اجابت مزاج را دشوار و دردناک سازند. در ادامه 

با برخی از شایع ترین گزینه ها در این زمینه آشنا می شویم.
داروهای مسکن

هر یک از داروهایی که برای تسکین درد مصرف می کنید، از نمونه های بدون 
نسخه مانند ایبوپروفن و آسپرین تا داروهای تجویزی، می توانند احتمال ابتلا به 
یبوست را افزایش دهند. دستگاه گوارش انسان دارای گیرنده هایی برای این 
نوع از داروها است، از این رو، آنها می توانند اثر مستقیم بر اجابت مزاج داشته 

باشند. استفاده بلند مدت از داروهای مسکن بدون نسخه یا تنها یک یا دو روز مصرف داروهای مسکن قوی حاوی مخدر می تواند احساس نفخ و یبوست را 
به همراه داشته باشد.

داروهای ضد افسردگی
داروهای ضد افسردگی از جمله مقصران دارویی اصلی ابتلا به یبوست و تشدید این شرایط محسوب می شوند. داروهای ضد افسردگی سه حلقه ای قدیمی 
مانع از انقباضات روده انسان می شوند. زمانی که چیزی حرکت نمی کند، روده انسان هرچه بیشتر مسدود می شود. داروهای ضد افسردگی جدید، از جمله 

مهارکننده های انتخابی بازجذب سروتونین، مانند پروزاک )فلوکستین(، نیز می توانند دشواری در اجابت مزاج و ابتلا به یبوست را موجب شوند.
داروهای ضد حالت تهوع

داروهای ضد حالت تهوع مانند زوفران )Zofran( به واسطه اثر منفی بر سطوح سروتونین در بدن می توانند موجب ابتلا به یبوست شوند. به جای مصرف 
دارو، در صورت امکان می توانید گزینه های طبیعی، مانند یک فنجان چای زنجبیل یا چند جرعه نوشابه کولا را برای مقابله با حالت تهوع امتحان کنید.

داروهای ضد اسید
اگر برای تسکین سوزش سردل خود دارو مصرف می کنید، این احتمال وجود دارد که با دشواری در اجابت مزاج و یبوست مواجه شوید، به ویژه اگر در بلند 
مدت این کار را انجام دهید. داروهای ضد اسید حاوی کلسیم و آلومینیوم گزینه های بدتری هستند و البته از شایع ترین داروهای ضد اسید محسوب می شوند.
گاهی اوقات بازگشت اسید معده به مری ممکن است نه به واسطه میزان بیش از حد اسید معده بلکه به واسطه میزان بسیار کم آن رخ دهد. به عنوان گزینه 

ای طبیعی برای جایگزینی با داروهای ضد اسید می توانید ترکیب یک قاشق غذاخوری سرکه سیب در یک لیوان آب و مصرف روزانه آن را امتحان کنید.
داروهای فشار خون

از مسدودکننده های کانال کلسیم تا داروهای ادرارآور، اگر به منظور کاهش فشار خون برای شما دارو تجویز شده است، احتمال تجربه یبوست به عنوان یکی 
از عوارض جانبی مصرف این داروها زیاد است. داروهای ادرارآور می توانند آب را از دستگاه گوارش خارج کنند. بدن برای نرم کرن مدفوع و عبور آسان آن از 

روده به این آب نیاز دارد.
داروهای آلرژی

مصرف داروهای آلرژی می تواند با برخی عوارض جانبی مانند خشکی دهان و البته خشکی مدفوع و ابتلا به یبوست همراه باشد. بر همن اساس، داروهای 
آلرژی را می توان از جمله دلایل پنهان ابتلا به یبوست دانست. ممکن است برای پرهیز از عطسه، خارش و آبریزش چشم و بینی از داروهای آلرژی استفاده کنید 

و در شرایطی که شاید اقدامی بی ضرر به نظر برسد، اما مصرف بلند مدت می تواند دشواری در اجابت مزاج و ابتلا به یبوست را موجب شود.
داروهای ملین

این که مصرف داروهای ملین می تواند به بروز یبوست منجر شوند، عجیب به نظر می رسد، اما آغاز چرخه مصرف این داروها می تواند وابستگی به آنها را 
موجب شده و در نهایت ممکن است فرد بدون مصرف داروهای ملین قادر به اجابت مزاج راحت و روان نباشد. پیش از استفاده مکرر از داروهای ملین بهتر 
است دوباره فکر کنید. این داروها در کوتاه مدت می توانند به سود شما باشند، اما در بلند مدت می توانند به تشدید یبوست منجر شوند. اگر گاهی اوقات برای 

اجابت مزاج به مقداری کمک نیاز دارید، بهتر است محصولات حاوی مواد طبیعی که کمترین میزان تنش و استرس را به بدن وارد می کنند، انتخاب کنید.
سخن پایانی

یبوست شرایطی است که نباید نادیده گرفته شود. افراد بسیاری آن را به عنوان یک واقعیت زندگی روزمره می پذیرند، اما یبوست نه تنها می تواند به هموروئید 
و حتی بی اختیاری مدفوع منجر شود، بلکه یبوست مزمن می تواند زمینه ساز ابتلا به برخی بیماری های جدی، از جمله روده نشت کننده و سرطان روده 

بزرگ شود.
اگر دارو مصرف می کنید و با دشواری در اجابت مزاج مواجه شده اید، به داروهای مصرفی خود توجه داشته باشید زیرا ممکن است از جمله مواردی باشند 

که به بروز یبوست منجر می شوند. شما می توانید با پزشک خود درباره تغییر دوز یا نوع داروی مصرفی صحبت کنید.
در صورت ابتلا به یبوست برای بهبود شرایط اجابت مزاج خود می توانید موارد زیر را مد نظر قرار دهید:

- میزان مصرف فیبر را افزایش دهید. فیبر نه تنها به بهبود شرایط اجابت مزاج کمک می کند، بلکه می تواند خطر ابتلا به برخی انواع سرطان را کاهش دهد.
- از مصرف پتاسیم به میزان کافی اطمینان حاصل کنید تا مدفوع آبدار و نرم باقی بماند.

به جای قهوه عادی، مصرف قهوه کاسنی را مد نظر قرار دهید. کاسنی فیبر اینولین را در اختیار بدن قرار می دهد که از تولید طبیعی باکتری های مفید در 
روده بزرگ پشتیبانی می کند.

درباره یبوست دارویی!تفاوت درد قلب با سوزش سردل!

آیا تا به حال بعد از خوردن غذا متوجه احساس سوزش و ناراحتی در معده خود 
شده اید؟ این احساس به عنوان سوزش سر دل شناخته می شود و اغلب بعد از پر خوری 

یا هنگام خوردن غذاهای تند یا چرب اتفاق می افتد.
میلیون ها نفر در دنیا از رفلاکس اسید معده رنج می برند. در حقیقت، مطالعات نشان 
داده است از هر پنج فرد بزرگسال یک نفر به این مشکل دچار است. علاوه بر این، حتی 
افرادی هم که علائم جدی این بیماری را ندارند در صورت عدم احتیاط می توانند یک 

واکنش ریفلاکس اسید را تجربه کنند.
سوزش سر دل چیست؟

سوزش سر دل احساس بسیار ناخوشایندی است که می تواند عواقب ناخوشایندی 
برای بدنتان به همراه داشته باشد و گاهی اوقات منجر به حالت تهوع یا حتی استفراغ 

شود.
برای جلوگیری از سوزش سر دل، اولین کاری که باید انجام دهید مراجعه به پزشک 
است تا از میزان جدی بودن مشکل مطلع شوید. وقتی این موضوع را بدانید، می توانید 

عادت هایی را اتخاذ کنید که سوزش را تا حد ممکن بهبود بخشد و کاهش دهد.
اغلب، اسیدیته در معده نتیجه بیماری رفلاکس معده به مری است. این مسئله 
هنگامی اتفاق می افتد که غذا از معده به مری برگردد. بالا رفتن غذا از معده به سمت 
مری احساس سوزش و دردی را در قفسه سینه ایجاد می کند. اگر شخصی به طور 
متناوب حداقل دو بار در هفته از ریفلاکس اسید معده رنج ببرد، دچار سوزش سر دل 

است.
دلایل اصلی سوزش سر دل چیست؟

از مهم ترین فاکتورهای رفلاکس است. در میان آن ها  1- غذاهای اسیدی یکی 
می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- گوجه فرنگی
- مرکبات

- غذاهای ادویه دار

2- نوشیدن الکل و استفاده از دخانیات نیز از دیگر علل سوزش سر دل هستند.
3- دیابت و آسم هم می توانند باعث بروز این مشکل شوند.

4- همچنین فشار زیاد روی شکم ممکن است اسفنکتر پایینی مری را مجبور کند تا 
غذا را به داخل مری بازگرداند. این اتفاق باعث سوزش سر دل و سوزش در گلو می شود؛ 
زیرا رفلاکس می تواند تا دهان برسد. به همین دلیل است که برخی افراد دارای اضافه 

وزن و زنان باردار از سوزش سر دل رنج می برند.
۵- برخی از داروها نیز می توانند بر این وضعیت تأثیرگذار باشند. مانند:

- آنتی کولینرژیک ها، بتا بلاکرها، پروژستوژن و تئوفیلین
- داروهای ضدافسردگی سه حلقه ای
- برخی آرام بخش های ضداضطراب

شایع ترین علائم سوزش سر دل
و  به دلیل این ناراحتی، اسید معده به داخل مری برمی گردد و باعث ایجاد درد 
احساس سوزش می شود. سوزش سر دل ممکن است مانند یک گرفتگی و اسپاسم یا 
درد تند و تیزی در پشت جناق سینه احساس شود. برخی از مردم هم گزارش کرده اند 

که این درد را مانند یک حمله قلبی درک کرده اند.
سوزش معده ممکن است به سینه و بخشی از گلو برسد و باعث طعم تلخی شود که 
تا کام گسترش می یابد. گاهی اوقات، وقتی اسید به حنجره می رسد، می تواند باعث 
ایجاد سرفه و بثورات در بیماران شود. اگر مشکل سوزش سر دل شدید شود حتی 
می تواند مینای دندان را خراب کند. باید بدانید که سبک زندگی شما می تواند در 
پیشگیری و تسکین درد و علائم ناشی از این بیماری و انواع مختلف آن به شما کمک 
کند. با این توضیحات، در اینجا برخی از عاداتی که می تواند به شما کمک کند، ذکر 

شده است:
راه های درمان و یا پیشگیری از سوزش سر دل

۱- آهسته غذا بخورید
درست و آهسته غذا خوردن می تواند به کاهش برگشت اسید معده کمک کند. برای 

این امر مهم است تا غذا را خیلی خوب بجوید. جویدن غذا به مقدار کافی تضمین 
می کند تا هضم غذا و تجزیه ی آن در بدن زمان کمتری طول بکشد. اگر این کار به 

درستی انجام شود، اسید معده به مری برنمی گردد.
2- از محرک ها خودداری کنید

مواد غذایی زیادی هستند که باعث سوزش سر دل می شوند؛ مانند برخی نوشیدنی ها 
مثل نوشیدنی های حاوی کافئین، نوشابه ها و آب مرکبات. بنابراین حذف آن ها می تواند 
از ناراحتی معده جلوگیری کند. شما می توانید لیستی برای خودتان داشته باشید و 
هرچه موجب ناراحتی تان می شود را در آن یادداشت کنید و از مصرف دوباره ی آن ها 
پرهیز کنید. نوشابه ها موجب تضعیف اسفنکتر پایینی در مری می شوند و الکل هم این 

حالت را تشدید می کند.
۳- منظم غذا بخورید و پرخوری نکنید

برای تسکین سوزش سر دل باید زمان غذا خوردن و همچنین مقدار آن را کنترل کنید. 
این بدان معناست که باید سعی کنید زمان های غذا خوردنتان را در طول روز به خوبی 
تقسیم کنید. وعده های غذایی بزرگ را فراموش کنید و در عوض وعده های غذایی 
کوچک تر را به تعداد بیشتری مصرف کنید. پرخوری فشار زیادی به ماهیچه اسفنکتر 

پایینی مری وارد می کند و از بسته نگه داشتن آن جلوگیری می کند.
4- صحیح بخوابید

عادت دیگری که می تواند منجر به ناراحتی معده در افراد مبتلا به ریفلاکس شود، 
خوابیدن در وضعیت نامناسب است؛ چرا که بد خوابیدن می تواند باعث ایجاد فشار در 

شکمتان و به تبع آن برگشت اسید از معده به مری شود.
برای جلوگیری از این اتفاق سعی کنید به روی شکم و پهلوی راست نخوابید. برخی از 

متخصصان توصیه می کنند که یا به پشت دراز بکشید یا به پهلوی چپ.
۵- وزنتان را در محدوده ی سلامت حفظ کنید

وزن بیش از حد می تواند برای سلامتی مشکلات زیادی را ایجاد کند؛ از رایج ترین 
آن ها می توان به ناراحتی های قلبی عروقی و سایر مشکلات مانند ریفلاکس اسید معده 
اشاره کرد. این امر به این دلیل است که مقدار زیاد چربی شکم می تواند اسفنکتر پایین 
مری را به سمت بالا سوق دهد، از بسته شدن آن جلوگیری کند و اجازه دهد اسید معده 

به سمت بالا حرکت کند.
6- سیگار نکشید

مطالعات علمی نشان داده اند نیکوتین علاوه بر دیگر مشکلاتی که برای سلامتی به 
وجود می آورد باعث می شود اسید معده به سمت بالا حرکت کند و موجب سوزش سر 
دل شود. در حقیقت، مطالعات نشان داده افراد سیگاری در مقایسه با افرادی که سیگار 

نمی کشند بیشتر از سوزش سر دل رنج می برند.
۷- درست قبل از خواب غذا نخورید

خوردن غذا بلافاصله قبل از خواب یک اشتباه رایج است که باعث رفلاکس اسید 
معده می شود. در حالی که علم در این مورد ادعای زیادی ندارد؛ اما تعداد زیادی از 
افراد مبتلا اعلام کرده اند که اگر در طی سه ساعت قبل از خواب شبانه چیزی بخورند 

علائمشان بدترمی شود.
 ۸- شیر بدون چربی بنوشید

علائم بیماری برگشت اسید معده از میزان اسیدیته بالای معده شما ناشی می شود. به 
این ترتیب، نوشیدنی های قلیایی، مانند شیر بدون چربی می تواند به متعادل کردن آن 
کمک کند. با این حال، مراقب باشید که شیرهای حاوی چربی می توانند اوضاع را بدتر 

کنند! چرا که چربی می تواند باعث کندتر شدن فرایند هضم شود.
9- آدامس بجوید

اگرچه این مورد از نظر علمی دقیق نیست؛ اما مطالعات نشان داده اند که آدامس 
می تواند علائم رفلاکس اسید معده را در برخی افراد کاهش دهد. گمان می رود افزایش 

تولید بزاق به پاکسازی مری کمک می کند.
۱۰- از مصرف داروهای بدون نسخه بدون نظر پزشک خودداری کنید

برای تسکین علائم ناراحتی معده از داروهای بدون نسخه استفاده نکنید. مهم است 
که ابتدا به پزشک خود مراجعه کنید تا علت واقعی این مشکل را بدانید. به این ترتیب، با 

تشخیص درست، نسخه مناسب خود را دریافت خواهید کرد.
داروهای بدون نسخه در صورت استفاده طولانی مدت می توانند برای سلامتی شما 

مضر باشند.

با برگشت اسید معده چه کنیم؟

۱۰ روش مؤثر برای خداحافظی با سوزش سر دل

مکانیسمی  با  که  ساختند  نرمی  مصنوعی  پوست  دانشمندان 
پیچیده این توانایی را دارد که فوراً با حرکات یک فرد سازگار شود.

با مکانیسمی  دانشمندان پوستی مصنوعی نرمی ساختند که 

پیچیده این توانایی را دارد که فوراً با حرکات یک فرد سازگار شود.
نقش  هم  لامسه  حس  بینایی،  و  شنوایی  حواس  مانند  درست 
مهمی در چگونگی درک و تعامل با دنیای اطراف دارد؛ و فناوری ای 
که بتواند حس لامسه را همانندسازی کند - که به عنوان بازخورد 
هاپتیک شناخته می شود - می تواند رابط های انسانی و رایانه ای و 
روبات انسان را برای برنامه هایی مانند توانبخشی پزشکی و واقعیت 

مجازی تقویت کند.
دانشمندان آزمایشگاه روباتیک EPFL به سرپرستی جیمی پایک 
و آزمایشگاه رابط های بیودالکترونیکی نرم )LSBI( به سرپرستی 
استیفانی لاکور در سوئیس، با همکاری یکدیگر موفق شدند پوست 

مصنوعی نرم و انعطاف پذیری از سیلیکون و الکترود بسازند.
حسگر ها و محرک های نرم موجود در این سیستم پوستی، آن را 
قادر می سازد تا به صورت مصنوعی با شکل دقیق مچ دست  مطابقت 
و لرزش فراهم کند.  را در قالب فشار  باشد و حس لامسه  داشته 
سنسو ها به طور مداوم تغییر شکل پوست را اندازه گیری می کنند تا 
بازخورد هاپتیک در زمان واقعی قابل تنظیم باشد و حس لمس تا حد 

ممکن واقعی را ایجاد کند.
هرشالل سونار، نویسنده اصلی این تحقیق می گوید: این اولین 
بار است که ما یک پوست مصنوعی کاملًا نرم ایجاد کرده ایم که هم 
سنسور ها و هم محرک ها در آن یکپارچه هستند. این به ما این امکان 

را می دهد که بتوانیم تحریک لرزشی را که توسط کاربر احساس 
می شود را بطور دقیق و با اطمینان تعدیل کنیم.

برای  برابر طول اصلی  تا چهار  را می توان  این پوست مصنوعی 
یک میلیون بار تحت کشش قرار داد. این امر به ویژه برای تعدادی 
از کارکرد های دنیای واقعی جذابیت خاصی ایجاد می کند. در حال 
حاضر دانشمندان آن را بر روی انگشتان کاربر آزمایش کرده اند و بر 

روی پیشرفت این فناوری در حال کارهستند.
سونار می گوید: قدم بعدی تهیه یک نمونه اولیه کاملًا پوشیدنی 
برای برنامه های کاربردی در توانبخشی خواهد بود، این نمونه اولیه 

همچنین در مطالعات علوم اعصاب آزمایش می شود.

ساخت پوست مصنوعی که به توانبخشی کمک می کند
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مدیرکل نوسازی مدارس استان قم :

باید 25۰ هزارمترمربع فضای آموزشی در قم 
احداث شود

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم گفت: برای این که بتوانیم در زمینه سرانه فضای 
آموزشی به میانگین کشوری برسیم، باید 250 هزار متر مربع فضای آموزشی معادل 100 
مدرسه بزرگ 12 کلاسه در استان قم احداث شود که اعتباری معادل 500 میلیارد تومان 
نیاز دارد.محسن پورگلیان با اشاره به وضعیت فضای آموزشی در استان قم اظهار کرد: در 
نقاط مختلفی در استان با مساله کسری فضای آموزشی مواجه هستیم، به خصوص منطقه 
پردیسان که یک منطقه تازه ساخت است.وی ادامه داد: در همه مناطق در حال توسعه 
شهر قم همچون بلوار غدیر، حد فاصل بلوار 15 خرداد تا کمربندی، شهرک فاطمیه، 
انسجام و شرق بلوار جمهوری باید فضای آموزشی جدید احداث شود، نیاز به واگذاری 
زمین های آموزشی در این مناطق برای احداث مدرسه داریم. مدیرکل نوسازی مدارس 
استان قم افزود: رتبه استان در سرانه فضای آموزشی در کشور 26 است و برای این که 
بتوانیم در این زمینه به میانگین کشوری برسیم، باید 250 هزار متر مربع فضای آموزشی 
معادل 100 مدرسه بزرگ 12 کلاسه در استان قم احداث شود که اعتباری معادل 500 
میلیارد تومان نیاز دارد.پورگلیان با اشاره به اعتبارات برای مدرسه سازی در استان قم اظهار 
کرد: جمع بودجه دولتی و کمک های خیرین در این بخش سالیانه حدود 50 میلیارد تومان 
است و این رقم تنها 10 درصد اعتبار مورد نیاز برای رسیدن فضای آموزشی به میانگین 
کشوری است.وی ادامه داد: بنیاد برکت به احداث 12 پروژه در مناطق روستایی استان قم 
اقدام کرده، البته مشکل کسری فضای آموزشی استان بیشتر در مناطق شهری و شهر قم 
است و با مشکل زیادی در زمینه سرانه فضای آموزشی در روستاهای استان مواجه نیستیم.
مدیرکل نوسازی مدارس استان قم خاطرنشان کرد: ضریب رشد جمعیت استان بالاتر 
از میانگین کشور است و با مساله مهاجرت به استان قم مواجه هستیم، سالیانه 10 هزار 
دانش آموز به تعداد دانش آموزان استان افزوده می شود و به همین دلیل بهبود سرانه فضای 

آموزشی در استان قم به سادگی ممکن نیست.
 

دبیر کارگروه ملی زلزله مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی 

نقشه حرائم گسل در قم تهیه می شود
 دبیر کارگروه ملی زلزله مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی بابیان این که قم فاقد نقشه 
فرونشست، گسل و حرائم آن به شکل حقوقی و الزام آور است گفت: باتوجه به اهمیت این 

شهر، جمعیت زیاد و مهاجرپذیری، تهیه این نقشه در اولویت قرار دارد.
علی بیت اللهی در جلسه کارگروه تخصصی مخاطرات زلزله در این اداره کل افزود: تنها 
در سه شهر کرمان، تبریز و تهران نقشه حریم گسل با بار حقوقی و الزام آور تهیه شده است.

وی در خصوص نحوه تهیه این نقشه در شهر قم ابراز داشت: این نقشه با بهره گیری از 
متخصصان و مهندسان نقشه برداری، شهرسازی و غیره با استفاده از اعتبارات ملی تهیه 
خواهد شد. بیت اللهی ادامه داد: در مرحله اول هر نوع ساخت وساز و صدور پروانه، باید 
استعلام های لازم مبتنی بر نقشه فرونشست و گسل ها اخذ شود که در شهر قم به دلیل 
فقدان این امر، شاهد ساخت وساز بر روی گسل ها و در مناطق مستعد فرونشست هستیم.
وی اضافه کرد: نقشه ای که توسط وزارت راه و شهرسازی تهیه می شود الزام آور و حقوقی 
است. این نقشه پس از بررسی و تصویب در شورای عالی شهرسازی و معماری کشور، 
توسط معاون اول رئیس جمهوری به استان و تمامی دستگاه ها و شهرداری ابلاغ خواهد 

شد و هرگونه پروانه ساخت وساز باید براساس نقشه حریم فرونشست و گسل صادر شود.
وی افزود: برای کاهش ریسک فرونشست در شهر قم، مقابله شدید با حفر چاه غیرمجاز، 
بازنگری و تعادل بخشی در استفاده از منابع آب چاه های مجاز، نصب کنتور هوشمند 
برای استفاده مناسب، ایجاد روش های تغذیه صحیح سفره های آب زیرزمینی، استفاده 
از شیوه نوین آبیاری اراضی کشاورزی و تجدیدنظر در کشت محصولات پر آب کشاورزی 
می تواند راه گشا باشد. مدیرکل راه و شهرسازی قم نیز در این جلسه اظهار داشت: برای 
انجام مطالعات در زمینه فرونشست می توان از ظرفیت دانشگاه ها بهره مند شد. حسن 
صبوری افزود: این اداره کل آمادگی تعامل و انجام مطالعات با استفاده از توان کارشناسی 
دانشگاه های سطح استان را دارد. وی تصریح کرد: وظایف و تکالیفی برای وزارت راه و 
شهرسازی طرح ریزی شده است که به شکل متناظر آن، در استان ها در قالب کارگروه های 

مخاطرات زلزله، پدافند غیرعامل، حمل ونقل و غیره برگزار می شود.
  

رئیس اداره اکرام و محسنین کمیته امداد استان قم  خبرداد

افزایش کمک خیرین به فرزندان محسنین در 
استان قم

رئیس اداره اکرام و محسنین کمیته امداد استان قم گفت:کمک خیرین به فرزندان 
محسنین در استان رشد داشته و میانگین کمک ماهیانه خیرین به این فرزندان از 48 هزار 

تومان به 110 هزار تومان رسیده است.
حسین قره داغی با اشاره به جذب حامیان جدید برای طرح اکرام ایتام و محسنین در 
استان قم اظهار کرد: در ماه مبارک رمضان سال جاری حدود هزار و 600 نفر حامی جدید 
برای این طرح در استان جذب کردیم، در حالی که این رقم در مدت مشابه سال گذشته 
900 نفر بود. وی ادامه داد: در پنج ماه نخست سال جاری دو هزار و 300 نفر حامی جدید 
برای طرح اکرام ایتام و محسنین در استان قم جذب شدند، در سال گذشته رقم جذب 
حامی برای این طرح در طول سال، حدود چهار هزار نفر بود. بیشترین جذب حامی برای 
در روز 21 رمضان صورت می گیرد، فضای معنوی ماه مبارک رمضان موجب می شود که 
مردم بیشتر برای حمایت از ایتام و محسنین راغب باشند. رئیس اداره اکرام و محسنین 
کمیته امداد استان قم افزود: از ظرفیت رسانه ها، مراکز نیکوکاری، اصناف، تشکل های 
مختلف و گروه های بانوان برای تبلیغ طرح اکرام ایتام و محسنین استفاده کردیم، استفاده 
از فضای مجازی را در این زمینه انجام دادیم و برای اطلاع رسانی در این خصوص تلاش 
کردیم. قره داغی با اشاره به تبلیغ طرح اکرام ایتام و محسنین در شهر قم اظهار کرد: در 
اماکنی همچون مصلای نماز جمعه و مراسم های مذهبی در شهر برای تبلیغ این طرح 
حضور می یابیم، به دنبال روش های جدید برای جذب کمک هستیم و گسترش صدقه 
الکترونیکی را دنبال می کنیم. وی خاطرنشان کرد: اولویت ما معرفی مددجویان بدون 
حامی و یا دارای حامی کم به خصوص از میان فرزندان محسنین به خیرین است، البته 
کمک خیرین به فرزندان محسنین در استان قم رشد داشته و میانگین کمک ماهیانه 

خیرین به این فرزندان از 48 هزار تومان به 110 هزار تومان رسیده است.
 

مدیرکل هواشناسی استان قم  اعلام کرد

افزایش چشمگیر بارش در استان قم
مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: بارندگی در استان در سال زراعی از ابتدای مهر 
1397 تا 31 شهریور 1398 نسبت به مدت مشابه سال گذشته و نسبت به میانگین 
بلندمدت به ترتیب 81 درصد و 54 درصد رشد داشت. مهران حیدری بنی با اشاره به 
وضعیت بارندگی در استان قم اظهار کرد: میانگین بارندگی در استان از ابتدای مهرماه 
سال 1397 تا پایان شهریور سال جاری حدود 230 میلی متر ثبت شد، مقدار بارندگی 
استان قم در سال زراعی گذشته و بلندمدت به ترتیب 125میلی متر و 148 میلی متر بود. 
وی ادامه داد: متوسط بارش کشور در سال زراعی از ابتدای مهر 1397 تا 31 شهریور 
1398 به میزان 317 میلی متر محاسبه شد، در این بازه زمانی، بارندگی در استان نسبت 
به مدت مشابه سال پیش از آن 104 میلی متر و نسبت به میانگین بلندمدت 81 میلی متر 
افزایش داشت. مدیرکل هواشناسی استان قم افزود: بارندگی در استان در سال زراعی از 
ابتدای مهر 1397 تا 31 شهریور 1398 نسبت به مدت مشابه سال گذشته و نسبت به 
میانگین بلندمدت به ترتیب 81 درصد و 54 درصد رشد داشت. حیدری بنی با اشاره به 
مقایسه افزایش بارندگی در استان قم نسبت به استان های دیگر اظهار کرد: استان قم 
شانزدهمین استان کشور در  درصد افزایش بارندگی در سال زارعی از ابتدای مهر 1397 
تا 31 شهریور 1398 نسبت به میانگین بلندمدت بوده است.  وی ادامه داد: بیشترین 
میانگین بارش در استان قم به ترتیب مربوط به بخش های خلجستان، جعفرآباد، کهک و 
سلفچگان است و کمترین بارش مربوط به بخش مرکزی است. مدیرکل هواشناسی استان 
قم خاطرنشان کرد: سامانه  توسعه کاربردهای هواشناسی در کشاورزی )تهک کشاورزی( 
در استان فعال است و کشاورزان با استفاده از اطلاعات این سامانه می توانند که بهره وری 

کشاورزی خودشان را افزایش بدهند و ارزش افزوده بیشتری از این کار به دست آورند.

 توسط رئیس پلیس امنیت عمومی؛

قطع عضو ناشی از نزاع و درگیری در قم 
تکذیب شد

 رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم خبر منتشر شده طی چند روز 
گذشته مبنی بر قطع عضو ناشی از نزاع و درگیری در قم را تکذیب کرد.

سرهنگ پیام کاویانی ظهر شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه با اشاره به انتشار 
خبری مبنی بر ضرب و شتم منجر به قطع عضو در قم ضمن تکذیب این خبر، افزود: با 
بررسی انجام شده توسط نیروی انتظامی به این نتیجه رسیدیم که این خبر صحت ندارد و 

نه گزارشی به مرکز 110 در این زمینه ارائه شده بود و نه آثاری از جراحت و قطع عضو بود.
وی گفت: زمانی که فردی نظم اجتماعی را به هم بزند و فضای جامعه را ناامن کند حتی 

اگر شاکی نداشته باشد پلیس خود به برخورد با آن می پردازد.
وجود بیش از ۳۵۰ هزار موتورسیکلت شماره گذاری شده در قم

رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم نیز در این جلسه اظهار داشت: بیش از 
350 هزار موتورسیکلت شماره گذاری شده در استان قم وجود دارد و موتورسواران نسبت 
به جمعیت بیشتر است. سرهنگ علی حسن قیصری گفت: هم به صورت اعمال قانون 
و هم توقیف موتورسیکلت برخورد لازم با موتورسیکلت سواران خاطی صورت می گیرد و 
روزانه بین 150 تا 200 دستگاه موتورسیکلت در قم توقیف می شود. وی در خصوص نصب 
دوربین های نظارتی در سطح شهر نیز افزود: شهرداری قم مکلف به راه اندازی سامانه های 

نظارتی و ثبت پلاک است که این اقدام در حال انجام است.

 هیفاء پردل

شهر مقدس قم یکی از مهم ترین پایگاه های مذهبی 
جهان تشیع و دومین مرکز زیارتی یا به عبارتی شهرهای 
مذهبی ایران اسلامی به شمار می رود؛ این شهر علاوه 
بر وجود بارگاه کریمه اهل بیت)س( و مسجد مقدس 
مذهبی،  زمینه های  در  خوبی  ظرفیت های  جمکران 
فرهنگی و حتی تاریخی هم در بعد ملی و هم بین الملل 

دارد.
ایرانی  گردشگر  میلیون   23 الی   21 سالانه  ورود 
آثار  همراه  به  را  طلایی  افق های  و  فرصت  خارجی  و 
مطلوبی در شکوفایی و رونق اقتصاد شهر می تواند داشته 
باشد؛  هم چنین در شرایط جنگ اقتصادی »صنعت 
گردشگری« در استان قم می تواند خلأ ناشی از تحریم ها 
را پرو فرصت های شغلی بسیاری را برای این استان فراهم 

کند.
اما بهره گیری از این ظرفیت ها زمانی امکان پذیر خواهد 
بود که بسترها و زیرساخت های حوزه گردشگری فراهم 
شده باشد و دستگاه های اجرایی با انسجام و هماهنگی 
میراث  و  گردشگری  حوزه  اندرکاران  دست  با  بیشتر 
فرهنگی در رفع مشکلات قدم مثبتی را برداشته و راه را 

برای متقاضیان سرمایه گذاری در این حوزه هموار کند.
در تریبون های خبری و هم چنین نشست ها و جلسات 
مختلف مسئولان اجرایی و مدیران استان این کلمه را 
توسعه شهر قم  آخر  و  اول  اولویت  که  بارها شنیده ایم 
»صنعت گردشگری« به ویژه »گردشگری مذهبی« است 
اما در عمل با توجه به آمار حجیم گردشگران خارجی به 
ویژه کشور عراق و کشورهای همسایه هنوز شهر مقدس 

قم از این فرصت ها بهره ای نبرده است.
باید  قم  در  اشتغال  رونق  و  اقتصادی  توسعه  برای 
برنامه ها به سوی حوزه گردشگری و بهبود آن هدایت 
شود ولی در عمل دیده شده که بروکراسی اداری راه را بر 
متقاضیان سرمایه گذاری ناهموار کرده است؛  هم چنین 
به دلیل ضعف زیرساختی مدت زمان ماندگاری و اقامت 

گردشگران در قم بسیار اندک است.
تأکید بر تبدیل قم به قطب گردشگری 

مذهبی کشور
یکی از نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
به  قم  مقدس  شهر  تبدیل  ضرورت  بر  گفت وگویی  در 
قم  می گوید:  و  دارد  تأکید  مذهبی  گردشگری  قطب 
ظرفیت های بالایی در جذب توریسم مذهبی در کشور 

دارد و باید از این ظرفیت ها استفاده کرد.
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری ادامه داد: علاوه بر 
گردشگری مذهبی این استان در زمینه توریست درمانی 
که  چرا  باشد  داشته  گفتن  برای  حرفی  می تواند  هم 
بسیاری از گردشگران به حضرت معصومه)س( عنایت 
ویژه دارند و با امید خاصی به استان قم برای درمان طی 
مسیر می کنند. وی می افزاید: مراکز درمانی و پزشکان 
متخصصی که در قم وجود دارند از دیگر ظرفیت های 
گردشگری قم به شمار می روند که گردشگران علاوه بر 
زیارت از امکانات پزشکی هم بهره مند خواهند شد ولی 
به دلیل ضعف زیرساخت های گردشگری این فرصت ها 

هدر می روند.
اغلب مسافران و گردشگران قم عبوری 

هستند و شاید بعضاً هم 2 تا ۵ ساعت در این شهر 
ماندگار نباشند

خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیس   
مجلس با اشاره به عدم ماندگاری گردشگران در شهر 
قم بیان می کند: با وجود آمار بالای ورود گردشگران و 
مسافران در شهر قم اغلب آن ها مسافران عبوری هستند 
و شاید بعضاً هم 2 تا 5 ساعت در شهر قم بیشتر ماندگار 
نباشند که این امر به هیچ وجه درآمد اقتصادی برای قم 
شرایط  و  گردشگری  حوزه  زیرساخت های  اگر  و  ندارد 
آن مطلوب بود مسافران و زائران در قم اقامت بیشتری 

داشتند.
اما حجت الاسلام ذوالنوری معضل دیگری در حوزه 
گردشگری مطرح می کند و آن این که خلأ یک فرودگاه 
در شهری مذهبی و زیارتی مانند قم بیشتر محسوس 
است و با توجه به این که قم در مرکزیت کشور قرار دارد 
این فرودگاه می تواند حوزه گردشگری استان قم را بهبود 

و ارتقا دهد.
وی اظهار داشت: وجود سیستم حمل و نقل هوایی از 
جمله مهم ترین زیرساخت هایی است که باید به آن توجه 

شود فرودگاه می تواند ماندگار مسافران را افزایش دهد.
بعد از لغو روادید بین دو کشور ایران و عراق شهر قم با 
آمار ورود گردشگران عراقی بسیاری روبرو شد که علاوه 
استفاده  هم  درمانی  خدمات  از  سیاحت  و  زیارت  بر 
می کنند؛ با وجود حجم بسیار این گردشگران گردشگری 
گردشگری  از  و  شده  تعریف  قم  برای  مذهبی  نوع  از 
طبیعی با وجود روستاهای ییلاقی و جاذبه طبیعی و 
هم چنین توریسم درمانی آن طور که باید شاید استفاده 

نشده است.

در حالی که با توجه به جاذبه های دینی، مذهبی و 
درمانی هم چنین فرهنگی و تاریخی قم می تواند هدف 
گردشگری گردشگران عراقی و یا کشورهای دیگر باشد با 
بهسازی زیرساخت های قم می توان اقتصاد قم را ترمیم و 

اشتغال زایی را رونق داد.
وقتی متقاضیان سرمایه گذاری اسیر کاغذبازی 

اداری می شوند
تا  شد  بهانه ای  گردشگری  و  جهانگردی  جهانی  روز 
به سراغ مدیرکل اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری رفته و از اوضاع گردشگری شهر قم مطلع 

شویم.
مطلوب  ظرفیت های  به  اشاره  با  یزدانی  حمید 
گردشگری قم از مشکلات و چالش های موجود بر سر این 
حوزه انتقاد کرد و گفت: شهر قم به دلیل ظرفیت هایی که 
دارد با ورود سالانه 21 تا 23 میلیون گردشگر روبرو است 
که اغلب از کشور عراق هستند و باید از این فرصت ها به 
طور مطلوبی استفاده کنیم ولی چالش هایی است که 

باید برطرف شود.
در تخصیص منابع آبی به پروژه های گردشگری 

قم باید سرعت عمل داشته باشیم
وی می افزاید: با توجه به محوریت گردشگری زیارتی در 
استان قم و حضور میلیونی زائران داخلی و خارجی در 
این شهر چالش هایی هم در حوزه گردشگری وجود دارد 
که باید با همکاری شهرداری و با اجرای قانون الحاق در 
دریافت عوارض تغییرکاربری و تراکم در اقساط 5 تا 10 

ساله بعد از بهره برداری رفع شود.
به گفته وی، باید سیر طولانی مدت تشکیل پرونده 
تسهیلات بانکی به متقاضیان و هم چنین سیر طولانی 
واگذاری اراضی ملی به متقاضیان و تغییرکاربری اراضی 
روستایی و شهری برطرف شود. مدیرکل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری استان قم ادامه داد: شهر 
قم با کمبود مراکز اقامتی و خدمات رسانی به مسافران 
روبرو است که باید مورد پیگیری قرار گیرد؛ هم چنین در 
تخصیص منابع آبی به پروژه های گردشگری با توجه به 
فرصت های شغلی متعدد و رونق اقتصادی باید سرعت 

عمل داشته باشیم.
وی می افزاید: ایجاد یک مرکز اطلاع رسانی و رزو محل 
اقامتی و هتل برای زائران و گردشگران به منظور هدایت 
آنان به مراکز اقامتی قانونی از سوی شهرداری و ادارات 
مرتبط ضروری است؛ هم چنین باید تخت های اقامتی 
افزایش یابد چرا که قم نیاز به 20 هزار تخت در واحدهای 

اقامتی دارد.
بوم گردی، حلقه مفقوده گردشگری قم

با توجه به وجود مناطق ییلاقی و  یزدانی می گوید: 
روستاهای بکر و هدف گردشگری اقامت گاه های بوم 
گردی در حوزه گردشگری قم تعریف نشده است و در 
این زمینه اقدامی صورت نگرفته است و اکنون تنها 4 
اقامتگاه بوم گردی در سطح استان داریم که ضرورت 
کنار گردشگری مذهبی گردشگری روستایی  دارد در 
هم راه اندازی شود. وی می افزاید: در ارتباط با موضوع 
بوم گردی به رغم فراخوان های دوگانه و جلسات متعدد با 
مسئولان هنوز اقدام مطلوبی در این زمینه صورت نگرفته 
است در حالی که بوم گردی می تواند در رونق گردشگری 

نقش به سزایی داشته باشد.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان قم ادامه داد: هم چنین در زمینه ایجاد موزه، ساز 
و کار گردشگری زمین شناسی و کویر نوردی کار خاصی 
انجام نشده است و با توجه به وضع بودجه حضور بخش 

خصوصی بیشتر احساس می شود.

شهردار قم  خبرداد

نوسازی کل ناوگان اتوبوسرانی قم 
در آینده نزدیک 

شهردار قم با اشاره به جایگزینی 170 دستگاه اتوبوس جدید و اورهال 104 دستگاه 
اتوبوس موجود، از نوسازی کل ناوگان اتوبوسرانی قم در آینده نزدیک خبر داد.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به اینکه در برنامه پنج ساله دولت، یکی از مباحثی 
که خیلی به صورت پررنگ به آن پرداخته شده، تقویت حمل  و نقل عمومی است، اظهار 
داشت: حمل  و نقل عمومی شامل استفاده از اتوبوس، خطوط ریلی، تاکسیرانی و دوچرخه 
است که نقش اتوبوسرانی نقش تعیین کننده است تا جایی که قرار بر این بود که 50 درصد 
استفاده مردم از حمل  و نقل عمومی باشد. شهردار قم اضافه کرد: طبق قراردادی که در 
گذشته وجود داشت، شرکت هایی که از اول وارد پیمان شده بودند، پیمان هایشان ظرف 
10 سال به اتمام رسیده بود و باید 300 دستگاه اتوبوس در قم از خطوط خارج می شد، 
بنابراین با هماهنگی شورای شهر مقدمات جایگزینی فراهم شد. سقائیان نژاد با بیان اینکه 
54 میلیون نفر جمعیت شهری در کشور داریم که اگر هر هزار نفر را یک اتوبوس در نظر 
بگیریم، 54 هزار اتوبوس نیاز داریم، افزود: چون ناوگان های تمام شهرها قدیمی است، 
بنابراین ما به 54 هزار اتوبوس در کل کشور نیاز داریم که یک سوم این قسمت در کشور 
تولید می شود و برای مابقی باید فکر شود که با مشارکت شرکت های خارجی و داخلی 
تأمین شود. وی به اقدامات مختلف در زمینه تأمین نیاز و جایگزینی اتوبوس های فرسوده 
اشاره کرد و توضیح داد: نهایتاً با تلاش های انجام شده نزدیک به 200 دستگاه اتوبوس را 
با شرکت عقاب افشان قرارداد بستیم که قرار بر این شد که 100 دستگاه را ما خریداری 
کنیم و 100 دستگاه را دولت که سهم هر طرف 50 درصد باشد اما به دلیل کمبود منابع 
که وجود داشت، 200 دستگاه تبدیل به 104 دستگاه شد. شهردار قم تصریح کرد: ما 
52 دستگاه را تحویل گرفتیم و منتظر مصوبه شورای اقتصاد برای 52 دستگاه دیگر که 
تعهد دولت بوده هستیم و در عین  حال تعداد 23 دستگاه از زرین خودرو گرفتیم که 6 
دستگاه از آن ها تحویل شده و مابقی به مرور تحویل می شود. سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه 
50 دستگاه اتوبوس نیز در سال گذشته خریداری شده بود که مجموع این ها حدود 170 
دستگاه می شود،  خاطرنشان کرد: نزدیک به 104 دستگاه اتوبوس هم باید اورهال شود 

که با چند شرکت قرارداد بسته شده و در مجموع 300 دستگاه به طورکلی جایگزین شود.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم  اعلام کرد

ارائه ۱۸ خدمت بر بستر سامانه قم یار 
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: در حال حاضر بستر ارائه نزدیک 
بر  تاکید  با  رنجبر  است. محسن  فراهم شده  قم یار  در سامانه  به 18 خدمت شهرسازی 
اینکه سامانه قم یار نیز سامانه ای بسیار قوی برای ارائه خدمات الکترونیکی به مردم است، 
خاطرنشان کرد: این سامانه پایانه ارتباط مردم با شهرداری در فضای مجازی است که به 
ساده ترین شکل و ایمن ترین حالت ممکن درخواست های مردم را دریافت کند و اطلاعات 
را به سامانه های داخلی شهرداری منتقل کند. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری 
قم با تاکید بر اینکه در حال حاضر بستر ارائه نزدیک به 18 خدمت شهرسازی در سامانه 
قم یار فراهم شده است، گفت: مردم می توانند بسیار ساده با ورود اطلاعات شخصی و ملکی 
درخواست خود را ارائه کنند و نیازی هم به مراجعه به شهرداری ندارند. رنجبر گفت: دفاتر 
پیشخوان دولت هم فعال شده اند و مردم می توانند اگر به رایانه و اینترنت دسترسی ندارند 
به آنها مراجعه کرده و درخواست های شهرسازی خود را ارائه کنند. وی بیان کرد: تمام روند 
درخواست در این سامانه قابل پیگیری است و مراحل مختلف آن نیز از طریق پیامک به مردم 
اطلاع رسانی می شود؛ همچنین تا زمانی که اطلاع رسانی نشده نیازی به مراجعه به شهرداری 
نیست و این مساله کمک زیادی به کاهش سفر درون شهری برای استفاده از خدمات است. 
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با بیان اینکه در پورتال شهرداری و سامانه 
قم یار میز خدمت الکترونیکی در حال شکل گیری است، اظهار کرد: باقی خدمات شهرداری 
هم به زودی در این سامانه فعال خواهد شد و از مردم خواهشمندیم از این فضا استفاده کنند؛ 

چراکه استفاده از این فضا شهرداری را ترغیب به ارائه خدمات بیشتر می کند.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم اعلام کرد

الکترونیکی شدن ثبت درخواست و صدور 
پروانه ساختمانی 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: این امکان وجود که مردم بدون حتی 
یک بار مراجعه به شهرداری درخواست صدور پروانه ساختمانی را بدهند و این پروانه را 
بگیرند. غلامرضا جانقربان با اشاره به روند هوشمندسازی در شهرداری قم، اظهار کرد: 
شهردار قم تاکید دارد که هوشمندسازی در این نهاد با تمام قوا جلو برود، به دنبال این 
هستیم که خدمات را در شهرداری به گونه ای ارائه بدهیم که مردم کمتر به شهرداری قم 
مراجعه کنند. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم ادامه داد: هر چقدر که مردم 
ارتباط فیزیکی کمتری با کارکنان در شهرداری قم داشته باشند، کیفیت کار در این نهاد 
بالا می رود و شفاف سازی بهتری صورت می گیرد و سیستم بیمه می شود. جانقربان افزود: 
میز خدمت الکترونیکی توسط سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم طراحی 
شده است و در این میز خدمت، خدمات شهرداری به صورت الکترونیکی ارائه می شود، به 
دنبال این هستیم که فرهنگ سازی در این زمینه را انجام بدهیم تا مردم کارهای خودشان 
در حوزه شهرداری را از منزل انجام بدهند. وی میز خدمت شهرداری قم را دارای چهار 
درگاه دانست و تصریح کرد: در این میز خدمات تشکیل پرونده و ثبت درخواست به صورت 
الکترونیکی صورت می گیرد، کسی که درخواست پروانه ساخت از شهرداری قم دارد، 
می تواند از طریق مراجعه به سایت شهرداری و درگاه الکترونیکی وارد میز خدمت شود. 
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم ادامه داد: شهروندان قمی امکان درخواست 
احداث بنا، تجدید بنا، توسعه بنا و تجدید پروانه را از درگاه الکترونیکی شهرداری دارند، 
با تکمیل مدارک توسط شهروندان، پرونده برای آن ها تشکیل می شود و درخواستشان به 
شهرداری های مناطق می رود، البته کارشناس در صورت کمبود مدارک، درخواست ها را 
برمی گرداند. جانقربان افزود: پس از ثبت درخواست برای صدور پروانه، مهندس نقشه 
بردار به محل مراجعه می کند و سپس درخواست صدور نقشه به سازمان نظام مهندسی 
ارسال می شود تا تهیه طرح در این خصوص صورت بگیرد، در این مراحل نیازی به حضور 
فیزیکی شهروندان در شهرداری قم نیست. وی خاطرنشان کرد: پس از صدور دستور 
نقشه، عوارض شهرداری محاسبه می شود و شهروندان امکان پرداخت این عوارض را به 
صورت آنلاین به شهرداری قم دارند تا صدور پروانه صورت بگیرد، این امکان وجود دارد که 
مردم بدون حتی یک بار مراجعه به شهرداری درخواست صدور پروانه ساختمانی را بدهند 
و این پروانه را بگیرند، اما این مساله نیازمند اعتمادسازی بین شهروندان و شهرداری است.

 
رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر قم مطرح کرد

گرانی قیر، معضل شهرداری ها
 رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم گفت: دولت می تواند 
مانند سال های گذشته قیر به شهرداری ها اختصاص دهد. روح الله امراللهی در نشست 
هم اندیشی که در حاشیه دهمین نمایشگاه حمل و نقل و ترافیک و عمران شهری در 
مشهد برگزار شد، گفت: آنچه در این نشست توسط مسئولان شهرداری های مختلف 
کشور بیان می شود باید به صورت بیانیه ای نوشته و به مجمع نمایندگان استانها و دبیرخانه 
نشست کلانشهرها ارسال گردد تا در بودجه سال آینده دولت برای شهرداری ها در نظر 
گرفته شود. رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم افزود: دوره 
10 ساله عمر اتوبوس های شهرداری قم به پایان رسیده است، بر این اساس از ابتدای 
مهر ماه 130 دستگاه در حال خروج از سیستم ناوگان عمومی شهرداری هستند و 116 
دستگاه اتوبوس جدید نیز برای این ناوگان خریداری شده است. امراللهی با بیان اینکه 
300 دستگاه اتوبوس برای شهرداری قم نیاز است، اظهار داشت: در مصوبه اخیر شورای 
عالی اقتصاد، دولت پذیرفت که 50 درصد هزینه خرید اتوبوس های جدید را تقبل کند لذا 
بهتر است شهرداری ها اهتمام داشته باشند تا به نحوی این 50 درصد در بودجه سال آینده 
شهرداری های کشور لحاظ شود. وی با اشاره به گرانی قیر، گفت: دولت تحریم است و در 
تامین قیر و فروش نفت مشکل دارد، از سوی دیگر دولت کمک مالی نیز به شهرداری ها 
نمی کند اما می تواند مانند سال های گذشته قیر به شهرداری ها اختصاص دهد. رئیس 
کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم با اشاره به افزایش 3.5 برابری 
قیمت قیر، افزود: گرانی قیر همه شهرداری ها را در آسفالت معابر شهری دچار مشکل 
کرده است، با توجه به اینکه 70 درصد جمعیت کشور در شهرها ساکن هستند، شهرداری 

نمی تواند از آسفالت کردن معابر دست بکشد.

شهردار منطقه شش قم خبرداد

اختصاص بخشی از امکانات مجموعه ورزشی 
شهید غلامپور به بانوان

شهردار منطقه شش قم از اختصاص بخشی از امکانات مجموعه ورزشی شهید غلامپور به 
بانوان خبر داد. علی حاتمی فرد با بیان اینکه 12 مجموعه فرهنگی ورزشی در منطقه 6 قم 
وجود دارد، اظهار کرد: مجموعه سردار شهید اکبر غلامپور یکی از مجموعه ورزشی هایی 
است که شهرداری در مناطق هشتگانه در برنامه احداث داشته که با بهره برداری از آن 
منطقه 6 دارای 13 مجموعه ورزشی می شود. شهردار منطقه شش قم با تاکید بر اینکه در 
این مجموعه امکان انجام ورزش های فوتبال، والیبال، بسکتبال و غیره فراهم شده است، 
تصریح کرد: همچنین امکانات لازم برای ورزش های رزمی و کشتی برای این مجموعه 
تامین شده تا جوانان و همشهریان منطقه از این امکانات بهره مند شود. حاتمی فرد به 
قرارگیری این مجموعه ورزشی در مجاورت بوستان خانواده اردیبهشت در بلوار کارگر اشاره 
کرد و افزود: به دلیل اینکه این بوستان ویژه بانوان و خانواده است بخشی از بهره برداری از 
آن در اختیار بانوان منطقه خواهد بود. وی بیان کرد: استفاده از این مجموعه ورزشی برای 
عموم مردم آزاد بوده و مجموعه از امروز در اختیار سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری برای 

بهره برداری قرار داده شده است.

کمبود 20 هزار تخت اقامتی 

فرصت های گردشگری که در قم هدر می رود

اجتماعی

استاندار قم در جمع احزاب و تشکل های سیاسی استان پایبندی مسئولان و سیاسیون 
به اخلاق را مهم ترین عامل افزایش سرمایه های اجتماعی دانست.

دکتر سرمست در نشست صمیمی با احزاب و تشکل های سیاسی که در سالن جلسات 
امام جواد )ع( برگزار شد، با اشاره به ضرورت توجه منتقدین و صاحب نظران به عملکرد 
مدیران، اظهار کرد: مدیران باید پاسخگوی عملکرد خود بوده و در چارچوب قانون تکالیف 

خود را در پیش گیرند.
استاندار قم با اشاره به نقش مدیریت استان در اجرای سیاست های کلان مدیریتی، 
اضافه کرد: مردم و افکار عمومی انتظار دارند مدیریت استان فارغ از هرگونه دیدگاه حزبی 
و جناحی، در مقام عمل حامی حقوق آنها باشد و مهمترین عامل در این مسیر نگاه خیر 
خواهانه به همه اقشار است. سرمست اعتقاد راسخ خود به رعایت اخلاق در سیاست را 
مورد توجه قرار داد و افزود: در جامعه فقدان رابطه اخلاق و سیاست عامل بسیار مهمی در 
کاهش اعتماد افکار عمومی است و مدیران باید در اجرای تکالیف قانونی خود به این مهم 
توجه کنند. وی ادامه داد: استفاده از خرد جمعی و توجه به مصالح نظام و مشی اعتدال 
رویه مدیریت استان در اجرای قوانین است و باید مدیران اجرایی نیز در این مسیر گام بردارند 
و پاسخگوی افکار عمومی در حیطه وظایف خود باشند که این موارد در ارزیابی مدیران در 
نظر گرفته می شود. استاندار قم اجماع تمام جریان های سیاسی و مطرح کردن نظرات 
در کنار هم را سرمایه ای بزرگ دانست و ابراز کرد: هدف این نشست ها همدلی بیشتر 
بین گروه های مختلف سیاسی است و در صورت لزوم برای برگزاری جلسات تخصصی با 
مدیریت استان این آمادگی وجود دارد. وی عملیاتی شدن منشور گفتگوی سیاسی ابلاغی 
از سوی وزیر کشور را امری ضروری دانست و خاطر نشان کرد: این منشور به استانداران 
تکلیف شده است و در بند های مختلف آن آیین نامه گفتگو و نشست با طیف های مختلف 
اجتماعی و سیاسی تبیین شده است و شایسته است تا با تهیه مصوبات در این نشست 
ها، خروجی جلسات به مدیریت استان منتقل شود. مقام عالی دولت در استان به مساله 
جوان گرایی در انتصاب مدیران نیز تاکید و اظهار کرد: این رویکرد نباید در توجه به تجارب 
بزرگان و اکرام متخصصین و نیز استفاده از نظرات مشورتی مدیران با سابقه لطمه ای وارد 
کند. وی همچنین به اهمیت توجه به برگزاری انتخابات سالم و باشکوه اشاره و تصریح کرد: 
در اجرای سیاست های کلی ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری)مد ظله العالی( باید به 
اصولی چون امنیت، سلامت و عملکرد مجریان انتخابات در چارچوب قانون نظارت صورت 
گیرد تا بتوانیم با ایجاد اعتماد و نشاط سیاسی در جامعه، زمینه ساز حضور پر شور مردم در 

انتخابات باشیم.
شوراهای اسلامی استان قم کم ترین آسیب را دارند 

استاندار قم همچنین  عصر دیروز در دومین نشست ادوار شورای اسلامی استان قم که 
در سالن رضوان شهرداری قم با بیان اینکه مسؤولان و مدیران همگی در یک جبهه برای 
مردم استان قم تلاش می کنند، گفت: موفقیت شهرداری در حقیقت همان موفقیت 
استانداری است به همین علت استانداری از ظرفیت های موجود برای کمک به مدیریت 
شهری استفاده می کند.  بهرام سرمست با بیان اینکه در این نشست به دنبال تبادل ادوار 

تبادل ایده و تجربه میان اعضای ادوار مختلف هستیم، اظهار کرد: شوراها جایگاه مهمی در 
کشور دارند و باید مقام مطالبه گری و نظارتی خود را حفظ کنند. وی با طرح این سئوال که 
دولت و دولتمردان تا چه حدی خود را نیازمند مشورت و مشورت پذیری می دانند؟ تصریح 
کرد: اکنون در حد شعار دولتمردی نداریم که بگوید ما شوراها را قبول نداریم اما امیدواریم 

دولتمردان همگی نسبت به شوراها باور داشته باشند تا بتوانند یاور این مجموعه ها باشند. 
استاندار قم خاطرنشان کرد: ارتباط میان شورا به عنوان پارلمان محلی و نمایندگان مجلس 
به عنوان پارلمان ملی دچار ابهام می شود به همین علت مداخله میان این مجموعه ها 
شکل می گیرد. وی ادامه داد: اگر منصفانه داوری کنیم متوجه می شویم که شوراها یکی 
از دستاوردهای مهم و درخشان انقلاب اسلامی محسوب می شوند که در قانون اساسی نیز 
جایگاه آن ها پیش بینی شده است اما هرگاه که اصلاحاتی در قانون صورت گرفته به جای 
اینکه اختیارات شوراها بیشتر شود محدودیت های شوراها بیشتر شده است. سرمست 
با بیان اینکه در مرحله نخست شوراها باید از حقوق خود دفاع کنند، تصریح کرد: اکنون 
افتخار می کنیم که در میان اعضای شوراهای اسلامی استان قم حداقل آسیب ها وجود 
دارد درحالی که در برخی از استان ها شاهد سواستفاده های مالی مختلفی هستیم. وی 
با اشاره به اینکه شوراهای اسلامی استان قم کم ترین آسیب را دارند، اضافه کرد: شوراها 
باید در سطح محلی خود به مقام تصمیم گیری برسند هر چند در این راستا قوانین ملی و 
مصحلت کشور را باید مورد توجه قرار دهند. سرمست با تاکید بر اینکه دولت باید بیشترین 
اهتمام را نسبت به برون سپاری امور و استفاده از نظرات و ظرفیت بخش خصوصی داشته 
باشند، گفت: در استان قم به مدیران دستگاه های اجرایی توصیه می کنیم که از مشارکت 
تشکل های صنفی، مدنی، خصوصی و شوراها بهره مند شوند. استاندار قم با بیان اینکه 
مسؤولان و مدیران همگی در یک جبهه برای مردم استان قم تلاش می کنند، گفت: 
موفقیت شهرداری در حقیقت همان موفقیت استانداری است به همین علت استانداری از 

ظرفیت های موجود برای کمک به مدیریت شهری استفاده می کند.

استاندار قم:
پایبندی سیاسیون به اخلاق عامل افزایش سرمایه های اجتماعی است

 معاون  عمرانی استاندار قم با اشاره به ظرفیت 80 هکتاری 
در قالب اراضی طرح های 48 و 32 هکتاری در پردیسان 
قم، از تولید و تعدیل بازار مسکن قم در شرایطی خبر داد که 
قیمت مسکن در یک و نیم سال گذشته در پردیسان، دو ونیم 

تا سه برابر شده است. 
محسن بهشتی با اشاره به اینکه وزارت راه و شهرسازی 
ظرفیت 80 هکتاری در قالب اراضی 48 و 32 هکتاری را 
در اختیار استان قرار داده که بتوانیم با اجماع دستگاه های 
استان به تولید مسکن بپردازیم،  اظهار داشت: در شرایطی 
که قیمت مسکن در یک و نیم سال گذشته در پردیسان، 
دو ونیم تا سه برابر شده است، مسکن های تولیدی در این 

اراضی نقش مهمی در تعدیل بازار مسکن دارد.
آماده سازی  و  انجام  تفکیک  و  طراحی  کار  گفت:  وی 
شروع شده که باید چندین اقدام در این زمینه انجام شود 
که آماده سازی و تسطیح چند ماه طول می کشد، اما به 
موازات آن، باید طراحی شبکه زیرساخت ها را انجام دهیم 
و از تجاربی که دستگاه های اجرایی در حوزه مسکن مهر 

داشته استفاده کنیم. معاون امور عمرانی استانداری قم 
با بیان اینکه در مسکن ها مهر واحدهایی وجود داشته که 
کامل شده اما مشکل برق دارد، یادآور شد: این تجربیات به 
ما می گوید باید به موازات، کارها را انجام دهیم تا روزی که 

واحد کامل می شود، معطل زیرساخت نباشیم.
وی اضافه کرد: با توجه به اینکه در پروژه 48 هکتاری زمین 
سهم دولت و پروانه سهم شهرداری است، باید بتوانیم در 
کوتاه ترین زمان ممکن از ظرفیت بخش خصوصی استفاده 
کنیم تا سرمایه گذار هرچه سریع تر وارد طرح شده و پروژه ای 

را که موردتفاهم با راه و شهرسازی قرارگرفته بسازد.
طرح،  این  امتیازات  این  اینکه  بر  تصریح  با  بهشتی 
را  مالی  منابع  تمام  سرمایه گذار  و  می دهد  سرعت  به کار 
و  راه  و  شهرداری  سهم  افزود:  می آورد،   ساخت وساز  در 
شهرسازی از محل فروش واحدها پرداخت می شود که برای 
توسعه، عمران و بازآفرینی هسته مرکزی شهر و بافت میانی 

شهر به ویژه در اطراف حرم مطهر هزینه شود.
وی ادامه داد: از این خلق ثروتی که در اراضی دولت ایجاد 

می کنیم، تسریع در ساماندهی پروژه های اطراف حرم مطهر 
را دنبال خواهیم کرد و  امثال بازارچه شیخان در میدان 
آستانه را که منظره و موقعیت نامناسبی برای شهر و حرم 
حضرت معصومه )س( و قبرستان تاریخی شیخان دارد، از 
میان برداشته خواهد شد.  معاون امور عمرانی استانداری 
قم با تأکید بر اینکه سهم سرمایه گذار در اختیار خودش 
است که در بازار فروخته شود، گفت: وقتی عرضه مسکن 
زیاد شود، تعدیل کننده قیمت است و حباب قیمت مسکن 
از بین می رود و ما با اجرای این طرح، چند هدف را پیش 
می بریم. وی با اشاره به اینکه مسکن مهر 20 هزار واحد در 
570 هکتار بود و اینجا تنها 80 هکتار است، تصریح کرد: 
باید این طرح ها ظرف دو تا دو و نیم سال، باکیفیت بیشتر و 
با تأمین زیرساخت های بهتر انجام شود که تأمین انشعابات 
به عهده سرمایه گذار است. بهشتی تأکید کرد: نمی خواهیم 
با خام فروشی کاری کنیم که زمین در بورس بازی برود، 
تولید مسکن کمک می کند تا مسکن دست مصرف کننده 

واقعی برسد و نقش کنترلی خواهد داشت.

معاون  عمرانی استاندار قم:

  طرح ۸۰ هکتاری پردیسان قیمت مسکن را متعادل می کند  
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یک کارشناس بورس پیش بینی کرد؛

سرعت رشد شاخص بورس کاهشی می شود

یک کارشناس بازار سرمایه پیش بینی کرد: با توجه به بازدهی بورس از ابتدای سال 
جاری تاکنون،  سرعت رشد شاخص بورس به احتمال زیاد کاهش می یابد.

»سلمان نصیرزاده« با تاکید بر اینکه هنوز نمی توان در رابطه با ریزش یا اتمام روند 
صعودی بازار نظر قطعی داد، افزود: این احتمال وجود دارد که بازار با توجه به بازدهی 
معقولی که از ابتدای سال جاری داشت با کاهش سرعت رشد مواجه شود و تا حدودی 

می توان گفت که اصلاح برای این روند بازار لازم است.
وی معتقد است، در کوتاه مدت صنایعی که دارایی محور هستند و با تجدید ارزیابی 

همراه خواهند بود مورد توجه سهامداران پر ریسک قرار می گیرند.
نصیرزاده با اشاره به کاهش سرعت رشد شاخص بورس گفت: اکنون وضعیت به 
گونه ای نیست که بخواهیم در انتظار ریزش بازار باشیم ولی بازار بعد از انتشار گزارش 6 

ماه شرکت ها در کوتاه مدت نیازمند اصلاح است.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: قیمت جهانی جذابیت خود را نسبت به 
یک سال گذشته از دست داده و شاهد کاهش قابل توجه قیمت ها بوده ایم اما با توجه 

به تحلیل های موجود افت بیشتر قیمت ها دور از انتظار است.
وی افزود: با توجه به اینکه دیگر بازارهای موازی با بورس در حالت رکود به سر 
می برند بنابراین اکنون این بازار به عنوان بازار جذابی برای سرمایه گذاران تلقی 

می شود.
این کارشناس بازار سرمایه به روند معاملات بورس در هفته ای که گذشت اشاره و بیان 
کرد: در هفته گذشته فاکتورهایی مانند قدرت جریان نقدینگی و سود انتظاری بازار از 

شرکت ها تاثیر ویژه ای را در روند معاملات و حرکت آتی بازار گذاشت.
وی با بیان اینکه در بازار هفته گذشته حجم چشمگیر معاملات سبب بهبود کیفیت 
معاملات شد، اظهار داشت: در پیش بودن گزارش شهریور ماه و 6 ماه شرکت ها از جمله 
عواملی است که شرایط مطلوبی را بر روند معاملات شرکت هایی مانند گروه پالایشی، 
فلزات اساسی، دارویی و سیمان که از پتانسیل سودآوری بالاتری برخوردار هستند 

ایجاد خواهد کرد.
به گفته نصیرزاده، شرکت هایی مانند گروه ساختمان که دارایی محور هستند و 
همچنین گروه هایی مانند گروه خودرو که شامل تجدید ارزیابی بر دارایی می شوند 

شرایط مثبتی را در بازار هفته گذشته ایجاد کردند.
به اعتقاد این کارشناس بازار سرمایه، روند کلی معاملات بورس در هفته گذشته به جز 

یک روز که بازار تحت تاثیر مسایل سیاسی قرار گرفت، مطلوب بود.
پیش بینی معاملات بورس در هفته جاری

وی روند معاملات بورس در هفته جاری را مورد پیش بینی قرار داد و گفت: بازار در 
انتظار گزارش های ماهانه شرکت ها است، نوع عملکرد گزارش ماهانه شرکت ها در 

قدرت یا تضعیف رفتار معامله گران بسیار موثر است.
و  فولادی  گروه  در  خصوص  به  شرکت ها  فروش  نرخ  کرد:  خاطرنشان  نصیرزاده 
پتروشیمی تحت تاثیر قیمت جهانی و رکود تقاضا در بازار داخلی کاهش پیدا کرده 

است.
این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه تا امروز نسبت به دو ماه گذشته گزارش های 
چندان قوی را از شرکت ها شاهد نیستیم، گفت: رفتار بازار در معاملات هفته جاری 
چندان هیجانی و مثبت نخواهد بود و ممکن است که تا حدودی شاهد  تضعیف روند 

معاملات بخشی از شرکت ها که گزارش چندان مثبتی را نداشتند شاهد باشیم.
وی به کندتر شدن سرعت رشد بازار تا دو هفته آینده اشاره و بیان کرد: نکته ای که در 
روزهای گذشته وجود داشت کاهش ارزش معاملات است، این موضوع را باید رصد کرد 
که آیا در هفته جاری این موضوع ادامه دار خواهد بود یا خیر، چراکه رشد بازار با جریان 

نقدینگی رابطه مستقیمی دارد.
نصیرزاده گفت: از دو هفته آینده باید منتظر گزارش 6 ماه شرکت ها بود که احتمال 
دارد بازار یک حرکتی را بر شرکت های سودمحور داشته باشد و در مسیر رشد قرار 

بگیرند.
 

یک اقتصاددان:

مسیر دولت در هدفمندی یارانه ها درست است
هدفمندی یارانه ها در حال حاضر یکی از مقولات مهم در حوزه اقتصاد کشور است؛ با 
این حال هدفمند کردن یارانه ها نیازمند اتخاذ سیاست های صحیح از یک سو و اجرای 
درست آن سیاست های از سوی دیگر است. دولت تدبیر و امید از ابتدا چنین رویکردی 
را در مسئله هدفمندی یارانه ها دنبال کرده است و در حال حاضر نیز حساسیت های 
از اقشار جامعه دچار زیان و آسیب نشوند؛  ویژه ای در این زمینه دارد تا هیچ یک 
مسئولان دولتی نیز بارها تاکید کردند یارانه اقشار ضعیف و متوسط جامعه حذف 
نخواهد شد؛ به طوری که یک اقتصاددان می گوید دولت مسیر درستی را در اصلاح 

پرداخت یارانه های نقدی در پیش گرفته است.
مرتضی افقه، اقتصاددان و عضو هیأت علمی دانشگاه گفت: اصل موضوع پرداخت 
یارانه ها یعنی پولی از پولدارها گرفته شود و به افراد کم درآمد و نیازمند پرداخت شود که 
به درستی صورت نگرفت و آنچه در زمان آقای احمدی نژاد اتفاق افتاد هدفمندی واقعی 

نبود بلکه فقط یارانه های غیرنقدی به نقدی تبدیل شد.
او افزود: این شیوه که همه اقشار اعم از پولدار و نیازمند یارانه دریافت کنند با اصل 
فلسفه یارانه ها در تضاد است و بنابراین اصلاح این روش که هم اکنون در دستور کار 

دولت است اقدامی صحیح و کارشناسی است.
افقه در ادامه تاکید کرد: با اصلاح شیوه پرداخت هدفمندی یارانه ها می توان از این 

منابع برای افراد نیازمند و دهک های پایین استفاده کرد.
این استاد دانشگاه در گفت وگو با پایگاه اطلاع رسانی دولت  با بیان اینکه در حال 
حاضر مبلغ 45 هزار و 500 تومان تاثیری در زندگی دهک های پردرآمد نخواهد داشت، 
گفت: این در حالی است که با استفاده از منابع حاصل از حذف ثروتمندان، می توان از 
دهک های کم درآمد که به دلیل نوسانات نرخ ارز در سال 97 قدرت خریدشان کاهش 

یافته حمایت کرد.
 این کارشناس اقتصادی در بخش دیگری از اظهارات خود با بیان اینکه نباید با اعلام 
موارد جزئی کلیات یک اقدام را که مفید و موثر است زیر سوال برد گفت:  وزارت تعاون از 

حدود 5-6 سال گذشته روی شناسایی دهک های کم درآمد کار کرده است.
او اصلاح ساختارهای اقتصادی از جمله یارانه های نقدی را یکی از ضرورت های امروز 
اقتصاد کشور عنوان کرد و گفت: این مساله مورد توجه دولت قرار گرفته است و در این 

راه باید با استفاده از تجربیات کشورهای موفق حرکت کرد.

وزیر صمت مطرح کرد؛

شهرک های صنعتی حلّال معضل بیکاری
وزیر صمت گفت: شهرک های صنعتی پیشران و بازوان اصلی اقتصاد کشور اند و 

می توانند معضل بیکاری کشور را برطرف کنند.
رضا رحمانی وزیر صمت ، با اشاره به اولویت نخست وزارت صمت  برای حل مشکلات 
شهرک های صنعتی، گفت: در وزارت صمت برای  تمامی شهرک های صنعتی برنامه 
ریزی های ویژه ای انجام داده ایم، به طوری که از نزدیک  وضعیت این شهرک ها را 
بررسی و شرایط آن ها را از نظر زیر ساخت های آب، برق ، تصویه خانه  و اینترنت  مورد 

ارزیابی قرار داده ایم.
گرفت  صورت  صنعتی  های  شهرک  از  که  بازدیدهایی  به  توجه  با  داد:  ادامه  او   
خوشبختانه با وجود تحریم ها به خوبی می توانیم مشاهده کنیم که کشورمان  در جنگ 

اقتصادی پیروز واقع شده است.
ولی  می شد،  کشور  وارد  صنایع  تمام  اولیه  مواد  گذشته   در  افزود:  صمت  وزیر 
خوشبختانه امروز در ساخت مواد اولیه بسیاری از  تولیدات کشور خودکفا شده ام. 

شهرک های صنعتی در کشور پیشرو در تولید مواد اولیه هستند.
رحمانی تصریح کرد: همانطور که رهبری با اشاره به تمامی دستگاه ها در زمینه  
خودکفایی به رونق تولید تاکید داشتند، وظیفه ما این است  که در خدمت تولید 

کنندگان باشیم تا موانع آن ها را برطرف سازیم .
او با اشاره به بودجه ناکافی دستگاه های خدمت رسان گفت: با توجه به محدویت 
بودجه وزارت صمت انتظارمان از استاندار ی ها این است که به شرکت های خدمات 
رسان کمک کنند چرا که این شهرک ها پیشران و بازوان اصلی  اقتصاد کشور هستند و 

می توانند معضل بیکاری کشور را برطرف کنند.
وزیر صمت بیان کرد: دستگاه های مرتبط به این شهرک ها نگاه عادی نداشته باشند، 
شهرک های صنعتی زنجیره فعالیتی در کشور هستند  و می توانند بسیاری از معضلات 

کشور به ویژه نبود شغل و بیکاری را برطرف کند.
او افزود:مجلس و دولت اعلام آمادگی کرده اند که موانع شهرک های صنعتی را 
برطرف کنند. همه باید باور کنیم که مشکلات کشور برای ما مهم است و هرکس کمک 

نکند در واقع به جوانان کشور خیانت کرده است.

5 اقتصادی

شاید برای بسیاری از تحلیلگران و فعالان اقتصادی روشن باشد که در نیمه دوم سال 
1398، ماه هایی با رشد و رونق اقتصادی نخواهیم دید، اما تحلیل ها نشان می دهد 
بازارها در ماه های آتی روزهای آرام تری را تجربه می کنند و تقریبا در هیچ بازاری با وجود 

نوسان ها، جهشی رخ نمی دهد.
شیب نزولی شاخص های کلان اقتصادی در طول یک سال و نیم گذشته بر کسی 
پوشیده نیست. تشدید تحریم های اقتصادی توسط دونالد ترامپ، رییس جمهور آمریکا 
در فصل ابتدایی سال گذشته باعث شد که بخش های مختلف اقتصادی تحت فشار 
سنگینی قرار گیرند؛ تا جایی که تمام دستاوردهای اقتصادی دولت روحانی همچون 
تک رقمی شدن تورم، افزایش نرخ رشد اقتصادی و ثبات اقتصادی با چالش مواجه شود 
و در نهایت سال 97 بنا به گزارش مرکز آمار ایران، با نرخ تورم سالانه 26.9 درصد، نرخ 
تورم نقطه به نقطه 47.5 درصد، نرخ رشد اقتصادی منفی 4.9 درصد با نفت و منفی 
2.4 درصد بدون نفت به اتمام رسید. این در حالی است که این آمارها در پایان سال 96 
چنین دیده می شد: نرخ تورم سالانه 8.2 درصد، نرخ تورم نقطه به نقطه 7.2 درصد، 

نرخ رشد اقتصادی 3.7 درصد با نفت و 4.3 درصد بدون نفت.
اما به نظر می رسد رفتار شاخص های کلان اقتصادی در سال 98 متفاوت شده 
است؛ اگرچه شاخص قیمت کالاها بنا به گزارش های رسمی همچنان رو به رشد است. 
براساس گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم فروردین، اردیبهشت و خرداد 98 به ترتیب 
30.6، 34.2 و 37.6 درصد بوده است. در ماه اول فصل تابستان نیز نرخ تورم به 40.4 
درصد رسید، اما از مردادماه آهنگ رشد تورم کند شد؛ به طوری که نرخ تورم مرداد 

42.2 درصد و شهریور 42.7 درصد گزارش شد.
بروز نشانه های خروج از بحران؟

با وجود روند فزاینده نرخ تورم، اما به نظر می رسد نشانه های خروج از بحران اقتصادی 
در کشور در حال بروز است؛ شاید کند شدن شیب تورم، یکی از این نشانه ها باشد. 
موضوعی که معاون اقتصادی رییس جمهور، محمد نهاوندیان نیز به آن اشاره می کند. 
وی در هفته ابتدایی شهریور امسال در جلسه مشترک ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
و شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استان قم عنوان کرد: »نشانه های خروج 
از التهاب و بحران اقتصادی در کشور در ماه های اخیر مشهود است. وی، آشکار شدن 
نشانه های خروج از التهاب اقتصادی در ماه های اخیر را با کاهش نرخ تورم نقطه به 
نقطه، شاهد این موضوع دانست و گفت: »این نشان می دهد سخت ترین شرایط را 

پشت سر گذاشته ایم.«
نهاوندیان، »پیام روند مثبت شاخص های اقتصادی کشور در ماه های اخیر را بی نتیجه 
بودن ادامه فشار اقتصادی دشمنان دانست و تصریح کرد: شرایط حتما تغییر می کند و 

به جهش در شاخص های اقتصادی امیدواریم.«
حسن روحانی، رییس جمهوری نیز عصر چهارشنبه گذشته به وقت نیویورک، در 
گفت وگو با شبکه تلویزیونی ای بی سی نیوز آمریکا با اشاره به هدف آمریکا از اعمال تحریم 
علیه ایران، عنوان کرد: »مردم در فشار زندگی خواهند کرد، اما آنچنان اقتصاد ایران 
خود را با تحریم جدید آمریکا منطبق کرده که در 3 ماه اخیر، مسیر رشد اقتصادی آغاز 

شده است؛ در حالی که در ماه های قبل، رشد اقتصادی منفی بود.«
وی در عین حال در سخنرانی خود در مجمع عمومی سازمان ملل تاکید کرد: »ما در 
ایران با وجود همه سنگ اندازی های دولت آمریکا، به حرکت در مسیر رشد و سازندگی 

اقتصاد و جامعه ایران ادامه داده ایم.«
به گفته رییس جمهوری، »اقتصاد ایران در سال 2017 بالاترین نرخ رشد اقتصادی 

در جهان را همراه با کاهش مستمر نرخ تورم تجربه کرد و امروز هم با وجود التهاب های 
ناشی از عوامل خارجی در یک سال و نیم گذشته، بار دیگر به مسیر رشد و ثبات بازگشته 

است.«
روحانی متذکر شد: »رشد تولید ناخالص داخلی ایران بدون نفت در ماه های اخیر 

مجددا مثبت شده و تراز تجاری کشور همچنان مثبت است.«
اقتصاد ایران به مدار رشد بازگشت

در حالی رییس جمهور از بهبود یکی از مهم ترین شاخص های کلان اقتصادی و به 
عبارتی، نرخ رشد اقتصادی خبر می دهد که هنوز جزییاتی از آن به صورت رسمی 
توسط سازمان های آماری منتشر نشده است. البته در روزهای پایانی شهریور، وزیر 
اقتصاد با اشاره به آخرین تحولات از رشد اقتصادی کشور، جدید آمارها از رشد اقتصادی 

3 ماهه نخست سال جاری را ارائه کرد.
بر این اساس، رشد اقتصادی در بخش غیرنفتی در سه ماهه نخست امسال به مثبت 
0.4 درصد رسیده است. فرهاد دژپسند متذکر شد: »براساس آماری که در هیات دولت 
ارائه شد، رشد بخش کشاورزی نیز در سه ماهه نخست 98 بیش از 6 درصد بوده است.«
این در شرایطی است که رییس کل بانک مرکزی در گزارشی در صفحه اینستاگرام خود 
اعلام کرد: »گزارش اخیر بانک مرکزی حاکی از بازگشت رشد به بخش غیرنفتی اقتصاد 
کشور است. در سه ماه اول سال 98 بخش غیرنفتی که بخش مولد اقتصاد است، حدود 
0.4 درصد نسبت به مدت مشابه 97 رشد داشته است. هر چند این رشد کمتر از توان 
بالقوه است، ولی با توجه به رشد منفی سه فصل قبل از آن و در کنار شروع کاهش تورم، 

امیدوارکننده است.«
به گفته عبدالناصر همتی،  »این مهم در سایه بازگشت آرامش و ثبات نسبی بازار ارز 

و تخلیه آثار شوک های خارجی ناشی از تحریم و فشار حداکثری، تحقق یافته است.«
وی تاکید کرد که »نظام بانکی خود را موظف به کمک به اقتصاد برای تداوم این رشد 
دانسته و به تازگی در جلسه ای با حضور معاون اول و روسای بانک ها مصوب شده است 
که در نیمه دوم سال، حدود 100 هزار میلیارد تومان تسهیلات برای بخش های پیشران 

اختصاص یابد.«
علی ربیعی، سخنگوی دولت نیز چندی پیش با استناد به گزارش رییس کل بانک 
مرکزی به هیات وزیران، رشد در بخش های مختلف اقتصادی را مثبت اعلام کرد. وی 
با اشاره به گزارش بانک مرکزی گفت: »در بهار امسال بخش کشاورزی رشد بسیار 
خوب 6.5 درصدی داشته است؛ اهمیت این موضوع آن جاست که در سه ماهه آخر 
سال گذشته بخش کشاورزی سه واحد منفی بود و اکنون رشد خوبی داشته که البته 

می توانسته 9.5 درصد باشد.«
به گفته ربیعی، »در بخش صنعت و معدن نیز خوشبختانه از رشد منفی خارج شدیم و 
درست است که در حال حاضر صفر است، اما از حالت منفی خارج شده است. در این 
حوزه 9 واحد رشد منفی داشتیم که عدد قابل توجهی است و صفر شدن آن علامت 

بسیار خوبی در رشد اقتصادی بدون نفت مان محسوب می شود.«
بازارها به آرامش رسید

در سوی دیگر، رصد تغییر و تحولات بازارها، از به آرامش رسیدن خرید و فروش و 
معاملات حکایت دارد؛ این در حالی است که نمودارهای قیمتی در سال گذشته 
رفتارهای دیگری از بازارها را نشان می داد. رشد چند برابری قیمت بسیاری از کالاها، 
محصول التهاب بازارها در سال گذشته بود، اما در نیمه اول 98 بازارهای طلا، ارز، سکه، 
خودرو و مسکن تقریبا جذابیت خود را برای سرمایه گذاری از دست دادند. حتی شاهد 

بودیم که قیمت دلار 12 درصد، سکه 12.4 درصد و طلا و 4.2 درصد کاهش یافت.
رییس کل بانک مرکزی در این خصوص با اشاره به این که کنترل کامل بر بازار داریم 
و نگرانی از این بابت وجود ندارد، هفته گذشته در حاشیه نسبت هیات دولت در جمع 

خبرنگاران تاکید کرد: »در آینده این ثبات ادامه دارد.«
وی گفت: »کنترل کامل بر بازار ارز برقرار است. روند صادرات غیرنفتی ادامه دارد و 

عرضه مداوم ارز در نیما در حال انجام است.«
همتی متذکر شد: »ادعای آرامش قبل از توفان که مطرح شده فقط باعث خالی 
کردن دل مردم می شود. اکنون روند خوبی حاکم شده و در آینده بهتر نیز می شود. 

هدف ما تامین ارز مورد نیاز کالاهای ضروری است.«
پیش از این مرتضی ایمانی راد، اقتصاددان درباره اقتصاد ایران در 6 ماهه دوم سال 
در یادداشتی اینستاگرامی نوشته بود: »در گفتگوهای قبلی همیشه تاکید داشتم که 
در مقاطع خاصی در اقتصاد ایران، ارز کنترل اقتصاد را در دست می گیرد. سال های 
91 و 97 وضع ما این چنین بود. در سال بعد، در هر دو مقطع با آرام شدن بازار ارز، سایر 
متغیرها نیز آرام شدند، در سال 97 ارز هدایت متغیرهای اقتصادی را داشت و در 6ماهه 

اول سال 98 با آرام شدن بازار ارز سایر متغیرها نیز آرام شدند.«
وی افزوده بود: »انتظار می رود که در 6 ماه دوم سال  جاری اقتصاد ایران دچار التهاب 
نشود و نوسانات قابل توجهی در متغیرهای اقتصادی نداشته باشیم. طبیعی است 
که این شرایط تا زمانی که ارز آرام  است، آرام خواهد بود. اگر این شرایط آرام بماند، 
سرمایه گذاری ها از حوزه های تحریک پذیر )همانند طلا و دلار( به حوزه های باثبات 
)همانند بازار بورس، سپرده گذاری در بانک ها، سپرده گذاری در صندوق ها( تغییر 

جهت می دهند.«
چک برگشتی کم شد

در این میان، به طور معمول یکی از نشانه های بروز بحران یا ثبات در اقتصاد، تعداد 
چک های مبادله شدن و برگشتی است. گزارش اخیر بانک مرکزی نشان می دهد در 
مرداد ماه سال جاری در کل کشور 7.2 میلیون فقره چک به ارزشی بالغ بر 86.5 هزار 
میلیارد تومان مبادله شده که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد 6.1 درصد و از نظر مبلغ 

13.9 درصد کاهش داشته است.
از 7.2 میلیون فقره چک مبادله شده در مرداد ماه سال جاری، 6.6 میلیون فقره چک 
به ارزش 75 هزار میلیارد تومان وصول و 646 هزار فقره چک به ارزشی بیش از 10هزار 
میلیارد تومان برگشت داده شده است. تعداد چک های برگشتی در مرداد ماه امسال 

نسبت به ماه قبل 9.8 درصد کاهش داشته است.
این آمار نشان می دهد میزان وضعیت چک های برگشتی بهتر شده و علاوه بر این، 
تحلیلگران  دارد.  قرار  مناسب تری  وضعیت  در  گذشته  به  نسبت  اقتصادی  شرایط 
اقتصادی عنوان می کنند که کاهش قابل توجه چک های برگشتی نشان از »بازگشت 

ثبات به فضای اقتصاد کلان« دارد.
تجارت بدون تحریم

چگونگی تجارت خارجی در شرایط تحریم، موضوع دیگری است که اخیرا در اظهارات 
رییس کل بانک مرکزی، چنین دیده می شود: »ما دنبال دور زدن تحریم نیستیم، اکنون 

در حال انجام تجارت بدون تحریم هستیم.«
وی در اظهارات اخیر خود با اشاره به این که تحریم بانک مرکزی از سوی آمریکا بیشتر 
جو روانی است، گفت: »آمریکا می گوید ما را با سرفصل دیگری تحریم کرده است. 
واقعیت این است که آمریکا مشکلات جدی را از نظر روابط بانکی برای ما ایجاد کرده، 

اما ایران راه های دیگری برای فعالیت پیدا کرده است.«
آخرین گزارش گمرک از وضعیت تجارت خارجی کشور نشان می دهد میزان تجارت 
خارجی کشور در پنج ماهه ابتدای سال جاری به 35 میلیارد و 539 میلیون دلار رسید. 
سهم صادرات قطعی کالاهای غیرنفتی کشور )به استثنای نفت خام، نفت کوره و نفت 
سفید و همچنین بدون احتساب صادرات از محل تجارت چمدانی( در این مدت بالغ بر 

60 میلیون و 737 هزار تن به ارزش 17 میلیارد و 800 میلیون دلار بود.
بنا به این گزارش، پنج کشور عمده مقصد صادراتی ایران طی مدت مذکور به ترتیب 
چین، عراق، ترکیه، امارات متحده عربی و افغانستان بوده اند که مبلغی بالغ بر 13 

میلیارد و 377 میلیون دلار را به خود اختصاص دادند.
سهم واردات کالا به ایران نیز طی پنج ماهه سال جاری به 14 میلیون و 126 هزار به 
ارزش 17 میلیارد و 739 میلیون دلار رسید. براساس این آمار، کشورهای چین، امارات 
متحده عربی، ترکیه، هند و آلمان در این مدت بالغ بر 12 میلیارد و 280 میلیون دلار 

کالا به ایران صادر کردند.
آینده بازارها چه می شود؟

در این شرایط، شاید برای بسیاری از کارشناسان، تحلیلگران و فعالان اقتصادی روشن 
باشد که در نیمه دوم سال 1398، ماه هایی با رشد و رونق اقتصادی نخواهیم دید، اما 
تحلیل ها نشان می دهد بازارها در ماه های آتی روزهای آرام تری را تجربه می کنند و تقریبا 

در هیچ بازاری با وجود نوسان ها، جهشی رخ نمی دهد.
اگرچه در شرایط نااطمینانی موجود در فضای کشور نمی توان تحلیلی کاملا فنی از 
شرایط بازارها داشت و باید منتظر اثر اتفاقات سیاسی و جهانی در بازارها بود که قطعا 
اثرات بزرگ تری در بازار دارند، اما با توجه به شرایط موجود، به نظر می رسد ثباتی نسبی 
در تمامی بازارها شکل گرفته است. ثباتی که حاکی از آن است که جهش هایی از جنس 

سال 97 در این بازارها رخ نمی دهد.

این نشانه ها گواهی خروج اقتصاد ایران از بحران هستند

اقتصاد به مدار رشد بازگشت؛ بازارها به آرامش رسید

میانگین قیمت مسکن شهر تهران در حالی شهریورماه مجددا وارد 
کانال 12 میلیون تومان شد که سرعت رشد ماهیانه آن از میانگین 5 

درصد به منفی 2.4 درصد طی دو ماه اخیر رسیده است.
بازار مسکن شهر تهران دومین افت ماهیانه قیمت را تجربه کرد 
و خرید و فروش تقریبا قفل شده است. آمار نشان می دهد تعداد 
معاملات در شهریورماه به پایین ترین حد خود دست کم از سال 
1390 تا کنون رسیده است. در شهریورماه 1398 فقط 2855 
قرارداد خرید و فروش در تهران به امضا رسید که نسبت به ماه قبل 
و ماه مشابه سال قبل به ترتیب 15 و 73 درصد کاهش یافت. این 
حجم اندک حتی نسبت به فروردین ماه نیمه تعطیل امسال که با 

نوسانات جوی و سیل همراه بود 46 درصد کاهش نشان می دهد.
با اینکه هنوز جزئیات قیمت و معاملات در مناطق مختلف شهر 
تهران منتشر نشده، شواهد گویای افت بیشتر قیمت در مناطق 
شمالی نسبت به مناطق جنوبی است. مردادماه امسال قیمت 
مسکن در 18 منطقه از تهران با کاهش نسبت به ماه قبل همراه 
بود و تنها در چهار منطقه 3، 8، 16 و 21 رشد اندک قیمت به ثبت 
رسید. هم اکنون می توان با قطعیت بیشتری از سرایت رکود به کل 

مناطق پایتخت صحبت کرد.
با این وجود تجربه نشان داده بعد از جهش های ماهیانه که در 
زمان رونق ادواری مسکن رخ می دهد، روند نزولی قیمت در زمان 
رکود به کندی صورت می گیرد. میانگین افزایش قیمت ماهیانه در 
یک سال اخیر پنج درصد بوده و در بعضی ماه ها مثل اردیبهشت 
امسال به رشد 11.4 درصد نیز رسید. این در حالی است که کاهش 
قیمت در ماه های مرداد و شهریور امسال تنها 3.1 و 1.7 درصد 
گزارش شد که نشان می دهد سرعت رشد آن از پنج درصد طی 
یک سال گذشته به منفی 2.4 درصد طی دو ماه اخیر رسیده است.
به گزارش ایسنا، بعد از آغاز روند صعودی قیمت در ابتدای سال 
1396 از اردیبهشت ماه 1397 بر سرعت تداوم رشد قیمت مسکن 
افزوده شد؛ به طوری که شاخص ماهیانه هفت تا هشت درصد را 

تجربه کرد و در اردیبهشت ماه 1398 با 11.4 درصد به بالاترین 
میزان افزایش ماهیانه طی شش سال اخیر رسید. بعد سرعت رشد 
در ماه های خرداد و تیر کاهش پیدا کرد و در تیرماه به رشد ناچیز 
0.4 درصد رسید. مرداد و شهریور نیز شاخص کلی منفی 3.1 و 

1.7 درصد را نشان داد.
تقاضای  کوچ  به  مسکن  بازار  بی سابقه  کسادی  اصلی  علت 
مصرفی مربوط می شود. گذشته از کاهش شدید توان متقاضیان 
واقعی، انتظار برای افت بیشتر قیمت به تعلیق معاملات دامن زده 
است. کارشناسان انتظار دارند اواخر سال جاری با تقویت توان 
متقاضیان مصرفی و ایجاد ثبات نسبی قیمت، تعداد معاملات به 

تدریج افزایش پیدا کند.

بازگشت مسکن به کانال ۱2 میلیون تومان
پس از آنکه در خردادماه میانگین قیمت مسکن شهر تهران وارد 
کانال 13 میلیون تومان شد و حتی در تیرماه به 13 میلیون و 600 
هزار تومان در هر متر مربع رسید، به دنبال کاهش قیمت در دو ماه 
اخیر متوسط قیمتها به کانال 12 میلیون تومان برگشت خورد. بر 
اساس اعلام دفتر اقتصاد مسکن در شهریورماه 1398 متوسط 
قیمت هر متر مربع آپارتمان در شهر تهران به 12 میلیون و 969 هزار 
تومان رسید که نسبت به ماه قبل 1.7 درصد کاهش و نسبت به ماه 

مشابه سال قبل 59.7 درصد افزایش یافت.
تعداد معاملات نیز افت محسوسی پیدا کرده است. در شهریورماه 
1398 بالغ بر 2855 قرارداد خرید و فروش مسکن در شهر تهران 

به امضا رسیده که از کاهش 15 و 73 درصد به ترتیب نسبت به ماه 
قبل و ماه مشابه سال قبل حکایت دارد.

ارزش ریالی این تعداد از معاملات 2940 میلیارد تومان بوده که 
نشان دهنده افت 20 و 61 درصدی به ترتیب نسبت به مردادماه 

امسال و شهریورماه سال گذشته است.
وضعیت بازار مسکن در شش ماهه نخست امسال

گزارش تجمیعی وضعیت بازار مسکن شهر تهران طی شش ماهه 
نخست سال 1398 گویای آن است که در مدت مذکور متوسط 
قیمت یک متر مربع واحد مسکونی آپارتمانی در شهر تهران 12 
میلیون و 886 هزار تومان بوده که نسبت به شش ماهه ابتدایی 
سال گذشته 90.5 درصد افزایش یافته است. در شش ماهه نخست 
امسال همچنین 33 هزار و 58 قرارداد خرید و فروش در تهران به 
امضا رسیده که از افت 57 درصدی نسبت به شش ماهه نخست 

سال 1397 حکایت دارد.
ارزش ریالی معاملات مسکن پایتخت در نیمه نخست امسال 32 
هزار و470 میلیارد تومان بوده که کاهش 12.5 درصدی را نسبت به 

شش ماهه اول سال 1397 نشان می دهد.
تعداد واحد مسکونی در پروانه های ساختمانی صادره نیز طی 
نیمه اول سال جاری 27 هزار و 384 مورد بوده که نشان دهنده 

کاهش 21 درصدی نسبت به زمان مشابه سال قبل است.
دومین افت پیاپی قیمت مسکن

افت 1.7 درصدی ماهیانه قیمت مسکن شهر تهران بر اساس 
گزارش دفتر اقتصاد مسکن در حالی رقم خورده که مردادماه نیز 
قیمت ماهیانه 3.1 درصد کاهش یافته بود و چشم انداز قیمتها را 
نزولی کرد. کارنامه شهریورماه از بازار مسکن، دومین افت پیاپی 
قیمتها را پس از 20 ماه  که بازار در مسیر صعود قرار داشت نشان 
می دهد. گزارشهای میدانی از دفاتر املاک نشان می دهد تمایل 
به فروش افزایش یافته و در مقابل با توجه به پایین آمدن قیمتهای 

پیشنهادی و رسمی، اقبال برای خرید کاهش یافته است.

رکود کم سابقه در معاملات ملک

عقبگرد قیمت در بازار مسکن

حدود 7 میلیون و 300 هزار فقره چک به ارزش حدود ٨٦٦ هزار میلیارد ریال در مردادماه ١٣٩٨ در کل کشور مبادله شد که از میان آنها 
حدود ٦٤٧ هزار فقره چک )8.9درصد( به ارزش ١٠٨ هزار میلیارد ریال )معادل 12.5 درصد( برگشت خورد.

براساس تازه ترین آمار بانک مرکزی حدود 7 میلیون و 300 هزار فقره چک به ارزش حدود ٨٦٦ هزار میلیارد ریال در مردادماه ١٣٩٨ در 
کل کشور مبادله شد که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 6.1 درصد و 13.9 درصد کاهش نشان می دهد.

در ماه مورد گزارش در استان تهران بالغ بر ٢ میلیون و 400 هزار فقره چک به ارزشی حدود ٤٤٩ هزار میلیارد ریال مبادله شد.
حدود ٦ میلیون و 600 هزار فقره چک به ارزشی بالغ بر ٧٥٧ هزار میلیارد ریال در مردادماه ١٣٩٨ در کل کشور وصول شد که نسبت به 

ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 5.7 درصد و 15.3 درصد کاهش نشان می دهد.
در ماه مورد بررسی، در کل کشور 91.1 درصد از کل تعداد چک های مبادله ای و 87.5 درصد از کل مبلغ چک های مبادله ای وصول 

شد.
چک های برگشتی

حدود ٦٤٧ هزار فقره چک به ارزشی بالغ بر ١٠٨ هزار میلیارد ریال در مردادماه ١٣٩٨ در کل کشور برگشت داده شده است که نسبت 
به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 9.8 درصد و 2.8 درصد کاهش نشان می دهد.  در ماه مورد گزارش، در استان تهران بالغ بر ١٩٦ 

هزار فقره چک به ارزشی حدود ٤٩ هزار میلیارد ریال برگشت داده شد.
در ماه مورد بررسی، در کل کشور 8.9 درصد از کل تعداد چک های مبادله ای و 12.5 درصد از کل مبلغ چک های مبادله ای برگشت داده 
شده است. در ماه مورد بررسی، در استان تهران 8.1 درصد از کل تعداد چک های مبادله ای و 10.9 درصد از کل مبلغ چک های مبادله ای 
برگشت داده شده است. درکل کشور از نظر تعداد 95.9 درصد و از نظر ارزش 95.8 درصد از کل چک های برگشتی به دلایل کسری یا 
فقدان موجودی بوده است.  حدود ٦٢١ هزار فقره چک به ارزشی حدود ١٠٤ هزار میلیارد ریال در مردادماه ١٣٩٨ در کل کشور به دلایل 

کسری یا فقدان موجودی برگشت داده شده است.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اعلام کرد که با توجه به برخی سوء استفاده های صورت گرفته از سوی برخی سایت های 
گمنام فروش بلیت هواپیما، تصمیم بر آن شد که بلیت هواپیما برای سفرهای اربعین از سوی آژانس های مسافرتی به صورت 

اینترنتی فروخته نشود و تنها ایرلاین ها بتوانند این کار را انجام دهند.
چندی پیش برای سفرهای هوایی اربعین نرخ هایی اعلام شد و بر این اساس قرار بود در تاریخ های 20 تا 30 مهر ماه قیمت 
پرواز رفت و برگشت تهران - نجف و تهران - بغداد دو میلیون و 200 هزار تومان و قیمت پرواز رفت و برگشت مشهد-نجف و 
مشهد-بغداد نیز دو میلیون 800 هزار تومان باشد. البته قیمت بلیت یک طرفه این پروازها نیم بها بوده و مقرر شد پروازهای دیگر 

که از فرودگاه های کشور انجام می شود تابع نرخ بلیت  با مبداء تهران باشد.
مقصود اسعدی سامانی - دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی – با بیان اینکه دفاتر فروش بلیت هواپیما برای سفرهای اربعین 
مشخص و اعلام شده است، درباره شیوه خرید بلیت این پروازها به ایسنا گفت: با توجه به سوءاستفاده  برخی سایت های گمنام 
فروش بلیت، بر اساس هماهنگی های صورت گرفته با سازمان هواپیمایی مقرر شد تا فروش بلیت به صورت اینترنتی نباشد و 

آژانس های مسافرتی نتوانند بلیت این پروازها را که در ایام مذکور نرخ ثابتی هم دارد، به صورت آنلاین بفروشند.
وی با بیان اینکه بر اساس این تصمیم، زائران می توانند برای خرید بلیت پروازهای اربعین به دفاتر رسمی اعلام شده مراجعه 
کنند، افزود: شرکت های هواپیمایی داخلی که در این طرح قرار دارند و پروازهای فوق العاده برای خدمات رسانی به مسافران 
اربعین انجام می دهند، در سایت رسمی خود بلیت هواپیما را به صورت اینترنتی می فروشند و مردم می توانند از سایت این 

شرکت ها برای خرید آنلاین استفاده کنند.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی تاکید کرد: قیمت بلیت هواپیما برای زائران اربعین در تاریخ های 20 تا 30 مهر ماه نرخ 
ثابت و اعلام شده ای دارد و اگر هر مسافری متوجه گرانفروشی از سوی یکی از فروشندگان شد، سریعا ما یا سازمان هواپیمایی را 

در جریان قرار دهد تا به سرعت با متخلف یا متخلفان برخورد کرده و نسبت به احقاق حقوق زائران اربعین اقدام کنیم.

در مردادماه؛
۹ درصد چک ها برگشت خوردند

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی:
آژانس ها فروش اینترنتی بلیت اربعین ندارند
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تمرکز و اعتماد به نفس دوای درد آبی ها

مسیر سبز استراماچونی 

نتایج ضعیف استقلال همچنان ادامه دارد. در پنج هفته سپری شده از لیگ برتر استقلال 
هنوز موفق به کسب پیروزی نشده و با 3 امتیاز در رتبه نازل چهاردهم جا گرفته است.

آبی ها در مقابل ذوب آهن دوبار پیش افتاند و هر بار با یک ضربه ایستگاهی برتری را از 
دست دادند. در واقع مشکل دفاعی استقلال در هنگام کرنرها و ضربات ایستگاهی به هیچ 
عنوان به شیوه انتخابی مربی برای یارگیری یا پوشش منطقه ای برنمی گردد. مشکل اصلی 
عدم تمرکز تیمی است. اگر به صحنه گل اول ذوب آهن دقت کنیم به طرز عجیبی ابتدا 
سیاوش یزدانی و سپس ریگی یارهای مستقیم خود را رها می کنند تا ذوبی ها به راحتی 
دروازه حسینی را باز کنند. کرنر ارسالی ذوبی ها با ارتفاع بالا به تیر دوم ارسال می شود که 
فرصت کافی را به مدافعان می دهد تا سازمان دفاعی را حفظ کنند ولی به طرز آماتوری تمام 
ساختار دفاعی استقلال تمرکز خود را از دست می دهد و داخل باکس استقلال، بیشتر 
بازیکنان هجومی ذوب آهن آزاد می شوند. این میزان سهل گیری بازیکنان استقلال که در 
بازی های گذشته نیز دیده شده است، با توجه به کیفیت بالای انفرادی مدافعان استقلال 

که در گذشته دیده ایم، مسئله ای کاملا روانی و ذهنی به نظر می رسد.
در خط میانی استقلال اوضاع کمی امیدوارکننده تر است. لینک داریوش شجاعیان و 
فرشید اسماعیلی به درستی برقرار شده است و هر دو بازیکن در پست های جدید خود به 
خوبی نقش آفرینی می کنند. به گل اول استقلال اگر دقت کنیم متوجه خواهیم شد کاملا 
شبیه گل استقلال به فولاد خوزستان در هفته دوم است که این بار جای زننده گل و پاس 

دهنده جابه جا شده است.
در سیستم 352 استراماچونی فرشید و داریوش هر دو در خط میانی مسئولیت های 
دفاعی بیشتری نسبت به قبل دارند و باید بخش مهمی از انرژی خود را در پرس تیمی و 
توپ گیری از حریف در میانه میدان خرج کنند. و در فاز حمله نیز به تناوب به خط حمله 
اضافه شوند و از فضاسازی مهاجمان بهره ببرند. ولی بازی مقابل ذوب آهن نشان داد که 
هر دو کاملا آماده ی چالش جدید هستند. ذکر این نکته حائز اهمیت است که فرشید 
اسماعیلی 2 گل از چهار گل استقلال در این فصل را خودش به ثمر رسانده است و یک 
پاس گل هم به داریوش شجاعیان داده است که نشان از آمادگی بالا و انگیزه فرشید برای 

بازسازی رابطه خود با هوادارن آبی است.
در خط حمله مشکلات کهنه استقلال همچنان پابرجاست، ظرفیت فنی مهاجمان 
با بقیه خطوط زمین متفاوت است. در نبود دیاباته استراماچونی  استقلال به وضوح 
انتخاب های زیادی ندارد و تبریزی نیز از روزهای خوب خود در ذوب آهن فاصله گرفته 
است. برای انتخاب مهاجم دوم هم کادر فنی از محسن کریمی یا مهدی قائدی در پست 

غیر تخصصی استفاده می کند.
 در این بخش استقلال بیشترین ضربه را از نحوه تیم بستن خود در فصل نقل و 
انتقالات خورده است. استقلال در تابستان ایسما، منشا و روح الله  باقری را در پست 
مهاجم هدف به راحتی از دست داده و فقط دیاباته را به خدمت گرفته است. در پستی 
که فوتبال ایران به شدت با کمبود بازیکن مواجه است استقلال با بی تدبیری مهاجمان 
خوبی را به راحتی از دست داد و حالا احتمالا با مبلغی بیشتر باید مهاجم خارجی 

دیگری را جذب کند.
با توجه به این که نتایج استقلال در پنج هفته ابتدایی فاجعه بار بوده است ولی به 
هیچ روی نمی توان پیشرفت فنی استقلال را ندیده گرفت استراماچونی از منظر فنی 
تغییرات مهمی را در استقلال ایجاد کرده است. سرعت بازی و انتقال توپ در بازی مقابل 
ذوب آهن بالاتر رفته بود و در خط دفاعی نیز با بازگشت روزبه چشمی سامان بیشتری 
را شاهد بودیم. اگر نتایج را کنار بگذاریم باید بپذریم که استقلال استراماچونی می داند 
چگونه فوتبال بازی کند. اگر هوادار استقلال کمی صبوری کند و دست از تخریب 
همه ارکان باشگاه بردارد، اگر در هر بازی بازیکنان مهم تیم را زیر شلاق انتقادهای بی 
رحمانه نبرد، و از همه مهم تر، اگر مدیران سعی کنند فاصله عمیق ایجاد شده بین عوامل 
مدیریتی باشگاه  و هواداران را ترمیم کنند، احتمالا با بازگشت علی کریمی در میانه 
میدان و دیاباته در خط حمله ، استقلال روند پیروزی های خود را شروع خواهد کرد. و 
شاید با چند نتیجه خوب اعتماد به نفس خود را بازیابی کند که به نظر بیش از هر چیز، 

دوای درد آبی ها باشد.

رئیس هیات کشتی استان قم :

حضور قدرتمند قم درلیگ برتر
 درگرو تحقق وعده مسئولان است

 رئیس هیات کشتی استان قم  گفت: حضور قدرتمند تیم پرافتخار شهدای مدافع حرم 
قم درلیگ برتر کشتی نیازمند تحقق وعده مسئولان استان درحمایت از این تیم است.

محسن وزیری افزود: تیم شهدای مدافع حرم قم که در 2 سال گذشته افتخارات مهمی 
در سطح ملی و بین المللی کسب کرده است، برای شرکت در لیگ برتر فصل جدید نیاز به 

حمایت مسئولان استان دارد.
وی با اشاره به آئین تجلیل از قهرمانان کشتی قم در هفته های گذشته و وعده مسئولان 
استان برای حمایت از کشتی، گفت: درآن همایش استاندار و یکی از نمایندگان مردم قم 
در مجلس شورای اسلامی وعده هایی برای حمایت از کشتی قم مطرح کردند که متعاقب 

آن جلسات مختلفی در این زمینه برگزار شده ولی تا کنون به نتیجه قطعی نرسیده است.
رئیس هیات کشتی قم، ادامه داد: جذب حامی مالی از این تیم برای حضور در لیگ برتر 
کشتی در دستور کار قرار گرفت ولی متاسفانه با وجود پیگیریهای فراوان هیچ فرد،  شرکت و 

نهادی حاضر به پذیرش حمایت مالی از این تیم نشد.
وزیری اظهار داشت: این استان دارای کشتی گیران مطرح در سطح کشور  است که 
لازمه حضور قوی تیم شهدای مدافع حرم در لیگ برتر کشتی تامین هزینه های انی 

ورزشکاران برای امضای قرار داد جدید با تیم است.
وی افزود: به دلیل اینکه تیم ها در حال تکمیل بازیکنان خود برای حضور قدرتمند در 
لیگ برتر کشتی هستند،  2 کشتی گیر مطرح قمدر وزن های 97 و 67 کیلوگرم با تیم هایی 

از استان های دیگر قرار داد بستند.
رئیس هیات کشتی قم، ادامه داد: با صحبت هایی که با کشتی گیران استان صورت 
گرفته  از آنها خواستهایم تا برای امضای قرارداد با سایر استان ها عجله نکنند و منتظر 

هستیم تا وعده مسئولان استان در این راستا محقق شود.
وزیری، با تاکید بر اینکه تیم شهدای مدافع حرم مانند سال های قبل نیز در رقابت های 
لیگ برتر حضور خواهد یافت، گفت: اگر وعده مسئولان استان برای حمایت از این تیم 
محقق نشود، مجبور هستیم تا به سایر کشتی گیران این استان نیز اجازه عقد قرارداد به تیم 
های سایر استان را داده و تیم استان با نفرات جوان و کم تجربه وارد این رقابت ها خواهد 

شد.
وی با اشاره به اهمبت حضور قدرتمند در رقابت های لیگ برتر کشتی، ادامه داد: برای 
کسب نتیجه و درخشش کشتی قم در کشور لازم است تا این تیم با حداکثر توان و ظرفیت 

خود وارد میدان شده و از جایگاه والای خود در کشتی کشور دفاع کند.
بیش از یک هزار و 700 کشتی گیر و حدود 40 داور و مربی در این هیات ورزشی 

ساماندهی شده اند.

دررقابت های دوومیدانی قهرمانی جهان در دوحه

وقتی زور »انسانیت« به »رقابت« می چربد
رقابت های دوومیدانی قهرمانی جهان در دوحه شاهد صحنه ای احساسی و تاثیرگذار 
بود؛ جایی که دونده اهل گینه بیسائو در چند قدمی خط پایان، به رقیب آسیب دیده خود 

کمک کرد تازودتر از وی از خط پایان عبور کند.
»برایما سونکار دابو« دونده اهل گینه بیسائو و »جاناتان بازبی« نماینده جزیره کوچک 
آروبا، تنها نمایندگان کشورهای مطبوع خود در این رقابت ها بودند و با کنار گذاشتن تمام 
تفکرات رقابت جویانه در گرماگرم دوی 5 هزار متر در ورزشگاه بی  المللی خلیفه دوحه، 

صحنه ای تاثیرگذار را رقم زدند.
بازبی 33 ساله که به وضوح از لحاظ انرژی تحلیل رفته بود، در مراحل پایانی به شدت 
تقلال می کرد و دابو 26 ساله که شانسی برای قهرمانی نداشت، از قید زمان و ثبت رکورد 
خود گذشت و به بازبی کمک کرد تا مرحله آخر را هرچند لنگ لنگان به پایان رسانده و از 

خط عبور کند.
این رقابت در نهایت با قهرمانی »سلمون بارگا« از اتیوپی و با زمان 13:24:69 به اتمام 
رسید و دابو با ثبت زمان 18:10:87 از خط پایان عبور کرد اما بازبی بینوا اگرچه با کمک 
دابو چند ثانیه زودتر از وی از خط پایان گذشت اما بنا بر مقررات )در قوانین دوومیدانی هیچ 

دونده ای اجازه ندارد به دیگری کمک کند( رد صلاحیت شد.
ورزشگاه خلیفه قطر مجهز به سیستم تهویه است اما با توجه به اینکه دمای هوا در برهه ای 
از روز به بیش از 40 درجه سانتیگراد می رسد، شرایط برای دوندگان همچنان طاقت فرسا 

است.

دارنده مدال نقره وزنه برداری المپیک گفت: باید خوشحال باشیم که بیشتر از 2 
سهمیه وزنه برداری برای المپیک نداریم؛ چراکه با توجه به شرایطی که داریم برای پر 

کردن سهمیه ها با مشکل مواجه می شدیم.
سجاد انوشیروانی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، در مورد عملکرد 
تیم ملی وزنه برداری در مسابقات جهانی گفت: با توجه به جایگاه و قدرتی که ایران در 
وزنه برداری جهان دارد و تمام نگاه ها در المپیک به وزنه برداری است، انتظارات از این 
رشته همواره بالا بوده است. اگر ما روند نسل سازی را در پیش گرفته ایم، نیازمند زمان 

مناسبی است و در این مقطع شاید چنین تصمیمی درست نباشد.
پروسه های  که  داریم  برنامه ریزی  نام  به  چیزی  حرفه ای  ورزش  در  داد:  ادامه  وی 
مختلفی را در دل خود جای می دهد. برای نسل سازی ابتدا شناسایی استعدادها و 
سپس سرمایه گذاری روی استعدادهای برتر صورت می گیرد و تا چندین سال بازده 
خواهد داشت، اما نکته مهم اینجاست که در طول سال های بازدهی نسل قبلی، باید 

نسل سازی برای آینده نیز صورت بگیرد.
دارنده مدال نقره وزنه برداری المپیک تصریح کرد: بعد از اتفاقاتی که در سال های 
وزنه برداری  در  جدید  نسل  حضور  شاهد   2010 سال  از  داد  رخ   2008 و   2007
بودیم که این نسل تا سال های 2017 و 2018 نتیجه داد. نتایج خوبی هم گرفت و 
چشم وزنه برداری دنیا را به وزنه برداری ایران خیره کرد، اما در این مدت نتوانستیم 
پشتوانه سازی خوبی انجام دهیم و به نوعی فرصت سوزی کردیم. از طرفی نفراتی را به 

تیم ملی بزرگسالان اضافه کردیم که خیلی فاصله دارند.
 باید قبول کنیم که شرایط تیم ما حرفه ای نیست

انوشیروانی با بیان اینکه تمام این مسائل را زمانی که سرمربی تیم ملی بودم فریاد 
می زدم، گفت: آن زمان اعتقاد داشتم جوانانی که از این رده سنی خارج می شوند 
باید بلافاصله به تیم ملی بزرگسالان اضافه شوند تا اوزان ما خالی از پشتوانه نشود، اما 
متاسفانه سیاستی که با این شکل پیاده می شود، با منافع ملی در تضاد است، هر چند 
که مشکلات مالی و کمبود منابع مانع از اجرا شدن برنامه ها می شود، اما با مدیریت 
صحیح می توانیم پشتوانه سازی خوبی داشته باشیم. جوانان خوبی داریم که با تمام 
توان تابع کادر فنی بودند و تمرین کردند، اما باید قبول کنیم که شرایط تیم ما حرفه ای 

نیست.
وی با اشاره به عملکرد ملی پوشان در اوزان خود گفت: کیفیت وزنه زدن بچه ها را در 
اوزان خودشان ببینید، درست است که هاشمی مدت کوتاهی است که به 109 کیلوگرم 
آمده است، اما زمان کوتاهی هم تا المپیک داریم و باید قبول کنیم فاصله اش با نفراتی 
که مدال گرفته اند خیلی زیاد است. البته در اوزان غیرالمپیکی خوب بودیم، چون وزنه 
زدن در این اوزان با توجه به این که بیشتر تیم ها و وزنه برداران شاخص تمرکزشان روی 
المپیک است راحت تر است، شاید سیاست تیم ما هم برای کسب یک نتیجه تیمی 
مقبول همین بود، اما در سالی که المپیک را پیش رو داریم، شاید سیاست درست و 

مناسبی در پیش نگرفته باشیم.
  برای پُر کردن سهمیه های المپیکی بیشتر، دچار مشکل می شدیم

سرمربی سابق تیم ملی وزنه برداری با بیان اینکه باید خوشحال باشیم بیشتر از 2 
سهمیه المپیکی در وزنه برداری نداریم، تصریح کرد: با این شرایط به نظر می رسد در 
صورت داشتن سهمیه های بیشتر برای پر کردن این سهمیه ها دچار مشکل می شدیم 
و فاصله وزنه برداران ما خیلی زیاد می شد. البته شاهد نقاط مثبت خوبی در مسابقات 
جهانی بودیم؛ در سبک وزن بعد از سال ها مدال ارزشمندی کسب کردیم. در میان وزن و 
102 کیلوگرم هم مدال های باارزشی به دست آوردیم که در امتیاز تیمی کمک زیادی به 

ما کرد، اما باید قبول کنیم در اوزان المپیکی عملکرد خوبی نداشتیم                                                                   .
انوشیروانی با اشاره به مصدومیت هاشمی و بیرالوند عنوان کرد: اگر این دوستان تازه 
از بند مصدومیت رها شده بودند و شرایط ایده آلی نداشتند و برای امتیازات تیمی و 
همچنین المپیکی آنها را اعزام کرده بودیم، بهتر بود وزنه های سبک تری برای آنها گرفته 
می شد؛  چراکه در مسابقاتی مانند مسابقات جهانی با توجه به نزدیکی به المپیک اگر 
این آسیب دیدگی تشدید می شد، کار سختی برای رسیدن به المپیک پیش رویمان قرار 
می گرفت. مانند تصمیمی که وزنه برداران عراقی گرفتند با دو حرکت سبک امتیاز لازم 

برای حضور در المپیک را کسب کردند، اما در مورد ورزشکاران ما اتفاقاتی افتاد که سعی 
کردیم با وزنه های سنگین برای کسب امتیازات تیمی بیشتر آنها را تحت فشار قرار دهیم.

 تیم ما از یک دستی خارج شده است
وی ادامه داد: قبول دارم که کادر فنی تمام تلاشش را کرده و زحمت کشیده است و 
حتما برای بهترین نتیجه برنامه ریزی داشته است، اما واقعیت این است که پشتوانه های 
خوبی نداریم و دستمان خالی است. متاسفانه در این برهه زمانی هدررفت سرمایه 
زیادی داشتیم و نتیجه ای برای ما نداشته است. اگر برای دادرس حد نصاب مجموع 
پایین ترین ثبت می کردیم به طوری که حتی او در دسته B وزنه می زد، شاید با استرس 
کمتری روی تخته می رفت و علاوه بر ثبت وزنه های بهتر می توانست امتیاز بیشتری هم 

برای تیم جمع کند تا سکوی تیمی هم برای ما قابل دسترس باشد.
دارنده مدال نقره وزنه برداری المپیک گفت: در فوق سنگین با وجود تمام احترامی که 
برای دوستان قائل هستم نباید سعید علی حسینی را به راحتی از دست بدهیم. او بعد 
از 8 سال بازگشت خوبی داشت و در عرض یک سال 2 مدال ارزشمند را برای کشورمان 
به ارمغان آورد. وقتی ورزشکاری به یک سطح رکوردی مناسب می رسد، باید حفظ شود. 
سرمایه ای مانند علی حسینی به این راحتی ها درست نمی شود که بخواهیم به راحتی از 
دستشان بدهیم. نمی گویم به جوانان نباید میدان داد اما باید در میدان های آسان تری 

محک زده شوند که هم انگیزه بگیرند و هم سرخورده نشوند.
انوشیروانی افزود:    برخی نفرات ما خوب کار نکردند. سطح مسابقات جهانی از نامش 
پیداست و ربطی به روز خوب و بد ندارد. همه باید آماده و یک دست باشند، اما تیم ما 
از یک دستی خارج شده است. باید نسل سازی کنیم و اگر نکنیم خیلی زود از جمع 
قدرت های جهانی خارج خواهیم شد. بدون شک بعد از المپیک 2020 دستمان خالی 

خواهد شد و اگر از امروز فکر نکنیم، کارمان سخت می شود.
 رستمی بعد از المپیک میادین بزرگی را از دست داد

سرمربی سابق تیم ملی وزنه برداری درباره عملکرد کیانوش رستمی در مسابقات 
جهانی و اینکه خیلی ها معتقد بودند تنهایی و تک روی رستمی در این رقابت ها نیز کار 
دستش داد، گفت: تک تک نفرات زحمت خودشان را کشیدند؛ وقتی من در مورد 

کیانوش صحبت می کنم همه می گویند انتقاد می کنی، اما کیانوش دوست من است 
و وقتی این اتفاقات برایش می افتد واقعا ناراحت می شوم؛ چراکه می دانم چه زحماتی 
کشیده و چه سختی هایی را تحمل کرده است تا به اینجا برسد. قهرمان و اسطوره ای 
مانند رستمی وقتی این طور ناکام می شود، ما هم غصه می خوریم. شاید برخی فکر 
کنند من خوشحال می شوم، اما به خدا این طور نیست؛ واقعا ناراحت می شوم، اما باید 

قبول کنیم تمام اینها به خاطر شرایطی است که خودش ایجاد کرده است.
انوشیروانی با اشاره به این موضوع که رستمی باید در این 3 - 4 سال اخیر به این 
نتیجه رسیده باشد که این شرایط چقدر به او لطمه زده است، گفت: درست است که او 
در المپیک ریو نتیجه خوبی گرفت، اما بعد از آن میادین بزرگی را از دست داده است. 
شاید اگر در این رقابت هایی که حضور داشته و به خصوص مسابقات جهانی امسال 
وزنه های معقول تری را می گرفت، هم می توانست مدال بگیرد و هم از نظر امتیازات 

تیمی و جایگاه تیمی به ایران کمک کند.
 کیانوش باید از اصرار بر اجرای سیستم خودش دست بردارد

وی افزود: این مسائل انتقاد نیست بلکه از روی دلسوزی اینها را می گویم. به تالاخادزه 
نگاه کنید، دیروز کاری کرد کارستان. سنگین ترین وزنه تاریخ وزنه برداری را بالای سر برد، 
اما چقدر تابع و حرفه ای رفتار کرد. او چندین سال است که بهترین وزنه بردار دنیاست، 

اما همه دیدند که چطور تابع مربیانش بود و چقدر حرفه ای رفتار کرد.
سرمربی سابق تیم ملی وزنه برداری تصرح کرد: شاید المپیک آخرین فرصت برای 
کیانوش باشد، به همین دلیل باید از این اصرار بر اجرای سیستم خودش دست بردارد، 
تنها فرصتی است که می تواند سومین مدال  ایران؛ چراکه  حداقل به خاطر مردم 
المپیکی اش را بگیرد و تبدیل به اسطوره ورزش ایران شود. او به گذشته برگردد و نگاه 

کند در چند سال قبل که تابع کادر فنی بود چه نتایج درخشانی می گرفت.
سجاد انوشیروانی خاطر نشان کرد: وقتی ورزشکاری همسو با تمام تیم باشد و در 
کنار سایر ملی پوشان تمرین کند، یقینا می تواند نتایج بهتری بگیرد. رستمی هم اگر 
می خواهد در المپیک نتیجه بگیرد باید تغییر رویه دهد و غیر از خودش کسی نمی تواند 

در این تصمیم به او کمک کند.

انوشیروانی: کیانوش باید تغییر رویه دهد

 باید خوشحال باشیم بیشتر از 2 سهمیه المپیکی در وزنه برداری نداریم

مهاجم سابق منچستریونایتد عنوان کرد دیگر هیچ تیمی از این تیم نمی ترسد. او همچنین درباره تاتنهام 
نیز به اظهار نظر پرداخت.

به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، دمیتار برباتوف مهاجم بلغاری سابق تاتنهام و منچستریونایتد درباره 
افول شیاطین سرخ گفت: دیگر هیچ تیمی از یونایتد نمی ترسد. تیم ها به نتایج یونایتد توجه می کنند و البته 
جایگاهی که این تیم در جدول رده بندی در چند سال اخیر داشته است و پیش خودشان می گویند این 
شانس را دارند تا از یونایتد امتیاز بگیرند. یونایتد باید طوری بازی کند که تیم ها وقتی به اولدترافورد می آیند 
در همان تونل خودشان را ببازند نه اینکه تیم های ضعیف جلوی یونایتد عرض اندام کنند و در زمین این تیم 

بازی کنند.
دمیتار برباتوف بلغاری مدت ها در تاتنهام و منچستریونایتد بازی های خوب و به یادماندنی در لیگ برتر 
انگلیس داشت. او یکی از مهاجمان خارجی موفق در لیگ جزیره بود. برباتوف مدتی در لیگ یونان بازی کرد 
و توانست فرصت بازی در لیگ این کشور را نیز به دست بیاورد. او همچنین درباره نتایج ضعیف تاتنهام نیز 
گفت: من فکر می کنم شایعه رفتن پوچتینو به رئال مادرید تمرکز او را به هم زده و با تیم آشفته ای در تاتنهام 

روبرو هستیم که نظم خاصی ندارد. تاتنهام نیز نیاز به دگرگونی دارد.

دروازه بان ایتالیایی با حضور در ترکیب اصلی 
یوونتوس در دیدار برابر اسپال رکورد خاصی را به 

نام خود ثبت کرد.
یوونتوس عصر روز )شنبه( در هفته ششم سری 
آ ایتالیا برابر اسپال قرار گرفت. جانلوئیجی بوفون 
در ترکیب اصلی یوونتوس حضور داشت و توانست 
تاریخ سازی کند. دروازه بان ایتالیایی رکورد بازی 
های رسمی را شکست و پائولو مالدینی را پشت 
سر گذاشت. او نهصد و سومین بازی باشگاهی 
را با یوونتوس تجربه کرد. بوفون اکنون یک رکورد 
دیگر پیش رو دارد. دروازه بان ایتالیایی تاکنون 
642 بازی در سری آ انجام داده است و با رکورد 

مالدینی تنها پنج بازی فاصله دارد.

تاریخ سازی بوفون با یوونتوسبرباتوف:  دیگر هیچ تیمی از یونایتد نمی ترسد

با  بازی  اتفاقات  به  اشاره  با  سپاهان  فوتبال  تیم  سرمربی 
پرسپولیس و شعار هواداران علیه وی، گفت: شاید آقایان نمی 
توانند این را تحمل کنند و دنبال مربی ای هستند که برایشان آرزوی 

قهرمانی کند!
امیر قلعه نویی سه روز بعد از بازی پرسپولیس و سپاهان با اشاره به 
یکسری اتفاقات این مسابقه و شعار هواداران پرسپولیس علیه وی، 

درباره شرایط کار مربیان ایرانی در تیم ملی صحبت کرد.
نمی خواستم سرمربی تیم ملی شوم!

امیر قلعه نویی با اشاره به اتفاقاتی که زمان سرمربیگری اش در 
تیم ملی فوتبال افتاد، گفت: یک روز کیومرث هاشمی هفت صبح 
تماس گرفت و گفت شما سرمربی تیم ملی شوید. گفتم خیر؛ من 
با استقلال بعد از سه سال قهرمان شدم و دوست دارم با این تیم به 
جام باشگاه های آسیا بروم. آقای هاشمی گفت که بنده به تیم ملی 
کمک کنم که من هم  گفتم کمک کردن با برنامه محور بودن فرق 
می کند. یک مربی تیم ملی در شرایط عادی از یک جام جهانی تا 

جام جهانی فرصت می خواهد تیمش را بسازد.
دو گروه سیاسی زمان سرمربیگری من به جان هم افتادند

وی افزود: زمانی که من سرمربی تیم ملی بودم دو گروه سیاسی 
به جان هم افتادند، فوتبال تعلیق شد و اتفاقاتی از این دست. با این 
حال تیم ما در رنکینگ آسیا اول بود و در تاریخ هم جزو تیم هایی 
بودیم که بیشترین گل زده را داشت و در نهایت با پنالتی به کره 

جنوبی در جام ملت ها باخت.
تیم ملی را با قرارداد آنچنانی به مربی خارجی دادند!

سرمربی تیم سپاهان ادامه داد: بعد فضا را با هشت سال زمان در 
اختیار یک مربی خارجی قرار دادند که اتفاقا ما موافق این هستیم 
و باید همینطور باشد؛ با قراردادهای آنچنانی. این چه نگاهی است 
به مربی ایرانی؟ مربی ایرانی استقلال را قهرمان ایران و پنجاهم 

جهان کرده است.
مربیان ایرانی را دادگاهی کردند

قلعه نویی یادآور شد: اگر همان زمان حق و حقوقم را می دادند 
می شد 500 هزار دلار بود ولی الان 70 هزار دلار شده است. برای 
مربیان دیگر مثل حسین فرکی، علی دایی، مجید جلالی و یحیی 
گل محمدی هم بستر فراهم نبوده است. یکسری آدم ها 10 سال 

پدر مربی ایرانی را درآوردند و مربیان را دادگاهی کردند.
ماجرای گلایه مهدوی کیا از پاداش تیم ملی

سرمربی پیشین تیم ملی خاطرنشان کرد: وقتی در سئول با تیم 
کره جنوبی مساوی کردیم مبلغی را دادم که بعنوان پاداش بین 
بازیکنان تقسیم کنند. مهدوی کیا کاپیتان تیم ملی گفت وقتی 
به کره جنوبی باختیم ٥ هزار دلار پاداش گرفتیم ولی برای این 
مساوی اینقدر پول می دهید؟ شرایط فدراسیون را برای مهدوی 
کیا توضیح دادم و اینکه دو گروه به جان هم افتاده بودند که قلعه 
نویی سرمربی باشد یا نباشد. اسم خودم را هم در لیست پاداش 

قرار نداده بودم. باید نگاهمان عدالت محور باشد.
بگویم آرزویم قهرمانی فلان تیم است توهین نمی شنوم!

وی که با برنامه »سلام صبح بخیر« گفتگو می کرد، درباره اینکه 
به نظر می رسد شعار هواداران در ورزشگاه علیه او تبدیل به یک 
شوخی شده است، گفت: اگر یک مربی بخواهد فوتبال بازی کند 
این حرفها را می زنند. ما گل اول را با فوتبال خوب و کلاسیک زدیم. 
سرعت بازی هم به نظرم خوب بود. حتی می توانستیم گل سوم را 
هم بزنیم. چرا باید یک مربی توهین بشنود؟ حتما باید در 6 بازی 
18 امتیاز بدهم و بگوید آرزویم این است فلان تیم قهرمان شود؟ آیا 
یک مربی حق دارد وقتی جایی مسئولیت دارد برای تیم دیگری 
آرزوی قهرمانی کند؟ این کجای فوتبال است؟ وقتی من مربی 
تیم های دیگر بودم دوبار قهرمانی را از استقلال گرفتم. این شرف 

فوتبال است.
در هر تیمی بودم، مطرح و مدعی بوده

سرمربی سپاهان با بیان اینکه در بازی با پرسپولیس حتی یک 
سوت 50 - 50 هم به نفع سپاهان زده نشد، خاطرنشان کرد: باید 
دنبال قشنگی های فوتبال باشیم. برد و باخت تمام می شود. نمی 
دانم این حرفها از کجا در می آید. خوشحالم در هر تیمی بوده ام 
در جدول مطرح بوده و بیشترین گل زده و آقای گل داشته است. 
شاید آقایان نمی توانند این را تحمل کنند و دنبال مربی ای هستند 

که برایشان آرزوی قهرمانی کند!

نادری را من از مقاومت تهران آوردم
قلعه نویی تاکید کرد: شش، هفت بازیکن پرسپولیس شاگرد 
خودم بوده اند. از سید جلال گرفته تا کنعانی زادگان کمال کامیابی 
نیا را در مس بازی دادم. انصاری. همینطور علی علیپور، سروش 
رفیعی، احمد نوراللهی با من کار کرده اند. محمد نادری را خودم از 

مقاومت تهران آوردم. نرویم دنبال این حرفها.

کنایه قلعه نویی به هواداران پرسپولیس؛
آقایان دنبال مربی ای هستند که برایشان آرزوی قهرمانی کند

احسان صدری *

 سرمربی تیم ملی فوتسال ایران با اشاره به باخت سنگین این تیم مقابل روسیه، گفت: 
ناهماهنگ بودیم و این شکست یک تلنگر جدی به ما بود.

سیدمحمد ناظم الشریعه با اشاره به حضور تیم ملی فوتسال ایران در تورنمنت کاسپین 
و کسب یک پیروزی، یک تساوی و یک باخت گفت: بعد از سال 2018 این تقریبا اولین 
تورنمنتی بود که تمام بازیکنان را دور هم جمع کردیم. بازیکنان را مدتی از نزدیک ارزیابی 
نکرده بودیم. این تورنمنت بهترین رقابت هایی است که برای دومین بار در آن حاضر 
شدیم. البته سال گذشته وقتی قزاقستان نتوانست میزبانی را قبول کند، با رایزنی روسیه به 

اسلواکی رفتیم و آنجا هم محک خوبی خوردیم.

قزاقستان را به سختی بردیم
وی افزود: ایراد اصلی ما در این مسابقات که آنرا قبل از شروع بازی ها پیش بینی می 
کردم، ناهماهنگی بازیکنان بود. بازیکنان باید زیر فشار و در بازی های سنگین محک می 
خوردند. قزاقستان چند بازیکن برزیلی داشت ولی در این بازی سخت توانستیم 2 بر یک 
پیروز شویم. مقابل آذربایجان هم دو گل عقب افتادیم. این تیم هم چند بازیکن برزیلی 
داشت و تمرکزشان روی این بازیکنان بود. مشخص بود که ایراداتی داریم ولی بازی را به 

تساوی کشاندیم و حتی در لحظات پایانی می توانستیم برنده باشیم.
با شرایط نامرتب مقابل روسیه قرار گرفتیم

سرمربی تیم ملی فوتسال با اشاره به باخت سنگین مقابل روسیه و دلایل این شکست 
تصریح کرد: چند بازیکن ما از جمله حسن زاده، اسماعیل پور، توکلی، طیبی به خاطر 
تعطیلی لیگ های خارجی مدتی بود که بازی نکرده بودند. از سوی دیگر قرار بود مسابقه 
اما ساعت 15 یکباره اعلام کردند که مسابقه به خاطر پخش  ساعت 19 شروع شود 
تلویزیونی یک ساعت زودتر برگزار می شود. برنامه استراحت و تغذیه تیم طبق ساعت 19 

پیش بینی شده بود اما همه چیز تغییر کرد و با شرایط نامرتب وارد این مسابقه شدیم.
بازیکنان کُند بودند

ناظم الشریعه تاکید کرد: طیبی و احمدی به خاطر محرومیت در این مسابقه حضور 
نداشتند. در لحظات ابتدایی مسابقه گل خوردیم بازیکنان به خاطر اتفاقاتی که گفتم، کُند 
بودند. البته به بازیکنان جوان هم میدان دادیم ولی به خاطر تغییر برنامه، بدن بازیکنان 

خالی کرده بود.
به رکورد نباختن فکر نکرده بودم

وی درباره شکسته شدن رکورد 31 بازی بدون باخت تیم ملی فوتسال، یادآور شد: به این 
موضوع خیلی فکر نکرده بودم. پیشرفت فوتسال مهمتر از این مسائل است. این باخت 

سنگین شاید تلنگری بود برای ما که باید با شرایط کاملا آماده به میدان برویم. برای بازی با 
روسیه فقط 10 بازیکن داشتیم. در مجموع با 14 بازیکن در این تورنمنت حاضر شدیم اما 
خود روسیه 16 بازیکن آورده بود. پنج بازیکن اصلی این تیم در بازی با آذربایجان استراحت 
کردند تا مقابل ما مشکلی نداشته باشند. داوری هم یک مقدار بد بود. به هر حال آدم باید در 
تمام شرایط قرار بگیرد و این موضوعات را تجربه کند. نمی گویم وحشتناک اما خوب است 

که ایرادات را بدانیم. باید بیشتر تمرین کنیم و با هماهنگی به میدان برویم.
شرایط ملی پوشان در باشگاه ها متفاوت است

»شاکله تیم ملی فوتسال بازیکنانی هستند که حدود چهار سال کنار هم بازی می کنند. 
چرا بعد از گذشت چهار سال هنوز بحث ناهماهنگی ملی پوشان مطرح است؟« ناظم 
الشریعه در پاسخ به این سئوال، گفت: بازیکنان تیم ملی در باشگاه های مختلف، با مربیان 
متفاوت و افکار گوناگون بازی می کنند. شاید یک بازیکن در تیم ملی عقب گیر باشد اما 
مربی باشگاهی او را در پست دیگری به کار بگیرد. چیزی که ما در تیم ملی از بازیکنان می 
خواهیم متفاوت از باشگاه ها است و برای همین می گویم باید هماهنگی ایجاد شود. علاوه 
بر این، بازیکنانی که کنار ملی پوشان در رده های باشگاهی بازی می کنند، متفاوت از تیم 

ملی هستند. نیاز به تمرین بیشتری داریم تا تیم به هماهنگی برسد.
»فیفادی ها« گریبانگیر فوتسالمان شده است

سرمربی تیم ملی فوتسال درباره مهمترین دغدغه هایش بعد از تورنمنت روسیه، اظهار 
کرد: باید روی کارهای دفاعی بیشتر کار کنیم. همانطور که گفتم نیاز به تمرین داریم. 
متاسفانه فقط در »فیفادی« می توانیم تمام بازیکنان را در اختیار داشته باشیم. این فیفادی 
ها گریبانگیر فوتسال ما شده است. جالب اینجاست که حتی مرحله مقدماتی جام ملت 
های آسیا هم در فیفادی نیست هرچند که در نظر داریم تیم جوانی را به این مسابقات 

ببریم.

ناظم الشریعه:

باخت سنگین به روسیه تلنگر بود
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دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین گفت:  روایت داریم مومن باید همیشه در حالت 
خوف و رجا باشد. احزاب سیاسی هم باید اینطور باشند. اما برخی اصولگرایان خود را 

پیروز انتخابات می  دانند و به دلیل همین اطمینان ممکن است به خودشان ببازند.
»محمدرضا باهنر« در پاسخ به پرسشی درباره استفاده برخی چهره ها از تریبون های 
عمومی چون صداوسیما و منابر برای حمله به دولت و مجلس گفت: امام جمعه شهری 
چیزی می گوید چون منسوب به اصولگرایی است از من می پرسند چرا فلان کس این 

حرف را زده است؟ این موضوع ارتباطی با من ندارد!
وی افزود: پای منبر علی رضا پناهیان می نشینم برخی بحث های علمی او را استفاده 
می کنم، ولی اگر بخواهم با پناهیان مناظره کنم خیلی حرف دارم. بر سر جریان شفافیت 
آرای نمایندگان، خیلی تعجب کردم که این منبری اهل مطالعه و تحلیل از واژه های 

سبک و نامناسب علیه یک نهاد استفاده کند.  
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با بیان این که با شناختی که از شخصیت آقای 
پناهیان دارم باور نمی کردم این حرف ها را وی زده باشد، اظهارداشت: در موضوع 
شفاف سازی رای نمایندگان مواضعی عکس پناهیان دارم و معتقد هستم مخفی بودن 
رای در دنیا فلسفه ای دارد. چرا آرای مردم در انتخابات مخفی است؟  چون هر فرد 
می تواند آزادانه رای دهد. اشکالی ندارد هر کس رای خود را علنی کند ولی کسی را 

نمی توانیم به این کار وادار کنیم.
وی در گفت وگو با ایرنا با طرح این پرسش که چرا آرای شورای نگهبان و یا اعضای هیات 
دولت از تریبون ها منتشر نمی شود، یادآور شد:  پیش خودم حساب کردم نماینده ای که 
می خواهد رای علنی بدهد وقتی به خانه می رود همسرش می پرسد امروز چرا اینطوری 
رای دادی یا ندادی و از خانواده گرفته تا امام جمعه ... از او سوال می کنند،   لاجرم 

نماینده برای رای دادن باید همه این محاسبات را انجام دهد.
این فعال اصولگرا عنوان کرد: خیلی نماینده ها رای خودشان را نشان می دهند یا 
موافق یا مخالف حرف می زنند اما عده ای هم نمی خواهند رای خود را علنی کنند. 
مخالف شفافیت آرا هستم ولی اشکالی در شفافیت نمی بینم این بحث می تواند در 
تریبون های دانشگاهی و تحقیقاتی مطرح شود. با توهین و دعوا و محکوم کردن که 

مشکل حل نمی شود.  
مخالف حضور زنان در ورزشگاه ها نیستم

باهنر درباره حضور زنان در ورزشگاه ها گفت: »اصلا مخالف نیستم«  اما متاسفانه 
در کشور بیشتر مواقع حاشیه بر متن غلبه می کند و متاثر از فضای مجازی و شاید هم 
گروه های سیاسی یکسری مسائل جای موضوعات ضروری و اساسی چون گرانی و 

بیکاری به عنوان اولویت کشور مطرح می شود.
وی ادامه داد: بر سر ورود زنان به ورزشگاه ها با فشار فدراسیون بین المللی فوتبال 
و همچنین ملاحظات مذهبی و فرهنگی ... مواجه هستیم اکنون به شکل میدانی 

نظرسنجی کنید ببینید مشکلات اساسی مردم حضور زنان در ورزشگاه ها است؟  
درمورد سی اف تی و پالرمو فعلا تصمیمی نمی گیریم 

باهنر درباره سرنوشت دولایحه »سی اف تی« و »پالرمو« در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام گفت: در مجمع چندین جلسه در این باره بحث های سنگینی انجام شد و هم 
اکنون مجمع به این جمع بندی رسیده که فعلا مصحلت نیست دراین باره تصمیمی 

گرفته شود.
وی اظهار داشت: آنها در هر دوره ای فرصتی می دادند و تهدید می کردند در لیست 
سیاه قرار می گیریم. ما هم می گفتیم از 40 مطالبه به 27 تا 28 مورد پاسخ دادیم و 
شما چه گامی بر می دارید؟  منتظر این هستیم ببینیم اروپا چه گام های رو به جلویی بر 
می دارد و بعد ما گام های بعدی را بر می داریم. بنابراین مصلحت را در این می بینیم که 

فعلا بررسی های بیشتری انجام شود.  
اختلافات اصولگرایان مهندسی شده نیست

باهنر درباره واقعی بودن اختلافات میان اصولگرایان، چنددستگی مهندسی شده 
میان آنها و این گفته غلامرضا مصباحی مقدم سخنگوی جامعه روحانیت مبنی بر اینکه 
»در انتخابات مجلس نهم اصولگرایان به دلیل آنکه رقیبی نداشتند برای بالا بردن شور 
انتخاباتی حرکت های جداگانه ای را آغاز کردند«، گفت: انتخابات چیزی جز رقابت 

نیست قاعدتا اگر در هر انتخابات، رقابتی وجود نداشته باشد.
وی با بیان اینکه اختلافات میان اصولگرایان مهندسی شده نیست، ادامه داد: این 
موضوع را از مصباحی مقدم باید بپرسید اما اگر این ادعا درست باشد فقط در یک مجلس 
)نهم( وجود داشته است مجلس هشتم یا دهم چی؟ اگر اختلافات مهندسی شده بود 
که می توانستیم با یک »سوت«  همه اصولگرایان را دور هم جمع کنیم و وحدتی را به 

وجود بیاوریم.
این فعال سیاسی افزود: بارها گفته ام اشکال اساسی اصلاح طلبان و اصولگرایان 
این است که به معنای واقعی حزب فراگیر، پاسخگو و در چارچوب قانون نداریم. حزب 
زیاد داریم اما این احزاب همچون جزایر کوچکی هستند که جدا از هم کار می کنند و 
موقع انتخابات دم از وحدت می زنند شورایی به وجود می آید. اما اینکه به این وحدت 
می رسیم یا نمی رسیم به موارد زیادی بستگی دارد گاهی کم یا بیش به وحدت می رسیم. 

در ائتلاف ها ممکن است 80 درصد به تفاهم برسیم اما چون هدفگذاری ما وحدت 
صددرصدی است به ناچار باید با تک تک احزاب مذاکره و آنها را قانع کنیم و این کار 

را سخت می کند.  
باهنر یادآور شد: کرمان 2 کرسی برای نمایندگی مجلس دارد یک دفعه 20 نامزد ثبت 
نام می کنند و می گویند اصولگرا هستند. ما هم سبک و سنگین می کنیم سرانجام از 
میان آنها دوتن را انتخاب می کنیم مابقی هم به سادگی قانع نمی شوند و می گویند شما 
در تهران برای خودتان تصمیم می گیرید و ما کار خودمان را می کنیم و این افراد باعث 

می شوند "خودشان به خودشان" ببازند.  
وی اضافه کرد: در هر انتخابات ما این مشکل را داریم و 70 تا 80 درصد انرژی و وقت 
خودمان را صرف تفاهم های داخلی می کنیم. این دوره هم تفاوتی با قبل ندارد تلاش ها 
شروع شده و داریم کار می کنیم امید داریم به وحدت حداکثری برسیم. مرحوم آیت 
الله محمدرضا مهدوی کنی می گفت، وحدت مدنظر ما ایدئولوژیک و سیاسی نیست 
بلکه ائتلافی میان نزدیکان فکری است و این به معنای عدول از مواضع خودمان نیست.   
باهنر گفت: فرض کنید اصولگرایان در یک ستون صدمتری پشت هم ایستاده اند 
آنهایی که در 10 متر اول و آخر این ستون ایستاده اند  همگی اصولگرا هستند اگر 
به اصولگرایان ابتدای ستون بگوئید "کلاه بیاور، سر می آورند" بنابراین اصولگرایان 
می توانند باهم اختلاف داشته باشند در این صف صدمتری هر فردی می تواند با نفر 

بعدی یا قبلی خود اختلاف نظر داشته باشد.  
باید تک تک اصولگرایان را قانع کنیم

باهنر گفت: در جبهه پیروان خط امام )ره( و رهبری که متشکل 18 حزب است وقتی 
برای گفت وگو دور هم جمع می شویم گاه مباحث ما به جر و بحث کشیده می شود. 
سعی می کنیم به تفاهم برسیم و اگر نتوانستیم همدیگر را قانع کنیم بر مبنای ضابطه، 
اقلیت باید مقابل رای اکثریت تمکین کند. اصولگرایان به دلیل آنکه حزب نیستند اقلیت 

از اکثریت تبعیت نمی کند و باید تک تک آنها قانع بکنیم.  
وی افزود: جامعه روحانیت به عنوان میدان دار، علاقه مند به مدیریت اصولگرایی برای 
رسیدن به وحدت است اما جاهایی زورش نمی رسد. اما اگر به شکل نقطه ای در پی 
چیستی اختلافات جبهه پیروان با جبهه پایداری یا اختلاف جامعه روحانیت مبارز کشور 

با حزب موتلفه اسلامی  هستید زیاد پیگیری نکنید چون این اختلافات وجود دارد.  
رئیس جبهه پیروان خط امام )ره( و رهبری خاطرنشان کرد: از این رقابت های درون 
جناحی در بسیاری کشورها وجود دارد مثلا 10 نامزد از حزب دموکرات آمریکا برای 
انتخابات ریاست جمهوری باهم رقابت می کنند و سرانجام یک تن به عنوان نامزد نهایی 
برگزیده می شود این به معنای آن نیست که 9 نفر دیگر قانع شدند بلکه ضابطه حزبی 

می گوید باید کنار بروند.  
جمنا گام مثبتی برای اصولگرایی بود

باهنر افزود: گام مثبتی که سال 96 در مقایسه با سال 92 برداشتیم این بود که خلاف 
عقیده بعضی ها که باور دارند جمنا )جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی( در انتخابات 
شکست خورده است می گویم جمنا اتفاقا گام بسیار مثبتی برداشت. سال 92 چهار 
نامزد اصولگرا داشتیم که هر کدام میان 10 تا  15 درصد رای آوردند اما حسن روحانی 
هم با 50.05 درصد به رئیس جمهوری انتخاب شد. تنها نامزد ما )ابراهیم رئیسی(   40 
درصد رای آورد. به رغم آنکه محمدباقر قالیباف در آن دوره رغبتی به کناره گیری نداشت 
اما تبعیت کرد. مهم این است که اگر قالیباف از انتخابات کنار نمی رفت آرا میان وی و 
رئیسی تقسیم می شد که این نوعی شکست محسوب می شد. نمی خواهم قضاوتی 

داشته باشم برخی می گویند اگر قالیباف کنار نمی رفت آرا بیشتر می شد.  
وی اظهار داشت: یکی از مشکلات استقرار نظام حزبی در ایران، فعالان سیاسی 

هستند آنها منافع حزب را می خواهند ولی هزینه آنرا نمی خواهند بپردازند.
احزاب در کشورهای دموکراتیک همه کاره نیستند 

باهنر عنوان کرد: قبول ندارم نوع حکومت در ایران مانع فعالیت حزبی است. بعضی ها 
شاید به دلیل مطالعه کم فکر می کنند احزاب در کشورهای دیگر به ویژه کشورهای 
باسابقه دیرین دموکراسی همه کاره هستند در حالی که اینطور نیست. اگر بر روی تک 
تک کشورها مطالعه میدانی کنیم متوجه می شویم مقام هایی بالای سر احزاب وجود 

دارد.
وی افزود: خیلی ها تصور می کنند ملکه انگلیس فردی است که کاری به حکومت 
ندارد در حالی که این گونه نیست او همه سیاست های کلی و کلان انگلیس را تعیین 
می کند. احزاب در چارچوب ترسیم شده توسط ملکه می توانند فعالیت کنند. به تازگی 
بوریس جانسون نخست وزیر انگلیس بر سر ماجرای برگزیت می خواست مجلس را 

منحل کند باید این کار را با نظر ملکه انجام دهد و هیچ حزبی این قدرت را ندارد.  
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطرنشان کرد: تصور کنید فردی کمونیست 
برای نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری 2020 آمریکا ثبت نام کند. "او را آن چنان لوله 
اش می کنند که تا هفت نسل بعدش جرات این کار را نداشته باشد" یکی از سیاست های 
هیات حاکمه آمریکا حمایت بی چون و چرا از صهیونیست ها است. فکر می کند فردی 
می تواند نامزد ریاست جمهوری شود که حامی صهیونیست ها نباشد؟ بنابراین در کشور 

ما هم احزاب و یا نامزدهای انتخابات هم باید برنامه های آنها در چارچوب سیاست های 
کلی نظام باشد.

مجلس ایران مشورتی نیست
باهنر گفت: خیلی از نهادها را از غرب گرفتیم ما که در اسلام تفکیک قوا نداریم. به طور 
مثال درباره مجلس آیه ای پیدا کردیم تحت عنوان"و امر هم شورا بینهم" حال آنکه عبارت 
شورا در متون دینی به شورای مشورتی اشاره دارد در حالی که مجلس ما مشورتی نیست 
بلکه تصمیم می گیرد و همه موظف به اجرای آن هستند. روزهای نخست پیروزی انقلاب 
اسلامی حتی در ترجمه انگلیسی آن در قانون اساسی اشکالی پیش آورده بود خارجی 
ها فکر می کردند مجلس مشورتی ایران مانند مجلس کویت و عربستان است در حالی 
که حضرت امام )ره( فرمودند مجلس در راس امور است. کسی با دقت قانون اساسی را 

بخواند متوجه می شود تمام اختیارات کشور دست مجلس شورای اسلامی است.     
وی اضافه کرد: یک اصل قانون اساسی مربوط به فعالیت احزاب است که در آن تحزب 
را آزاد دانسته و اینکه هیچ شهروندی را نمی توان ملزم به عضویت یا منع در حزبی کنیم. 
اما قانون اساسی یک چیزی کم دارد که باید در آینده اصلاح شود و آن این است که 

کنشگران سیاسی به فعالیت حزبی تن نمی دهند.
رای نمایندگان مجلس دهم شناور است

باهنر خاطرنشان کرد:  محمدرضا عارف رئیس فراکسیون امید مجلس دهم انسان 
محترمی است و به او احترام می گذارم در همین مجلس 140 نفر از نردبان لیست امید 
استفاده کردند و به مجلس راه یافتند ولی وقتی عارف در مجلس نامزد می شود 104 
نفر به او رای می دهند آن 36 نفر کدام نمایندگان هستند که از نردبان امید بالا می روند 

و بعد زیر نردبان می زنند؟
وی ادامه داد: حزب ضابطه ای دارد حزب از یک نامزد حمایت می کند او را به مجلس 
می فرستد اما این فرد در مجلس موظف است از مواضع حزب حمایت کند. برخی این 
را دیکتاتوری حزبی می دانند حزب در درون خودش دموکراتیک تصمیم می گیرد خواه 
همین نماینده ای که با کمک حزب به مجلس رفته مخالف برخی تصمیمات حزب باشد 
باید به نظر اکثریت حزب احترام بگذارد. دیکتاتوری اکثریت همه جا رایج است در هر نهاد 
دموکراتیکی تبعیت از خواست اکثریت وجود دارد. نماینده هفت دوره مجلس شورای 
اسلامی اظهار داشت: فراکسیون های سیاسی مجلس را ببینید، جالب اینجاست 
که نمایندگان در فراکسیون ها شناور هستند. اینکه نامزدی که با حمایت یک حزب به 
مجلس راه یافته می تواند حزبش را تغییر دهد ولی این تغییر برای او خیلی هزینه دارد. 
اینطور نیست که "از هر طرف باد آمد گندم هایش را به باد دهد" باید هزینه اش بپردازد 

اما در اینجا آزاد است و 290 نفر نماینده مجلس شناور هستند.
در انتخابات لیست )جریان( سومی وجود نخواهد داشت 

باهنر درباره ادعای شکل گیری جریان سوم توسط برخی فعالان سیاسی گفت: تغییر 
اسم ها به دلیل نبودن احزاب ثابت و منسجم است به طور مثال یک روز در پی وحدت 
اصولگرایی هستیم روز دیگر جامعتین و جمنا را تشکیل می دهیم. تشکلی چون 
آبادگران یا جبهه پایداری هیچ موقع نگفتند اصولگرا نیستیم بلکه خود را اصولگرای 

واقعی می دانند.  
وی یادآور شد: در مجلس اول شهید بهشتی و حزب جمهوری اسلامی و جامعه 
روحانیت و جامعه مدرسین همگی یکطرف بودند و طرف دیگر را مخالفان خط امام )ره( 
مانند لیبرال ها، منافقین و ابوالحسن بنی صدر را تشکیل می دادند.   در آن دوران گروهی 
تشکیل شد که  می گفتند بهشتی و بنی صدر قدرت طلب هستند ما می خواهیم خط 
سوم را تاسیس کنیم و به خط سوم مشهور شدند. این جریان بعدها به نحله های مختلفی 
تقسیم شدند که برخی از آنها چنان تندرو شدند که به جریان مهدی هاشمی نزدیک 

شدند و در اصفهان آدم کشتند و اعدام شدند.  
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: سال 76 رئیس ستاد انتخاباتی 
علی اکبر ناطق نوری بودم. محمد خاتمی، محمد محمدی ری شهری و سید رضا زواره 
ای هم در آن انتخابات حضور داشتند. برخی هم برای ری شهری حزب تشکیل داده 
بودند که تحت عنوان "جمعیت دفاع از ارزش های انقلاب اسلامی" از افرادی چون 
احمد پورنجاتی و روح الله حسینیان تشکیل شده بود. چون یکطرف انتخابات خاتمی 
)چپ( و طرف دیگر ناطق نوری )راست( بود در جلسات به آنها می گفتم می خواهید 

چکار کنید؟
باهنر اضافه کرد: استدلال ظاهری آنها این بود که می گفتند در کشور  15 درصد 
اصلاح طلب و 15 درصد هم اصولگرا وجود دارند و 70 درصد این دو جریان را قبول 
ندارند ما در پی رای آنها هستیم. به شوخی به آنها می گفتم مگر شما 70 درصد رای 
ندارید پس چرا دنبال تبلیغات هستید؟ می گفتند می خواهیم این تعداد را بیشتر کنیم. 

"بعد آقای ری شهری میان 4 نفر پنجم شد یعنی از آرای باطله هم کمتر رای آورد"
وی افزود: آن زمان گفتم و الان هم می گویم درست است رای 70 درصد خاکستری 
تا یک درصد هستند و 70 درصد نیستند" در  آنها "70  این است  اما اشکال  است 
بنگاه های اقتصادی هم اگر فردی بلوک رای 15 درصدی داشته باشد کل شرکت متعلق 
به اوست آن 85 درصدی که در بورس توسط یک میلیون نفر خریداری شد 85 درصد 

سهام و یک شخصیت حقوقی 15 درصد را دارد.
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین اظهار داشت: تجربه 10 مجلس را داریم همیشه 
افرادی بودند که گفتند "نه این و نه آن" اما در نهایت اکثریت این مجالس را اصلاح طلبان 

یا اصولگرایان تشکیل دادند و جریان سومی نداشتیم.  
باهنر یادآور شد: برخی می گویند چرا مجلس دهم اینقدر ضعیف است به آنها می گویم 
در همین مجلس، شخصیت های قوی، مجرب و پارلمانتاریسم زیادی داریم اشکال 
مجلس دهم این است که فراکسیون اکثریت ندارد و فراکسیون های آن بعضا شناور است. 

معمولا در دنیا، دولت ها و مجالس ائتلافی نمی توانند قوی ظاهر شوند.  
وی تاکید کرد: اینکه برخی می گویند در این دوره ممکن است جریان سومی بر سر کار 
بیاید این جریان سه دهه علاقه مند است بیاید. مخالف شکل گیری جریان جدید نیستم 
و از خدا می خواهم حزب سوم قدرتمندی شکل بگیرد اما این ساختار هنوز به وجود 
نیامده است. شاید 70 درصد آرای خاکستری داشته باشیم ولی خواهید دید آخرش 
دو لیست در تهران با هم رقابت می کنند. شاید لیست های مختلفی مطرح شود ولی  

لیست سومی وجود نخواهد داشت.  
اطمینان از پیروزی در انتخابات نقطه ضعف اصولگرایان است

باهنر در پاسخ به پرسشی درباره احتمال پیروزی اصولگرایان در انتخابات دوم اسفندماه 
مجلس شورای اسلامی گفت: این موضوع هم هشداری به دوستان و هم امید دادن به 
رقبا است. متاسفانه شماری از اصولگرایان تصور می کنند چون مجلس و دولت موفق 
نبوده اند، این دوره نوبت ماست. بزرگترین نقطه ضعف این است که اصولگرایان تصور 

کنند این دوره برنده هستند.
وی افزود: روایت داریم که مومن همیشه باید در حالت خوف و رجا باشد بنابراین احزاب 
سیاسی هم باید در حالت بیم و امید باشند.  از یکطرف ناامید  و از طرفی هم مطمئن 
به پیروزی نباشند. اصولگراها ممکن است به دلیل همین اطمینان "به خودشان ببازند" 

بنابراین باید تلاش کنند و مدبرانه عمل کنند.

انفعال هیات نظارت بر نمایندگان صدای همه را درآورد

نظارتِ نمایندگان بر خود، در پیچ رفاقت و 
تعارفاتِ پارلمانی

سال 89 بود که بحث نظارت بر نمایندگان مجلس در دیدار نمایندگان مجلس هشتم 
با رهبر معظم انقلاب از سوی ایشان مطرح شد، بعد از آن و در سال 91 بود که قانون 
نظارت مجلس بر رفتار نمایندگان تصویب و در پی آن هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 
تشکیل شد، هیاتی که مهم ترین دستور کارش نظارت بر امور مربوط به نمایندگان در 

دوران نمایندگی تعریف شد.
 امروز اما و با گذشت 7 سال از تشکیل آن، فعالیت هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 
در سیبل انتقادات قرار گرفته به طوریکه گفته می شود اقدامات این هیات تاکنون 
خروجی قابل قبولی نداشته به طوریکه افکار عمومی شاهد واکنش موثری از سوی 

این هیات در برخورد با پرونده هایی که به آن ارجاع شده نبوده است.
هیات نظارت بر رفتار نمایندگان در حالی وظیفه نظارت بر عملکرد نمایندگان 
مجلس را بر عهده گرفته که ترکیب آن را "یکی از نواب رئیس، روسای کمیسیون های 
قضایی وحقوقی و اصل نود و چهار نفر از نمایندگان" تشکیل می دهند؛ همین نظارت 
نمایندگان بر نمایندگان، هیات را از مسیر اصلی عملکردی خود منحرف کرده است. 
موضوعی که مسعود پزشکیان رئیس هیات نظارت بر رفتار نمایندگان هم در گفت و 
کویی آن را تایید کرده و گفته است: »ساختار در هیات نظارت بر رفتار نمایندگان، 
نظارت نماینده بر نماینده است که از نظر علمی این شدنی نیست؛ علت اینکه بسیاری 
از مشکلات حل نمی شود همین است، مثلًا ما پزشکیم و می خواهیم برای خودمان 
تصمیم بگیریم، معلوم است که کاری انجام نمی دهیم که خودمان زیاد خراب شویم.«

هیات نظارت تحت تاثیر فضای رفاقت
علاوه بر ترکیب اعضای هیات نظارت که به محل انتقاد تبدیل شده است، ساختار 
عملکردی این هیات هم در نوک پیکان حملات قرار دارد به طوریکه گفته می شود 
عملکرد این هیات بیشتر تحت تاثیر رفاقت ها و فضای همکاری قرار گرفته تا اجرای 
عدالت. تعیین تکلیف نشدن پرونده های ارسالی به هیات نظارت، اطاله در رسیدگی ها 
و مماشات در بررسی پرونده ها از مصادیقی است که گفته می شود در نتیجه رفاقت 

های موجود بین اعضای هیات نظارت با سایر نمایندگان بروز کرده است.
جواد آرین منش نماینده سابق مجلس معتقد است: »قطعا عملکرد این هیات هفت 
نفره نیازمند بررسی و مطالعه بیشتری است تا مشخص شود کارکرد هیات نظارت تحت 

تاثیر رفاقت و فضای همکاری قرار گرفته یا اینکه واقعا عدالت را اجرا کرده است.«
برخی منتقدان براین اعتقادند که برای تصمیم گیری درست، باید گروه مستقلی بر 
نمایندگان نظارت داشته باشد تا چنین شائبه هایی پیش نیاید اما اعضای هیات نظارت 
بر رفتار نمایندگان آن را غیرممکن می دانند و در توضیح علت آن می گویند: »با توجه 
به اینکه مقام معظم رهبری اذعان داشتند ترکیب هیات نظارت بر رفتار نمایندگان را 
تنها نمایندگان مجلس شورای اسلامی تشکیل دهند، نمی توانیم افرادی غیر نماینده 

به هیات نظارت بیفزاییم.«
با این حال اعضای هیات نظارت ساختار فعلی را دارای نواقصی دانسته که منجر 
به ضعف عملکرد آن شده است. علیرضا سلیمی از اعضای هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان چندی پیش با تایید این موضوع از تلاش ها برای اصلاح آیین نامه داخلی 
مجلس با هدف تغییراتی در عملکرد هیات نظارت بر رفتار نمایندگان خبر داده و گفته 
بود: »طرحی در این زمینه در حال آماده شدن است که بعد از تدوین تقدیم هیات 
رئیسه مجلس خواهد شد.: با این وجود اما تاکنون خبری از ارسال این طرح به هیات 

رئیسه مجلس نرسیده است.
انفعال هیات نظارت صدای همه را درآورد

اگرچه هیات نظارت بر رفتار نمایندگان با هدف راه اندازی مکانیزم "خود نظارتی" در 
مجلس تشکیل شد اما آنچه بیش از همه عملکرد این هیات را با انتقاداتی مواجه کرده 
انفعال در برابر موضوعات و مباحثی است که پیرامون نمایندگان مجلس مطرح می 
شود، انفعالی که باعث شده هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس عملا به هیات 
رسیدگی به شکایات تبدیل شود. منتقدان بر این نظرند همین شیوه، هیات نظارت 
را در موضع ضعف قرار داده به طوریکه امکان هرگونه ابتکار عمل را از آن گرفته است، 
این در حالی است که انتظار می رود هیات به عنوان مجموعه ای فعال و در جایگاهی 
تاثیرگذار نسبت به ایجاد شائبه ها درباره نمایندگان ورود کرده و پاسخی روشن به افکار 

عمومی بدهد.
جمالی نوبندگانی با تایید چنین نقصی در عملکرد هیات نظارت می گوید: »هم 
اکنون هیات محدود به رسیدگی به شکایات شده این در حالی است که شرایط باید 
به گونه ای باشد که حتی وقتی به هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس گزارش 
شکایتی واصل نشود و هیات از طرق مختلف متوجه انجام رفتاری شود که از سوی 
نماینده ای رخ داده و خلاف شئونات و وظایف نمایندگی است بتواند به موضوع ورود 

کرده و اقدامات پیشگیرانه داشته باشد که هم اکنون چنین نیست.«
انتقاد به محرمانه بودن گزارشات

محرمانه بودن نحوه رسیدگی و نتیجه بررسی ها نیز از دیگر مواردی است که عملکرد 
هیات نظارت بر رفتار نمایندگان را در مرکز انتقادات قرار داده است به طوریکه گفته 
می شود رفتار هیات نظارت با برگزاری جلسات پشت درهای بسته، این شائبه را ایجاد 
می کند که هیات در تلاش است تا بر اقدامات و اظهارات نادرست احتمالی نمایندگان 

سرپوش بگذارد.
مخالفان محرمانه بودن جلسات هیات نظارت بر این باورند که اطلاع رسانی از 
عملکرد هیات نظارت بر رفتار نمایندگان کورسوی امیدی از اعتقاد مسوولان به لزوم 
شفاف سازی و روشنگری را ایجاد خواهد کرد این در حالی است که اگر بنا باشد 
که هیات پشت درهای بسته جلساتی برگزار کند و رسانه ها از محتوای آن جلسات 
اطلاعی نداشته باشند یا قطره چکانی و گزینش شده به آنها اطلاعات داده شود، 
نمی توان امیدی به اصلاح رفتارهای احتمالی نادرست برخی از نمایندگان و عمل به 

توصیه "خودنظارتی" داشت.
با همه این توضیحات به نظر می رسد هیات نظارت بر رفتار نمایندگان برای بهبود 
عملکرد خود علاوه بر اصلاح آیین نامه داخلی نیازمند واکنش هایی سریع تر، صریح 
تر، قاطع تر و البته قانع کننده تر برای افکار عمومی باشد؛ وظیفه ای که تا امروز 

دیرهنگام و برای مخاطبان کمتر ملموس بوده است.

 محمدرضا باهنر: 

اصولگرایان ممکن است به خودشان ببازند

پارسال رئیس جمهور ایران از سوی دونالد ترامپ، "مرد دوست داشتنی" خوانده شد تا شاید گشایشی برای کوتاه آمدن 
ایران از مواضعش حاصل شود و امسال از سوی آمریکایی ها واسطه پشت واسطه برای دیدار دوجانبه با رئیس جمهور 
ایالات متحده روانه محل اقامت تیم دیپلماسی ایران شدند تا شاید مذاکره ای صورت گیرد؛ ترامپ در دو سال اخیر نشان 
داده که چقدر دوست دارد اولین رئیس جمهور ایالات متحده باشد که با رئیس جمهوری اسلامی ایران دیدار می کند. 

پاسخ ایران در هر دو بار قاطع و مشخص بوده: نه.
سفر پارسال حسن روحانی به نیویورک در روز یک شنبه )اول مهر97( در حالی انجام شده بود که دونالد ترامپ 
رئیس جمهور آمریکا در توئیتی روحانی را یک "مرد دوست داشتنی" خوانده و مدعی شده بود که تقاضای دیدار با 
ایرانی ها را رد کرده است. اما در سفر امسال تنها نگاهی به برخی فیلم های منتشرشده از دیدار سران کشورهای اروپایی 
با روحانی نشان می داد که این ترامپ است که با فرستادن واسطه های مختلف تلاش می کند شرایط دیدار با رئیس 
جمهوری اسلامی ایران را فراهم کند. پیغام هایی که البته خنده های تمسخرآمیز روحانی نشان از پاسخ منفی ایران به 

آنها را داشت.
رئیس جمهور پارسال برنامه فشرده کاری سه روزه خود را در سفر به نیویورک، با جلسه ای با شماری از مدیران رسانه های 
آمریکایی آغاز کرد. در بخش رسانه ای روحانی با شبکه های تلویزیونی "ان.بی.سی"، "سی.ان.ان." و "پی.بی.اس." 
آمریکا گفت وگو و با شرکت در یک کنفرانس مطبوعاتی با رسانه های خارجی در نیویورک، دستاوردهای سفر به مقر 
سازمان ملل متحد و دیدگاه های جمهوری اسلامی ایران درباره مسائل و موضوعات گوناگون منطقه ای و بین المللی 

را تبیین کرد.
رئیس جمهوری اسلامی ایران همچنین در سفر پارسال در اجلاس صلح برای بزرگداشت نلسون ماندلا شرکت و 
سخنرانی کرد. شرکت در نشست جمعی از نخبگان صاحب نظران سیاست خارجی آمریکا و حضور در نشست مشترکی 
با شماری از رهبران مسلمان آمریکا و سخنرانی در این نشست ها از دیگر برنامه های روحانی در آن سفر بود. سخنرانی 
رئیس جمهور در هفتاد و سومین اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل متحد هم سه شنبه )سوم مهر 97( انجام شد 
که  روحانی در نطق خود، با تاکید بر اینکه "نه جنگ، نه تحریم؛ نه تهدید، نه زورگویی؛ فقط وفای به عهد و عمل به 
قانون"، اظهار کرد: »سازمان ملل یکی از ادارات دولت آمریکا نیست و نباید اجازه دهد که مصوباتش، گروگان بازی های 

انتخاباتی و تبلیغاتی برخی از اعضا گردد.«
رئیس جمهور پارسال در سه روز حضور خود در نیویورک 17 دیدار هم با سران کشورهای جهان و سازمان های 
کانل"  دیاز  "میگل  پول،  بین المللی  صندوق  اجرایی  مدیر  لاگارد"  اودته  مادلین  "کریستین  داشت.  بین المللی 
رئیس جمهور کوبا، "توماس باخ" رئیس کمیته بین المللی المپیک، "اوو مورالس" رئیس جمهور بولیوی، "عبدالله 
عبدالله" رئیس اجرایی دولت افغانستان، "رجب طیب اردوغان" رئیس جمهور ترکیه، "ترزا می" نخست وزیر انگلستان، 
"نیکول پاشینیان" نخست وزیر ارمنستان، "شارل میشل" نخست وزیر بلژیک و "ارنا سولبرگ" نخست وزیر نروژ، "امانوئل 

مکرون" رئیس جمهور فرانسه، "ماهاتیر محمد" نخست وزیر مالزی، "شینزو آبه" نخست وزیر ژاپن و "جوزپه کنته" 
نخست وزیر ایتالیا، "آلن برسه" رئیس جمهور سوئیس، "آنتونیو گوترش" دبیر کل سازمان ملل متحد و "نیکولاس مادورو" 
رئیس جمهور ونزوئلا سرانی بودند که روحانی در دیدار و گفت وگو با آن ها تلاش کرد مواضع بر حق جمهوری اسلامی و 

عهدشکنی آمریکایی ها به خصوص در خروج از برجام و اعمال تحریم های ظالمانه علیه ایران را یادآور شود.
اما سفر امسال رئیس جمهور به ایالات متحده با کارشکنی هایی آمریکایی ها و ندادن ویزا به برخی همراهان و به تاخیر 
انداختن ویزای روحانی و تیم همراهش آغاز شد و با توجه به اتفاقات منطقه و فشارهای آمریکا و متحدانش، برخی از 
رسانه ها، سیاستمداران و کارشناسان بین المللی تلاش داشتند با منزوی قلمداد کردن ایران، این سفر را بی حاصل و 
نشان دهنده تنهایی جمهوری اسلامی عنوان کنند اما دیدارهای رئیس جمهور با روسای دولت های کشورهای مختلف 
و مقایسه آن با سفر سال گذشته نشان می دهد که ایران نه تنها منزوی نبوده بلکه به قول یکی از رسانه های عربی روحانی 

ستاره امسال سازمان ملل بوده است.
رئیس جمهوری اسلامی ایران شامگاه دوشنبه )اول مهر 98( برای شرکت در هفتاد و چهارمین اجلاس مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد و تشریح و تبیین مواضع ایران درخصوص آخرین تحولات منطقه ای و بین المللی، وارد ایالات 
متحده آمریکا شد و در بدو ورود به فرودگاه "جان اف کندی" نیویورک در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه "امروز ملت 
بزرگ ایران در فشار جنگ بزرگ ظالمانه قرار دارد"، تاکید کرد: »ملت ایران، ملت مقاومت و ایستادگی بوده و خواهان 

بازگشت همگان به مقررات و قانون هستند.«
برخلاف تبلیغات برخی رسانه هابرای منزوی نشان دادن ایران، رئیس جمهور امسال هم در حاشیه هفتاد و چهارمین 
اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل متحد با 13 نفر از سران کشورها و سازمان های بین المللی دیدار و گفت وگو داشت. 
"عمران خان" نخست وزیر پاکستان، "امانوئل مکرون" رئیس جمهور فرانسه، "شینزو آبه" نخست وزیر ژاپن، "انگلا مرکل" 
صدراعظم آلمان، "پدرو سانچز" نخست وزیر اسپانیا، "اولی ماورر" رئیس جمهور سوئیس، "بوریس جانسون" نخست وزیر 
انگلستان، "استفان لوون" نخست وزیر سوئد، "آنتونیو گوترش" دبیر کل سازمان ملل متحد، "مایکل دی هیگینز" 
رئیس جمهور ایرلند جنوبی، "برهم صالح" رئیس جمهور عراق، "روهاکانا روگوندا" نخست وزیر اوگاندا، "نارندرا مودی" 
نخست وزیر هند سرانی بودند که روحانی در دیدار با آنها مواضع جمهوری اسلامی ایران را تشریح کرد و نشان داد که 

آمریکا نمی تواند با اقدامات خصمانه خود ایران را در صحنه بین المللی منزوی کند.
همچنین دیدار و سخنرانی در جمع مدیران ارشد رسانه های آمریکا و نخبگان و صاحبنظران سیاست خارجی ایالات 
متحده و گفت وگو با شبکه های تلویزیونی "فاکس نیوز" و "ای .بی .سی. نیوز" و همچنین نشست خبری با نمایندگان 

رسانه های بین المللی در نیویورک از دیگر فعالیت های روحانی در سفر سه روزه اش به نیویورک بود.
همچنین سخنرانی رئیس جمهور در نشست سالیانه مجمع عمومی سازمان ملل متحد روز چهارشنبه )3 مهر 1398( 
انجام شد و روحانی در نطق خود با بیان اینکه"بیایید به جای سرمایه گذاری در جنگ و خشونت ، بر روی امید به یک 

آینده بهتر، سرمایه گذاری کنیم"، پیشنهاد "ائتلاف امید" را مطرح و اظهار کرد: هدف "ائتلاف امید" ارتقای صلح، 
ثبات، پیشرفت و رفاه کلیه ساکنان حوزه تنگه هرمز و تفاهم متقابل و روابط صلح آمیز و دوستانه میان آنها است.

سفر امسال رئیس جمهوری اسلامی ایران به نیویورک و حضور وی در مجمع عمومی سازمان ملل و دیدارهای مهمی 
که با سران کشورهای دنیا از جمله انگلستان، فرانسه و آلمان )که برای اولین بار بود( نشان داد جمهوری اسلامی 
می تواند تلاش های ترامپ و ایالات متحده برای منزوی کردن ایران را بی نتیجه کرده و سیاست های جهانی و منطقه ای 

خود را بدون آمریکا و با تعامل با دیگر کشورهای جهان پیش ببرد.

نگاهی آماری به دیدارهای رئیس جمهور در آمریکا؛

سفر روحانی به نیویورک، نشانه منزوی نبودن ایران



توسط شهرداری قدس برگزار شد 

مراسم نکوداشت هفته دفاع مقدس

فرمانده انتظامی استان قم از اجرای 21 عنوان  برنامه  اصلی  
همزمان با هفته ناجا در این استان  خبرداد.

سردار عبدالرضا آقاخانی پیش از ظهر دیروز در نشست خبری 
که به مناسبت هفته نیروی انتظامی در فرماندهی انتظامی قم 
برگزار شد،با بیان اینکه هفته ناجا در امسال با عنوان »پلیس 
هوشمند، امین مردم« نامگذاری شده است، اظهارداشت: این 
هفته از 11 مهرماه آغاز شده و تا 17 ادامه دارد. وی با اشاره به 
اجرای 21 برنامه همزمان با هفته نیروی انتظامی در قم افزود: 
خانوادگی،   روی  پیاده  شامل  شده  گرفته  درنظر  برنامه های 
کوهپیمایی و انجام برنامه های ورزشی برای خانواده کارکنان، 
غبارروبی مزار شهدا، گفتگوهای خبری، آموزش همگانی در 
میراث  از مجموعه های  بازدید خانواده ها  و مساجد،  مدارس 
نظر  از  محروم  مناطق  در  یاری  مردم  طرح  استان،  فرهنگی 
بهداشتی، درمانی و امدادرسانی و سخنرانی در میعادگاه های 

نماز جمعه پیش از خطبه های نماز در 6 مکان برگزاری نماز 
کلانتری 13،  اینکه  بیان  با  آقاخانی  سردار  می شود.  جمعه 
کلانتری 14، کلانتری 16 و پلیس راهور در منطقه شاه جمال 
در هفته نیروی انتظامی کلنگ زنی می شود، گفت: همچنین 
سایر برنامه ها شامل دیدار با مراجع تقلید، برگزاری صبحگاه 
مشترک با نیروهای مسلح استان، آموزش مقررات راهنمایی و 
رانندگی به همیاران پلیس در شهرک ترافیک، حضور نمادهای 
ترافیکی، اجرای  اشاعه فرهنگ  برای  تقاطع ها  عروسکی در 
مانور موتورسیکلت سواران قانونمند، برگزاری جشنواره پلیس 
برگزیده، دیدار با پیشکسوتان، تجلیل از نمونه های ترافیکی و 
کلنگ زنی و افتتاح طرح های عمرانی ناجا می شود. وی یکی 
از اولویت های ویژه هفته ناجا را ارائه خدمات مضاعف به زائران 
برای صدور گذرنامه دانست و تصریح کرد: شهروندان با حضور 
در دفاتر پلیس+10 مدارک لازم را به همراه داشته باشند و با 
توجه به اینکه امسال روادید حذف شده همه موارد رعایت شود 
و همچنین از حمل قرص های شبیه به مواد مخدر خودداری 
کنند. فرمانده انتظامی استان قم افزود: طی مرداد و شهریورماه 
امسال بالغ بر 33 هزار و 815 گذرنامه در قم صادر شده که 
نسبت به سال گذشته 268 درصد افزایش داشته است. فرمانده 
انتظامی استان قم تصریح کرد: روز اول هفته نیروی انتظامی به 
عنوان پلیس، بصیرت، ولایت مداری، ایثار و شهادت؛ روز دوم با 
عنوان پلیس، جامعه ایمانی، ارزش مداری، رفعت و مهربانی؛ 
روز سوم با عنوان پلیس، رفتار حکیمانه، خدمت گذاری و امانت 
داری؛ روز چهارم با عنوان پلیس، قانون گرایی، مسئولیت پذیری 
و انضباط اجتماعی؛ روز پنجم با عنوان پلیس، دانش بنیانی، 

حرفه ای گرایی و روز آمدی؛ روز ششم با عنوان پلیس، آموزش 
همگانی، پیشگیری اجتماعی عمومی و روز هفتم با عنوان 
پلیس، مرزبانی، امنیت پایدار و اقتدار مرز نامگذاری شده است.

افزایش 26۷ درصدی جرایم مربوط به فضای مجازی
فرمانده انتظامی استان قم  دربخش دیگری از سخنان خود 
خصوص جرایم فضای مجازی گفت : متأسفانه این جرایم طی 
6 ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل 267 
درصد  با 171  نیز  جرایم  این  کشف  و  داشته  افزایش  درصد 
افزایش نسبت به سال گذشته همراه بوده است. سردار آقاخانی 
با بیان اینکه جرایم حوزه اقتصادی با 454 درصد افزایش نسبت 
به سال گذشته بیشترین جرایم سایبری را به خود اختصاص 
داده است، تصریح کرد: سهم جرایم اقتصادی از کل جرایم 
بیان کرد: در خصوص جرایم  سایبری 87 درصد است. وی 
اخلاقی و اجتماعی به ویژه طرح عفاف و حجاب، طرح ناظر 
یک اجرا شده که مجموع پیامک های ارسال شده در این طرح 
سه هزار و 346 مورد بوده که از این تعداد 2 هزار و 133 مورد 
تعهد گرفته شده و 20 دستگاه خودرو به دلیل تکرار توقیف شده 
است.  فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اجرای طرح ناظر 
2 برای نظارت بر اماکن افزود: در اجرای طرح امنیت اخلاقی 
طی 6 ماهه نخست سال 24 طرح اجرا، 588 بازدید انجام و 54 

صنف پلمب شده است.
پلمب ۱۸6 واحد صنفی عرضه کننده

 البسه نامتعارف
وی بیان کرد: برای مقابله با فروش و عرضه البسه نامتعارف در 
واحدهای صنفی از ابتدای سال تاکنون 24 طرح اجرا و 186 

واحد صنفی پلمب شده است. سردار آقاخانی گفت: از ابتدای 
سال تاکنون 19 دستگاه خودروی حامل اتباع غیر مجاز توقیف 
شده است. وی اظهار داشت: طی 6 ماهه نخست امسال، 
سرقت تحت پوشش 14 درصد، سرقت مغازه 15 درصد، سرقت 
به عنف 8 درصد، آدم ربایی 8 درصد، قتل 9 درصد، شرارت و 
چاقو کشی 28 درصد، چاقوکشی 41 درصد، تشکیل پرونده 3 

درصد و تصادفات فوتی 10 درصد کاهش داشته است.
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به افزایش 31 درصدی 
کشفیات مواد مخدر از ابتدای سال تاکنون، افزود: چهار و نیم 

تن مواد مخدر طی این مدت کشف شده است.
افزایش 96 درصدی کشفیات سرقت خودرو

وی بیان کرد: از ابتدای امسال تاکنون کشفیات سرقت منزل 
59 درصد، کشفیات سرقت مغازه 95 درصد،  کشفیات سرقت 
اتومبیل 96 درصد، کشفیات سرقت موتورسیکلت 52 درصد و 
کیف قاپی 50 درصد و جمع کشفیات سرقت 49 درصد افزایش 

داشته است.
افزود:  ایمنی  و  امنیتی  آقاخانی در خصوص جرایم  سردار 
از ابتدای سال تاکنون تجاوز به عنف 8 درصد و سایر جرایم 
امنیتی 36 درصد کاهش داشته اما متأسفانه نزاع های فردی با 
افزایش روبرو بوده است. وی تصریح کرد: در زمینه کشف کالای 
قاچاق، کشفیات سوخت 108 درصد، کشفیات سیگار 538 
درصد و جمع آوری تجهیزات ماهواره 31 درصد افزایش داشته 
انتظامی استان قم اضافه کرد: شب گذشته  است. فرمانده 
یک محموله بزرگ کشف کالای قاچاق شامل چهار تریلر در قم 

توقیف شد.

آیت الله سعیدی:

فعالیت خیریه های بدون مجوز 
باید متوقف شود

امام جمعه قم با بیان اینکه برخی در قالب خیریه فعالیت های خلاف 
مصلحت کشور انجام می دهند، گفت: باید جلوی فعالیت خیریه های 

غیرمجاز گرفته شود.
 آیت الله سیدمحمد سعیدی بعد از ظهر شنبه در نشست شورای زکات 
استان قم که در سالن محراب حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار 
شد، گفت: متأسفانه برخی از خیریه های بدون مجوز برای جمع آوری 

زکات مردم در استان فعالیت می کنند.
امور کار  از  وی اظهار داشت: اگرچه خودجوش بودن در برخی 
پسندیده است اما در اموری که به دستگاه، نظم و قوانین کشور بر 
می گردد و می تواند آسیب زا باشد نباید به صورت خودجوش عمل 

کرد.
مسئولان،  نظارت  لزوم  بر  تأکید  با  قم  استان  زکات  شورای  رئیس 
افزود: ممکن است برخی افراد در قالب خیریه فعالیت هایی برخلاف 
مصلحت نظام و کشور انجام دهند و برخی از عملکردها نیز موجب 
بدون  خیریه های  جلوی  باید  بنابراین  می شود  مردم  اعتماد  کاهش 

مجوز گرفته شود.
مجموعه  یک  قالب  در  باید  مجموعه ها  و  افراد  اینکه  بیان  با  وی 
ساماندهی شده عمل کنند، تصریح کرد: مردم موظف نیستند که زکات 
خود را به مجموعه واحدی پرداخت کنند، همانگونه که در شرع نیز چنین 

چیزی خواسته نشده است.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

اجرای 2۱ عنوان برنامه همزمان با هفته ناجا درقم

نظر متفاوت زیباکلام درباره سفر روحانی به نیویورک
صادق زیبا کلام گفت: این سفررییس جمهور به نیویورک  هیچ دستاوردی نداشت و هیچ تغییر 
و تحولی به وجود نیامد و روزنه ای باز نشد. آقای روحانی حرف های همیشگی زد و گفت »آمریکا، 
عربستان و اروپا مقصر وضعیت فعلی هستند . وی افزود :آقای روحانی آب پاکی را روی دست اروپایی ها 
و سایر میانجی ها بین ایران و آمریکا ریخت و این سفر هیچ سود، ثمر و فایده ای نداشت. وی افزود : 
هر روزی که می گذرد ناکارآمدی های اقتصادی دولت، سرعت ریزش محبوبیت اصلاح طلبان و شمار 
پشیمان ها، سرخوردگان و ناراضیان از رأی دهی به روحانی بیشتر می شود. در واقع روحانی دارد شانس 
روی کارآمدن مجلس و رئیس جمهور اصولگرا را بیشتر و بیشتر می کند. شاید آقای روحانی به دوره بعد 
از ریاست جمهوری خود می اندیشد و این روزها به دنبال کسب رضایت مخالفانش جدی اش است نه 

24 میلیون رأی دهنده به خود.

نهایی شدن لیست احتمالی اصولگرایان قم 
 شورای هماهنگی اصولگرایان قم بعد از بررسی گزینه های مختلف برای قرار گرفتن در کنار امیرآبادی 
و ذوالنور، در نهایت زاکانی نماینده سابق تهران را برای قرار گرفتن در لیست انتخاباتی خود انتخاب 
کردند. به گزارش ایلنا ، شنیده شده شورای هماهنگی اصولگرایان استان قم، بعد از بررسی گزینه های 
مختلف برای پرکردن لیست سه نفره خود در انتخابات مجلس شورای اسلامی، در نهایت علیرضا زاکانی 
نماینده سابق تهران را انتخاب کرد.پیش از نهایی شدن این موضوع، روی گزینه هایی همچون حمید 
رسایی، محمود نبویان و ... هم بحث شد اما در نهایت اصولگرایان قم تصمیم گرفتند به حضور یک 
روحانی یعنی مجتبی ذوالنوری در لیست سه نفره خود بسنده کنند. از سوی دیگر ، احتمال ائتلاف 

لاریجانی با طیف نوبخت در انتخابات پیش رو قوت گرفته است.
 

نامه سیدمحمد خاتمی به دبیرکل سازمان ملل 
سیدمحمد خاتمی در نامه ای به آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل متحد از این سازمان درخواست 
کرد برای کنترل خشونت، تجاوز و بحران و بازگشت به گفتگو و عدالت و مخالفت با جنگ به هرطریق 
که می تواند، پیش قدم باشد. رئیس جمهوری اسبق ایران و پیشنهاددهنده ایده گفت وگوی تمدن ها در 
این نامه نوشت: از همه خیرخواهان، مصلحان، اندیشمندان، هنرمندان و سازمان های صلح اندیش 
بین المللی و همه نهاد های مدنی در سطوح ملی، منطقه ای و جهانی و حتی سیاستمدارانی که به واقع 
از ملت های خود نمایندگی می کنند و آلوده به آفت غرور، توهم و وابستگی نیستند می خواهم بازهم 
جهان و جهانیان را به دنیایی دور از خشونت، جنگ و نفرت دعوت کنیم و ”ائتلاف برای صلح بر پایه 
عدالت“ و نفی جنگ و خشونت را مقدمه رسیدن به جهانی آرام تر، بهتر و برخوردارتر به لحاظ معنوی و 

مادی برای همه انسان ها قرار دهیم. 

»حسن غریب«سرپرست دادستانی قم شد
مراسم تودیع و معارفه دادستان جدید قم دیروز برگزار و مهدی کاهه جای خود را به حجت الاسلام 
حسن غریب معاون قضایی دادستان داد.غریب با حکم مدیرکل دادگستری استان به عنوان سرپرست 
دادستانی معرفی شده است.مهدی کاهه دی ماه 95 پس از مصطفی برزگر گنجی از سوی حجت 
الاسلام والمسلمین حمزه خلیلی به عنوان دادستان قم انتخاب شد.پس از تغییر رئیس قوه قضائیه و 
انتصاب حجت الاسلام والمسلمین رئیسی به این سمت، حجت الاسلام والمسلمین خلیلی جای خود را 
به حجت الاسلام علی مظفری داد و وی هم غریب را به عنوان سرپرست دادستان قم معرفی کرده است.

مصباحی مقدم :قالیباف لیست جدا نمی دهد 
غلامرضا مصباحی مقدم سخنگوی جامعه روحانیت مبارز گفت: تمام هدف ما این است که مجموعه 
تشکل های جریان انقلابی با یکدیگر در ائتلاف حضور پیدا کنند و در تهران به طور ویژه به لیست واحد 
برسند. لیست اصولگرایان باید ترکیبی از نیرو های با تجربه و جوان باشد، زیرا ما وارد گام دوم انقلاب 
شده ایم. علاوه بر این، حضور خانم ها باید در مجلس شورای اسلامی پررنگ تر شود. آقای قالیباف 
به دلیل اینکه عضو شورای وحدت راهبردی اصولگرایان است به صورت جدا از این شورا، لیستی ارائه 

نمی کند؛ البته امید است که جبهه پایداری هم به شورای ائتلاف بپیوندد.

آمار عجیب یک نماینده از سهمیه ها
بشیر خالقی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با انتقاد از قانون سهمیه اعضای هیأت علمی 
گفت: بر اساس اطلاعات رسیده در سال گذشته حدود 70 درصد از دانشجویان دندانپزشکی با سهمیه 
در دانشگاه ها پذیرفته شده اند که این موضوع نشان دهنده ضایع شدن حق دانشجویان مستعد دیگر 
است. افزایش ظرفیت دانشگاه های علوم پزشکی کمکی به رفع این معضل نمی کند، با افزایش دادن 

ظرفیت ها باز هم شاهد جذب بیشتر فرزندان اعضای هیأت علمی خواهیم بود.

طرح:محمدعلی رجبی 

پایان زمین خوار! 
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هیچ یک از شما جز به 
پروردگار خود امید نبندد و جز 

از گناه خود نترسد.

یکشنبه - هفتم مهرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4891

بلوار  در  مربع  متر  مساحت 5127  با  نارنج  بوستان  احداث  از  قدس،  شهردار 
تولیدگران در راستای ارتقای کمی و کیفی سطح رفاه عمومی شهروندان و افزایش 

سرانه فضاهای سبز شهری خبر داد.
جدولگذاری،  نظیر  اقداماتی  نارنج  بوستان  در  اظهارداشت:  مختاری  مسعود 
زیرسازی و اجرای کفپوش و پیاده روسازی، تجهیز بوستان به وسایل بازی پلی اتیلنی 
کودکان، امکانات و ست های ورزشی، نصب آلاچیق، ایجاد روشنایی، طراحی و 
اجرای فضای سبز، تجهیز به مبلمان پارکی و سیستم های تاسیساتی و غیره صورت 

گرفته است.
وی با بیان اینکه تراکم بافت مسکونی و جمعیتی و نیز کمبود زمین، بیشترین نیاز به 
فضاهای جدید برای احداث بوستان و فضای سبز را ایجاب می کند، گفت: تلطیف 
احساساتی که فضای سبز، به خصوص پارک ها و بوستان ها در ذهن مردم ایجاد می 
کنند، تاثیر مستقیمی بر تعامل روانی، راحتی، انقطاع روزمرگی دارد که تمامی این 
آثار به شدت در کیفیت زندگی شهروندان که از اجزای کلیدی توسعه نشاط و پویایی 
اجتماعی است، نقش دارند. مختاری در خاتمه تأکید کرد: احداث فضاهای سبز و 
پارک های محله ای شهری علاوه بر افزایش سرانه های استاندارد این فضاها، در وهله  
اول بر سلامت روان شهروندان تاثیر دارد و منجر به تلطیف روحیات و آرامش روحی 
ایشان در شهرهای ماشینی امروزی که هر روز با معضلاتی بیشتری چون مهاجرت، 

آلودگی صوتی و غیره مواجه است، می گردد.

بی شک، ارتقای سطح علمی، بهداشتی و سلامت 
کارکنان و پیمانکاران به منظور پیاده سازی طرح ها و 
توسعه فضاهای شهری در راستای رسیدن به توسعه 
پایدار و ایجاد ظرفیت های لازم برای آمادگی در برابر 
های  آسیب  حوادث،  از  پیشگیری  طبیعی،  بلایای 
از تخریب  بهداشتی و مخاطرات شغلی و جلوگیری 
در   HSE رویکرد  اتخاذ  اهداف  از  زیست  محیط 

شهرداری قدس می باشد.
در  که  پیمانکارانی  همه  برای   HSE دوره  گذراندن 
مزایدات و مناقصات شهرداری شرکت می کنند الزامی 
می باشد و رعایت ایمنی های شغلی می تواند به نحو 
موثری در کارایی و اثربخشی اعتبارات عمرانی ایفا می 

نماید.
و  پسماند  بازیافت  نوین  های  روش  از  گیری  بهره 

پیشگیری از بروز خسارت ها، پیاده نمودن صحیح طرح 
ها و پروژه های عمرانی و نظارت بر فعالیت های عمرانی 
و ارزیابی و امکان سنجی پروژه ها مطابق اصول HSE و 
بحران و جلب مشارکت همه بخش ها جهت اطمینان از 
شناسایی مخاطرات تمامی فعالیت ها با هدف کاهش 
ریسک ها در مدیریت بحران، رویکردهایی هستند که در 

اتخاذ این خط مشی مورد توجه قرار گرفته اند.
باپیاده سازی این طرح همه پیمانکاران درپروژه ها 
دارای  وبحران    HSEQ واحد  و  قدس   درشهرداری 
از  قبل  ها  پروژه  واجرای   شوند  می  وسابقه  پرونده 
شروع عملیات موضوع پیمان پرمیت ها وچک لیست 
مشخص  زمانبندی    WBS ساختار  طبق  آنها  های 
ودراختیارپیمانکار قرارمی گیرد وکلوزهای بیمه طبق 
بسته های کاری اخذ می شوند ودرآخرمهمترین بخش 
وآرمان وهدف یک پروژه که همان بهره وری  وکیفیت 
درراستای سیستم تاب آوری مدیریت شهری درمواقع 

بحران است تعریف وپیاده می گردد.
آموزش افسران HSEQ در چهاربخش شهر سازی 
و ساختمانی، خدمات موتوری، فضای سبز و معاونت 
عمرانی به صورت کارگروه های تخصصی در شهرداری 

طبق نظر ساختار شهرداری معرفی می گردند.
 IMS پیاده سازی ساختار سیستم مدیریت یکپارچه
در بحث پروژه های شهرداری با رعایت قوانین و الزامات 
HSE جهت هدفمند کردن ماژول های اصل و دانش 
مدیریت پروژه زمان، هزینه، کیفیت، با رویکرد مثبت به 
بهره وری و مدیریت شهری در بخش توسعه و درآمدهای 

پایدار انجام می پذیرد.
همچنین شناسایی عوامل  ریسک پروژه ها وتدوین 
فرم جهت ارزیابی بصورت تذکر، اخطار، جریمه وقطع 
و  آموزشی  الزامات  رعایت  عدم  درصورت  همکاری 
اتخاذ  اینجانب  نهایی  نظر  اعمال  و  نظارت مستقیم 

گردیده است.  
در اینجا لازم است خاطر نشان شوم تمامی مدارک 
موضوعات  قبیل  از  مواردی  شامل  الزامات   و  اسناد 
تدوین  مشی  خط  و  در10جلسه  شده  داده  آموزش 
الزامات قبل ازپیمان ومناقصه،  شده، اسناد ارزیابی 
پرسشنامه ارزیابی اولیه پیمانکاران، مجوزها وپرمیت 
های تدوین شده شامل ده ساختار شکست کاری مهم 
پیمان و تعهدنامه 90 ماده تدوین شده پیمانکار برای 

اجرای موضوع پیمان می باشد.

همچنین، فرم های بازرسی وکنترل به افسران پیمانکار 
فرمهای  ها،  پروژه  ممیزی  برای  شهرداری  وناظران 
الزامات مهم اجرایی وتدوین شده برای بازرسی وکنترل، 
به  وآموزش  تعریف  کارپیمانکار،  ادامه  ارزشیابی  فرم 
افسران برای اخذکلوزهای مهم بیمه مسوولیت مدنی 
وثالث طبق ساختار شکست کارپیمانکار، فرم اخذمجوز 
متفاوت  ریسک  بادامنه  ازکارهای  قبل  پرمیت لازم  و 
کارگرم،کارسرد  درگودبرداری،  وکار  کاردرارتفاع  مانند 
وکادرمعابروخیابان از ملزومات رعایت اصول ایمنی در 

کار در شهرداری قدس می باشد.
لازم است در پایان خاطر نشان شوم، تلاش می کنیم 
تا با پیگیری جدی برگزاری کلاس های HSE و اجرای 
مصادیق آن در اقدامات شهرداری قدس ضمن ارتقای 
ترین  ارزشمند  به عنوان  انسانی  منابع  دانش  سطح 
سرمایه شهرداری به منظور افزایش تعهد، تخصص و 
کارآمدی و ارتقای روحیه تعلق سازمانی، حفظ و صیانت 
از حقوق شهروندی و رضایت شهروندان را از ماموریت 
های شهرداری قدس در حوزه های عمرانی، خدماتی و 

فرهنگی با یاری خداوند متعال ارتقا دهیم.
شهردارقدس

شهردار قدس خبر داد

ضرورت توجه به ایمني و بهداشت درپروژه هااحداث بوستان نارنج در بلوار تولیدگران 

مراسم نکوداشت هفته دفاع مقدس به همت پایگاه بسیج شهید چمران 
شهرداری قدس و امور ایثارگران با حضور بخشدار، رئیس و اعضای شورای 
اسلامی شهر، شهردار قدس و مسئولان سپاه و بسیج شهرستان به همراه 

پرسنل شاهد و ایثارگر برگزار گردید.
در این مراسم، مسئولان حاضر در جلسه هر یک به ارائه بیاناتی در 
خصوص ارزش و جایگاه رشادت های شهدا و ایثارگران در جنگ تحمیلی 
8 ساله پرداختند و یاد و خاطره چند شهید شهر قدس از جمله حاج قاسم 
اصغری و شهید قربانی و دیگر شهدای جنگ توسط کامران محمد خانی 

معاون توسعه و مدیریت منابع شهرداری قدس بیان گردید.
همچنین چناقچی، ریاست شورای اسلامی شهر قدس، در سخنانش 
به نقش مهم جهاد، ایثارگری و شهادت در شهرداری قدس اشاره نمود 
و قرار گرفتن بیش از یک سوم نیروهای شهرداری در این دسته را موجب 
فخر و مباهات شهر و نشان از اخلاص و روحیه انقلابی در شهرداری قدس 

خواند.
جهانگیری، مسئول بسیج ادارات شهرستان قدس نیز جان بر کفی و 

پاکبازی در راه ارزش های امام )ره( و انقلاب را فضیلتی دانست که هم 
اکنون نیز در جبهه های حق علیه باطل پرچم داران آن از این مرز و بوم به 

دفاع و مبارزه می پردازند.
در ادامه مراسم مختاری شهردار قدس با سخنانی ارزش تصمیمات 
کلان مملکتی در زمان جنگ را بازگو نمود و اینکه سوالاتی که اکنون در 
مورد برخی از وقایع جنگ در نسل امروز پیش آمده است همگی در زمان 
خود دارای شرایطی بوده اند که اگر تدبیر و تصمیمات حکیمانه بنیانگذار 
جمهوری اسلامی نبود، توطئه های دشمنان که به همدستی جهانی در 

پی ضربه زدن به ایران اسلامی بودند در نطفه خفه نمی شد.
حال  در  اقتصادی  جنگ  طریق  از  جهان  نیز  اکنون  هم  افزود:  وی 
دشمنی با ملت ایران است و تلاش و استقامت و تبعیت از رهبری معظم 
انقلاب در کشاکش بحران ها و پیچ های تاریخی یاری بخش ملت و نظام 

مقدس جمهوری اسلامی در همه عرصه ها خواهد بود.
در پایان این مراسم نیز از خانواده های معظم شهدا، ایثارگران و حاضران 

در جلسه تقدیر به عمل آمد.

کشور  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  رئیس 
گفت:اجرای قانون کاداستر از اقدامات مهم 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور است که 
در صورت اجرای درست آن، جرائم مربوط به 
املاک و زمین خواری متوقف خواهد شد.

مسعود مختاری*

روزنامه ایمان

جناب آقای مهدیخانی
با نهایت تاسف و تأثر درگذشت پدر گرامیتان را به خانواده شما 

و خانواده محترم تسلیت عرض نموده و برای آن مرحوم از درگاه 
ایزد منان علو درجات اخروی و برای بازماندگان صبر و اجر 

مسئلت داریم.


